
ДЗЕНЬ НАРОДНАГА АДЗІНСТВА

У МІНСКА ЁСЦЬ 
ПРАПАНОВЫ

СЛОВА 
НАТХНЯЕ

КНІГА ВЫКЛЮЧНАЙ 
ЗНАЧНАСЦІ

ГАЛЬШАНЫ НЕ 
СЫХОДЗЯЦЬ

17 верасня ў краіне ўпершыню адзначалася новае дзяржаўнае свята

ЧАСОПІС ДЛЯ ВАС  Беларусь. Belarus

ISSN 0320-7544

№9 (1056), ВЕРАСЕНЬ, 2021

БЕЛАРУСЬ
Палітыка. Эканоміка. Культура



Газета 
 для суайчыннікаў, 

якую чытаюць  
па ўсім свеце

ГОЛАС  РАДЗІМЫ
Г А З Е Т А  З  Б Е Л А Р У С І

ВЫДАННЕ «ГОЛАС РАДЗІМЫ» — НА САЙЦЕ ZVIAZDA.BY

1Голас Радзімы  панядзелак, 30 жніўня, 2021

Голас  Радзімы
Г а з е т а  з  Б е л а Р у с і

Выданне “Голас Радзімы” чытайце ў інтэРнэце на паРтале zviazda.by

 Выдаецца з красаВіка 1955 года l	 	 	 	 	 	l № 8 (3644) l		 	 l Панядзелак, 30 жніўня, 2021

Флігель  
у Лошыцкім  

парку 
Стар. 7

Свае  
людзі  

ў вялікай  
сям’і
Стар. 3

Падзея

Адкрыта. Вочы ў вочы. Без купюр
Больш за восем гадзін у Палацы Незалежнасці доўжылася "Вялікая размова" Прэзідэнта Беларусі Аляксандра 

Лукашэнкі з прадстаўнікамі як беларускай, так і замежных медыясупольнасцяў, экспертамі. Гаварылі пра 
самае актуальнае, найважнае для дзяржавы, для народа, для далейшага жыцця нацыі.
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Новасібірская 
вандроўніца 

Стар. 4

Менавіта 9 жніўня праходзіла 
“Вялікая размова з Прэзідэнтам” 
– найпрацяглая ў шэрагу падоб-
ных фарматаў, якія ладзіліся 
і раней. Бо важна ж было, 
прайшоўшы, перажыўшы мінулы 
год, – азірнуцца, успомніць, асэн-
саваць пройдзены шлях. Камусьці 
можа й скарэктаваць погляды 
на сітуацыю ў Беларусі, на тое, 
што адбывалася з намі, унутры 
нас, вакол нас і ва ўстрывожаным 
беларускім свеце. А Беларускі 
Мацярык, як вядома, значна боль-
шы, чым тэрыторыя Беларусі: 
прасціраецца па ўсіх мацерыках 
зямных – і сягае да зораў. Дарэ-
чы, на касмічнай арбіце ўжо трэці 
раз працуе наш зямляк родам з 
горада Чэрвеня, Герой Расіі Алег 
Навіцкі: цяпер ён – камандзір 
экіпажа экспедыцыі МКС-65. І 
9 жніўня зранку беларус даслаў 
праз Twitter зямлянам пазітыўнае 
вітанне з фотаздымкам – цытую 
даслоўна: “Улыбочку!.. Желаю 
всем хорошей и продуктивной 
недели))!”. І шчырая размова з 
Прэзідэнтам сведчыла: белару-
сы не зашораныя толькі на сваіх 
праблемах, мы здольныя над імі 
“ўздымацца”, думаць і пра мір ва 
ўсім свеце – бо ўсе ж на адным 
караблі. Зямля ж для нас адна. 
І значыць, давядзецца, каб вы-
жыць, весці дыялог. Шукаць па-
разуменне. Дамаўляцца.

“Прыйшоў час Вялікай раз-
мовы”, – з такіх слоў пачаў су-
стрэчу Прэзідэнт. Гутарка ішла 
найперш вакол падзей, так ці 
інакш звязаных з леташнімі 
прэзідэнцкімі выбарамі ў 
Беларусі, пандэміяй, палітычнай 
і эканамічнай сітуацыяй у 

патлумачыў: “Дзіўна, але часам 
нават вядомыя сусветныя сродкі 
масавай інфармацыі наводзяць 
цень на абсалютна відавочныя 
рэчы. Таму сёння патрэбная гэтая 
размова — у прамым эфіры, ад-
крытая, вочы ў вочы і без купюр”.

Ёсць магчымасць паглядзець 
на розных інтэрнэт-рэсурсах 

Лукашэнка выказаў свой пункт 
гледжання, былі: калектыўная 
праца ў грамадстве па абнаўленні 
Канстытуцыі, эканамічная 
сітуацыя ў краіне ды пераадолен-
не выклікаў пандэміі, дачыненні 
Беларусі з суседнімі дзяржавамі, 
сітуацыя з мігрантамі на мяжы 
з Літвой. А паколькі ў той 
дзень, 9 жніўня, США, Канада і 
Вялікабрытанія пашырылі свае 
санкцыі “супраць рэжыма Аляк-
сандра Лукашэнкі”, то й тэма 
санкцыйнай палітыкі, адказы на 
яе ў зале абмяркоўваліся таксама.

Пра перажыты год
˅ Мы прайшлі сур’ёзнае вы-

прабаванне на нацыянальнае 
адзінства. Ведаем, у нас ёсць усё 
для таго, каб гэты перыяд сва-
ёй найноўшай гісторыі прайсці 
годна. Ёсць народ – адукаваны, 
адданы інтарэсам суверэннай 
Беларусі. Ёсць усеагульнае ра-
зуменне, што ў сферы нацыяналь-
ных інтарэсаў мы ўсе глядзім у 
адным кірунку – дзяржаўным.

Пра Канстытуцыю
˅ На пераменах настойвалі 

многія. І тады ўсе ўспрынялі 
змены ў Канстытуцыі як пер-

шы, самы галоўны і асноўны 
крок да гэтых пераменаў. Гэта 
значыць – на падставе законаў, 
усё астатняе было б хаосам 
і беззаконнем … Нам хаваць 
няма чаго, мы павінны правесці 
рэферэндум па Канстытуцыі 
адкрыта, шчыра. Канчатковы 
праект новай Канстытуцыі па-
пярэдне будзе апублікаваны, каб 
грамадзяне змаглі азнаёміцца з 
прапанаванымі зменамі.

Пра эканоміку
˅ Мы, па-мойму, 0,1 або 0,2 

працэнта ўсяго толькі страцілі 
ў мінулым годзе да папярэдняга 
(маецца на ўвазе валавы ўнутраны 
прадукт Беларусі. – Рэд.) Гэта 
значыць, у нас летась быў вельмі 
высокі ўзровень. І да гэтага высо-
кага ўзроўню мы сёння прыраслі: 
прыкладна 3,5 працэнта. Для нас 
гэта добрыя паказчыкі. Зразуме-
ла: усё, што адбываецца, шмат 
у чым абумоўлена знешнімі 
ды ўнутранымі фактарамі. На 
знешніх рынках цэны на пра-
дукты, на іншыя віды тавараў 
выраслі значна. А паколькі мы 
не зачыніліся ў мінулым годзе, у 
нас дастаткова было тавару, каб 
на рынку прапанаваць да гэта-
га попыту наш тавар па высокіх 
коштах. Таму мы атрымалі добры 
вынік. У тым ліку і ў плане знеш-
няга сальда плацежнага балансу. 
Яно ў нас станоўчае.

Пра экспарт 
беларускай 
прадукцыі

˅ Не было б шчасця, ды 
няшчасце дапамагло. Ва ўсім 
свеце, асабліва ў нашай брацкай 
Расіі, на постсавецкай прасторы, 
ва Украіне і гэтак далей, людзі 
яшчэ раз убачылі беларускую 
прадукцыю. Асабліва прадукты 
харчавання. Мы нагандлявалі 
за паўгода каля трох мільярдаў 
долараў на прадуктах харчаван-
ня і плануем сёлета перасягнуць 
шэсць мільярдаў. Але гэта не 
галоўны наш тавар. Гэта значыць, 
у нас было што пры дэфіцыце 
прапанаваць свету. І свет купіў. 
Ну, натуральна, ёсць рост аб’ёмаў. 
Пры такім попыце рост аб’ёмаў 
нас проста выратаваў. → Стар. 2

краіне, вакол яе ды ў свеце. Та-
кога “фармату адкрытасці” ра-
ней не было: прамую трансля-
цыю з Палаца Незалежнасці вялі 
каля 20 інфарэсурсаў Беларусі, 
Расіі ды Украіны, у тым ліку й 
на англійскай мове. Прэзідэнт 

Вялікую размову-2021. 
Каля 300 чалавек у зале: 
беларускія журналісты, 
прадстаўнікі заходніх 
СМІ, блогеры, 
навукоўцы, грамадскія 
дзеячы, палітолагі, дэпу-
таты. Задавалі пытанні, 
некаторыя ўступалі ў раз-
горнутыя дыялогі. Аляк-
сандр Лукашэнка на ўсе 
пытанні, як заўсёды, ад-
казвае адкрыта, эмацый-
на. І не было закрытых 
тэм для абмеркавання: 
адзін з журналістаў, на-
прыклад, запытаў, каго 
Аляксандр Лукашэнка 
бачыць пераемнікам на 

пасадзе Прэзідэнта. Удзельнікі 
размовы абменьваліся думкамі, 
выказвалі свае прапановы, 
ініцыятывы – некаторыя тут жа 
падтрымліваліся Прэзідэнтам ці 
абмяркоўваліся. У ліку найваж-
нейшых тэм, па якіх Аляксандр 
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У РЭЧЫШЧЫ ПАЎНАПРАЎНАГА ПАРТНЁРСТВА

6  У Мінска ёсць прапановы

Прэзідэнт Беларусі прыняў удзел у рабоце сесіі Савета 
калектыўнай бяспекі АДКБ і ў саміце Шанхайскай арганізацыі 
супрацоўніцтва. Аляксандр Лукашэнка зрабіў цэлы шэраг заяў, 
выступаючы на пленарных пасяджэннях абодвух форумаў, якія 
праходзілі ў Душанбэ.

18  Быць гатовымі, каб захаваць мір

У Беларусі і Расіі прайшло сумеснае стратэгічнае вучэнне. У 
актыўнай фазе манеўраў прыняў удзел Прэзідэнт Беларусі. 
Аляксандр Лукашэнка назіраў за ходам манеўраў на 
Абуз-Лясноўскім палігоне ў Баранавіцкім раёне Брэсцкай 
вобласці. 

20  Перазагрузка сістэмы  адукацыі – пытанне 
дзяржаўнай   важнасці 

Рэспубліканскі педагагічны савет прайшоў у апошні 
тыдзень лета. Каля тысячы педагогаў, прадстаўнікоў 
грамадскіх аб’яднанняў і галіновага прафсаюза разгледзелі 
стан нацыянальнай сістэмы  адукацыі, яе праблемы і 
перспектывы  на круглых сталах і ў тэматычных секцыях.
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30  Слова натхняе...

Кожная з сталіц Дня беларускага пісьменства – гэта 
гарады, у якіх нарадзіліся або працавалі вядомыя дзеячы 
беларускай культуры, дзяржаўныя дзеячы. Сёлета свята 
ладзілі ў Капылі – на радзіме звыш 50 пісьменнікаў і 
літаратуразнаўцаў, вучоных.

39  Гальшаны не сыходзяць у нябыт

Гальшаны – у Ашмянскім раёне Гродзеншчыны. Утульнае 
мястэчка з багатай гісторыяй пры рэчцы Гальшанцы 
дзівосным чынам захавала сваё ранейшае аблічча і 
старадаўнюю структуру. Не сапсаванае паселішча 
новабудоўлямі, якія б выбіваліся з агульнага архітэктур-
нага ладу, і планіроўка – дзве галоўныя вуліцы скрыжа-
валіся пад прамым вуглом – не зменьвалася вякамі. 

34  Урачыста, душэўна, весела

Мінску – 954! Салідны ўзрост. Каб адзначыць чарговы 
дзень нараджэння горада, для правядзення ўсіх 
мерапрыемстваў – а іх было больш за 130 - спатрэбілася 
аж тры дні. Святкаванні разгарнуліся паўсюль.

Беларусь. Belarus
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№ 9 (1056), верасень, 2021
Выдаецца з 1930 года.
Адноўлены ў 1944 годзе.

Заснавальнік:
Рэдакцыйна-выдавецкая 
ўстанова «Выдавецкі 
дом "Звязда"»

Галоўны рэдактар  
Харкоў Віктар Міхайлавіч

Адказны сакратар 
Валянціна Ждановіч

Адрас рэдакцыі:
вул. Захарава, 19,  
г. Мінск, Беларусь, 220034.
Тэл.: +375 (17) 263-80-12.

www.zviazda.by 
E-mail: belarus.mag@mail.ru

Падпісны індэкс — 220034

Рэгістрацыйнае пасведчанне 8,
выдадзена 16.07.2018 г. 
Міністэрствам інфармацыі 
Рэспублікі Беларусь.

Дызайн і вёрстка:
Ксенія Кулікова

«Беларусь.Belarus» выхо дзіць  
на беларускай, англійскай  
і кітайскай мовах.

Часопіс распаўсю джваецца 
ў 50 краінах свету. 

За дакладнасць фактаў, 
іх інтэрпрэтацыю адказнасць 
нясуць аўтары публікацый. 
Пры выкарыстанні матэрыялаў 
часопіса спасылка на «Беларусь.
Belarus» абавязковая. Рэдакцыя 
не нясе адказнасці за змест 
рэкламных паведамленняў.

Падпісана да друку 22.09.2021. 
Фармат 60х84 1⁄8. 
Афсетны друк. 
Папера крэйдаваная.
Ум.-друк. арк. 5,58
Ул.-выд. арк. 6,78

Агульны наклад — 684 асобнікаў 
(на беларускай мове — 200).

Заказ 

Друкарня:
Рэспубліканскае ўнітарнае  
прадпрыемства  
«БудМедыяПраект»
ЛП № 02330/71 ад 23.01.2014,
вул. В. Харужай, 13/61, Мінск, 
Рэспубліка Беларусь, 220123.

© Рэдакцыйна-выдавецкая 
ўстанова  

«Выдавецкі дом "Звязда"», 2021

На першай старонцы вокладкі   
дызайн Ксеніі Куліковай

ЁСЦЬ ЛЮДЗІ, ЯК СОНЦА

44



3БЕЛАРУСЬ.BELARUS
ВЕРАСЕНЬ   2021

— У аснове народнага 
адзінства – найстаражытная 
ў нашай дзяржаве традыцыя 
народаўладдзя, — падкрэ-
сліў падчас выступлення на 
форуме Прэзідэнт. — Свой 
гістарычны, палітычны ста-
тус мы разам выбіраем на 
рэферэндумах, Усебелару-
скіх сходах. Выбіраем сэр-
цам. Выбіраем самі. Ніхто 
нам не дыктуе.

Як вядома, у 2021-м — 
у Год народнага адзінства 
— была агучаная і падтры-
маная большасцю галасоў беларусаў 
прапанова зрабіць дзень 17 верасня 
новым дзяржаўным святам. «Таму што 
для нас ён даўно з’яўляецца сімвалам 
беларускай дзяржаўнасці і запаветам 
будучым пакаленням. Запаветам бе-
рагчы суверэнітэт краіны, нацыяналь-
нае адзінства і мір на роднай зямлі», 
— сказаў Аляксандр Лукашэнка.

Прэзідэнт нагадаў: у Беларусі з го-
нарам гавораць аб тым, што савецкая 
рэспубліка, якая стала ў 1945-м сузас-
навальніцай Арганізацыі Аб’яднаных 
Нацый, заняла ганаровае месца ў між-
народнай супольнасці, адбылася як 
беларуская нацыянальная дзяржава з 
роўнымі правамі для ўсіх грамадзян. 
«Усе мы, якія жывуць на гэтай зямлі 
людзі, — беларускі народ. У нас адна 
дзяржава, адзін закон, агульная гіста-
рычная памяць на ўсіх. Гэта непаруш-
на. Гэта назаўсёды», — падкрэсліў бе-
ларускі лідар.

— У адносінах з усімі мы імкнемся 
да міру і сяброўства. Мы ніколі не ква-
піліся на чужы каравай або кавалачак 
зямлі. Нам свайго хапае. Мы нават не 
нагадваем сёння ім пра тое, што Бе-
ласток і Беласточчына — гэта белару-

скія землі, што Вільня — гэта таксама 
беларускі горад, і землі вакол. Мы ж 
пра гэта не гаворым. Унутрыкан-
фесійная раўнавага і міжнацыяналь-
нае адзінства — непарушная аснова 
нашага грамадства, — заявіў Кіраўнік 
дзяржавы.

Пр эзід энт  а дзначы ў :  многія 
кажуць аб тым, што, магчыма, трэба 
забыць усё, што было менш за сотню 
гадоў таму назад: «Ну добра, была Ха-
тынь — там помнік. І тысячы такіх 
помнікаў, дзе па-зверску забітыя нашы 
людзі. Можна забыцца, толькі вы не 
забудзьце, беларусы, адно: як толькі 
мы забудзем дарогу да гэтых помнікаў, 
як толькі зарасце хмызняком дарога 
да Хатыні, гэта паўторыцца, гэта зноў 
прыйдзе ў нашы дамы. Пакуль мы па-
мятаем, мы жывём. І проста жыццёвая 
мудрасць: калі мы забудзем іх, таксама 
забудуць нас. Таму мы не павінны гэта-
га дапусціць. Гэта ў нашых славянскіх 
сэрцах і намерах».

Адзначаючы ўпершыню ў гісторыі 
дзяржавы новае свята — Дзень народ-
нага адзінства, — гэтым самым мы 
адраджаем традыцыю ўспамінаць пад-
зею, якая вярнула ўсім нам разрэзаную 

па жывым родную зямлю, ска-
заў беларускі лідэр у сваім вы-
ступе на мерапрыемстве. Прэзі-
дэнт нагадаў, што ў далёкім 
1939-м Беларусь уз’ядналася 
у сваіх нацыянальных межах. 
«Стагоддзямі падзелены паміж 
княствамі, каралеўствамі і імпе-
рыямі народ упершыню атры-
маў шанец пабудаваць уласную 
дзяржаву на сваёй гістарычнай 
зямлі. Гэта здарылася больш за 
80 гадоў таму 17 верасня, — ад-
значыў Аляксандр Лукашэнка. 
— Што значыць гэты дзень для 

нас, сучасных пакаленняў? Гэта наша 
гістарычная памяць. Памяць, якая 
звязвае разам людзей і эпохі, перадае 
вопыт і перасцерагае ад фатальных 
памылак».

Форум у «Мінск-Арэне» сабраў 
шматлікіх прадстаўнікоў патрыятыч-
ных сіл краіны, членаў грамадскіх 
аб’яднанняў і проста неабыякавых 
грамадзян, для якіх словы адзінства», 
«незалежнасць» і «суверэнітэт» на-
поўненыя глыбокім сэнсам. Прэзідэнт 
адзначыў, што літаральна перад па-
чаткам форуму вярнуўся з дружалюб-
нага Таджыкістана, дзе знаходзіўся з 
візітам. Аляксандр Лукашэнка пад-
крэсліў, што гэта неймаверна прыго-
жая краіна. «Я гэта кажу дзеля таго, 
каб вы бераглі тое, што ёсць. Калі мы 
толькі страцім усё, што мы маем, бяды 
не абмінуць. І калі ты вяртаешся ў 
чарговы раз дадому, у чарговы раз па-
чынаеш разумець, у якой прыгажуні, 
у якой цудоўнай краіне, у якім выдат-
ным месцы, падораным нам Богам, мы 
жывём. Беражыце гэта! Гэта належыць 
нашым дзецям!» — заклікаў Кіраўнік 
дзяржавы.

Аляксандр Піменаў

Сімвалы 
з глыбокім сэнсам

Дзень 17 верасня з’яўляецца сімвалам беларускай дзяржаўнасці і запаветам будучым 
пакаленням. Перакананасць у гэтым Прэзідэнт Беларусі выказаў на форуме патрыятыч-
ных сіл, прысвечаным Дню народнага адзінства.

Б
ЕЛ

ТА



БРЭСТ. Ля ўвахо-
ду ў парк культуры і 
адпачынку абласно-
га цэнтра ўскладалі 
кветкі да абеліска 
ў памяць аб загіну-
лых воінах у 1939 і 
1941-1945 гадах. Му-
зычныя праграмы 
прадставілі адразу на 
некалькіх пляцоўках 
горада. А 18 верасня 
ля гандлёвага цэнтра 
«Экватар» запрашалі 
на сямейнае свята з 
удзелам мясцовых 
выканаўцаў і гасцей, 
быў феерверк. Акра-
мя таго, у гэты ж 
дзень адбылося пака-
зальнае праходжанне 
па рацэ Мухавец ма-
ламерных судоў.

У Баранавічах у 
новай школе №1 за-
працаваў музей на-
роднага адзінства. Да 
стварэння экспазіцыі 
прыклалі руку мяс-
цовыя авіятары. У 
Пінску напярэдадні, 
пасля капітальнага 
рамонту, адкрылі дзіцячую школу ма-
стацтваў.

Адным з цэнтральных месцаў 
святкавання Дня народнага адзінства 
на Брэстчыне стала Бяроза. Там пасля 
рэканструкцыі адкрылі мемарыял на 
месцы канцэнтрацыйнага лагера Бя-
роза-Картузская. У адным з будынкаў 
«чырвоных казарм» размясцілася экс-
пазіцыя — аповед пра тужлівую гісто-
рыю канцлагера і яго зняволеных.

ГОМЕЛЬ. Напярэдадні свята каля 
пяцісот чалавек паўдзельнічалі ў вела-

прабегу “У адзінстве сіла”, а гарадскія 
аркестры паказалі маштабнае тэатралі-
заванае прадстаўленне “Вечнасць”. 17 
верасня яркім момантам свята і сімва-
лам адзінства сталі абменныя канцэр-
ты Гомельскай і Гродзенскай абласных 
філармоній —артысты парадавалі 
гледачоў сваёй творчасцю. На адной з 
гарадскіх вуліц прыцягвала да сябе вя-
лікая спартыўна-гульнявая зона.

Усяго ў паўднёва-ўсходнім рэгіё-
не да Дня народнага адзінства разбілі 
амаль два дзясяткі садоў і алей. Свой 

унёсак у папуляры-
зацыю новага свята 
зрабілі і  жыхары 
Добруша — на мяс-
цовым заводзе прэ-
зентавалі лінейку 
посуду з сімволікай 
свята.

Г Р О Д Н А .  Д а 
Дня народнага ад-
зінства т у т стар-
таваў маладзёжны 
экамарафон па на-
вядзенні парадку ў 
месцах масавага ад-
пачынку гараджан. 
Напярэдадні свята 
ў  абласным ц эн-
тры прайшла цы-
рымонія пера да-
чы гораду новых 
аў т о б у с аў.  А  н а 
Старым мосце ад-
крылі адноўленыя 
гістарычныя табліч-
кі. Упершыню яны 
былі размешчаны 
ў 1949 годзе, калі 
збудаванне аднавілі 
ў гонар 10-годдзя 
ўз’яднання Белару-
сі. Месцамі масавых 

гулянняў у Гродне і іншых гарадах 
рэгіёну сталі вуліцы 17 верасня.

Акрамя таго, у гонар свята ў 
Скідзелі адкрылі кіназалу ў гарад-
скім Доме культуры. У Смаргоні здалі 
новы жылы дом, у Ашмянах з’явілася 
плошча Сцяга і арыгінальная алея 
жывых ліхтароў. У Воранаве расчыніў 
дзверы тэматычны музейны пакой.

ВІЦЕБСК. Тут святкаванне па-
чыналася з эстафеты пакаленняў у 
Цэнтральнай гарадской бібліятэцы. 
А галоўнай пляцоўкай урачыстасці ў 

Жыві і квітней, 
краіна!

У календары незалежнай Беларусі дзень 17 верасня ўпершыню стаў святоч-
ным. Урачыстасці з нагоды Дня народнага адзінства – масавыя танцавальныя і 

спартыўныя марафоны, патрыятычныя акцыі – прайшлі па ўсёй краіне. 
Да гэтай жа даты было прымеркавана адкрыццё новых значных аб’ектаў.

Сімвал адзінства
Аўтапрабег з такой назвай прайшоў праз усю краіну і завяршыўся ля 

Кургана Славы пад Мінскам. З пачатку верасня гасцей аўтамарафона пры-
нялі ва ўсіх раёнах краіны. Па шляху руху каманда рэспубліканскага гра-
мадскага аб’яднання “Патрыёты Беларусі” наведвала мемарыяльныя ком-
плексы, ускладала вянкі і кветкі да абеліскаў і помнікаў воінам, якія загінулі 
ў гады Вялікай Айчыннай вайны, удзельнічала ў мітынгах, спартыўных 
святах, канцэртах, сустракалася са школьнікамі і ветэранамі. Сімвалічна, 
што на ўсіх пунктах маршруту ўдзельнікам прабегу перадавалі па мяшоч-
ку свежаўбранага збожжа. У Дзень народнага адзінства з яго спяклі вялікі 
каравай.
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 Выставу твораў дэкаратыў-
на-прыкладнога мастацтва да Дня 
народнага адзінства наладзілі ў 
Палацы Незалежнасці Беларусі. На 
выставе можна ўбачыць шматлікія 
вырабы народных майстроў.  

Экспазіцыя твораў дэкаратыў-
на-прыкладнога мастацтва ўста-
ноў культуры горада Мінска і ўсіх 
абласцей краіны разгарнулася ў Зале 
ўрачыстых цырымоній. Па сутнасці, 
на тэматычнай пляцоў-
цы «Пояс а дзінс тва» 
дэманструецца трады-
цыйная мастацкая куль-
тура Беларусі. Перш за 
ўсё, тут можна ўбачыць 
шматлікія вырабы на-
родных майстроў — ад 
ганчарнага мастацтва 
да лозапляцення, тканае 
нацыянальнае адзенне 
з вышыўкай, маляванкі, 
выцінанкі ,  батлейка, 
узоры іканапісу і многае 
іншае.

Уласна кажучы, кож-
ная прадстаўленая на выставе работа 
ўнікальная і адлюстроўвае гістарыч-
на-культурную спадчыну рэгіёна, дзе 
яна была выраблена. Між тым, ідэя 
экспазіцыі заключаецца ў тым, каб на-
ведвальнікі здольныя былі наглядна 
адсачыць трансфармацыю традыцый-
ных відаў народных мастацкіх рамёст-
ваў у сучаснае дэкаратыўна-прыклад-
ное мастацтва.

Міністр культуры Анатоль Мар-
кевіч на адкрыцці выставы заўважыў, 
што без мінулага няма будучыні, што 
экспазіцыя дае магчымасць далучыцца 
менавіта да спадчыны беларускага на-
рода, да сваіх каранёў. “Нас аб’ядноў-
вае вялікая гісторыя. І кожны работнік 
сферы культуры робіць свой унёсак у 
тое, каб дасягненні, якімі ганарыцца 
наша дзяржава, маглі быць прадста-
ўлены ўсім жыхарам нашай краіны. 
Мы вельмі ганарымся тым, што выста-
ва «Пояс адзінства» адкрылася ў гэтым 
цудоўным месцы — Палацы Незалеж-
насці», — сказаў міністр.

 Анатоль Маркевіч падкрэсліў, 
што майстры народных рамёстваў 

праслаўляюць нашу краіну. Пры 
гэтым у творчасці кожнага рэгіёна 
ёсць свае адметныя асаблівасці. «Мы 
бачым, што гэта справа вельмі патрэб-
ная для нашых людзей, з’яўляецца 
вельмі важнай. Вядома, мы імкнемся 
падтрымліваць рамёствы  матэрыя-
льна. Хаця і бачым, што рамёствамі 
сёння можна нават зарабляць грошы. 
Кожная выстава — гэта выстава-про-
даж. І чалавек, які пазнаёміўся з выра-

бамі, калі яны яму спадабаліся, мае 
магчымасць набыць іх», — адзначыў 
міністр. Анатоль Маркевіч удакладніў, 
што народныя рамёствы апошнім ча-
сам набываюць папулярнасць, у тым 
ліку сярод моладзі, а вырабы майстроў 
карыстаюцца попытам у пакупнікоў. 

Старшыня грамадскага аб’яднання 
«Беларускі саюз мастакоў» Глеб Отчык 
зрабіў выснову, што мастацтва аб’яд-
ноўвае народ і рэгіёны краіны. Выс-
таву ён назваў вельмі выразнай і яркай, 
выказаўшы надзею, што гэта стане 
першым крокам да з’яўлення ў Бела-
русі Музея дэкаратыўна-прыкладнога 
мастацтва.

У сваю чаргу старшыня савета 
спецфонду Прэзідэнта па падтрым-
цы таленавітай моладзі, рэктар Бела-
рускай дзяржаўнай акадэміі музыкі 
Кацярына Дулава адзначыла, што ў 
словазлучэнні «Пояс адзінства» ёсць 
усё, што аб’ядноўвае людзей, якія ша-
нуюць свой край і культуру. 

Аляксей Фядосаў
Працяг тэмы 

на стар. 26

Далучыцца да 
спадчыны разам

паўночным рэгіёне стала канцэртная 
зала «Віцебск».

У Полацку да Дня народнага 
адзінства прымеркавалі адкрыццё 
Алеі Герояў на Кургане Неўміручасці, 
будынка ДАІ, спортпляцоўкі ў парку 
50-годдзя Савецкай улады. У стара-
жытным горадзе прайшлі сустрэчы з 
прадстаўнікамі гарадоў-пабрацімаў. У 
Наваполацку зрабілі ўпор на спорт – 
забегі, велапрабегі, аўтапрабегі, сплаў 
па рацэ, першынство па лыжаролерах, 
дзюдо. У гарадскім парку прайшоў 
фестываль дзіцячай творчасці «Бела-
рускі народ — адзінства ў разнастай-
насці». А ў райцэнтры Бешанковічы 
навучэнцы, працоўныя калектывы і 
прадстаўнікі грамадскіх аб’яднанняў 
напісалі незвычайную гістарычную 
дыктоўку.

МАГІЛЁЎ. Да 17 верасня тут пры-
меркавалі цырымонію адкрыцця 1-й 
чаргі будаўніцтва аб’язной дарогі. На 
пляцоўцы каля абласнога лячэбна-ды-
ягнастычнага цэнтра ў святочны дзень 
прэзентавалі памятны знак, прысве-
чаны Дню народнага адзінства. На 
плошчы Славы адбылася цырымонія 
адкрыцця «Вахты памяці» і ўзнага-
роджанне пераможцаў штогадовага 
гарадскога агляду-конкурсу на леп-
шую арганізацыю і нясенне «Вахты па-
мяці». Музей гісторыі абласнога цэн-
тра правёў дзень адчыненых дзвярэй 
«Мы такія розныя, але мы – разам!», 
а таксама арганізаваў пешую экскур-
сію «Магілёў – горад адзінства і згоды: 
шлях праз стагоддзі».

МІНСК. Цэнтральным мерапры-
емствам сталіцы напярэдадні Дня на-
роднага адзінства стаў урачысты сход 
і святочны канцэрт майстроў мастацт-
ваў «Мая зямля — зямля яднання». У 
Музеі народнай архітэктуры і побыту 
высадзілі яблыневы сад «Адзінства», 
а літаратурна-тэатралізаванае дзеян-
не «І сэрца ў нас нібы адно» паказалі 
наведвальнікам у Дзяржаўным музеі 
гісторыі беларускай літаратуры.

У Лошыцкім сядзібна-паркавым 
комплексе 17 верасня спаборніцкі 
дух аб’яднаў моладзь і старэйшае па-
каленне. У гэты ж дзень там адбыўся 
музычны марафон «Люблю Беларусь. 
Спяваю Беларусь». А 18 верасня на 
пляцоўцы каля сталічнага Храма-
помніка ў гонар Усіх Святых прайшоў 
гала-канцэрт агульнарэспубліканскай 
акцыі «Харавое Веча».

Міхаіл Авяр’янаў
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БЯСПЕКА – ПАНЯЦЦЕ ГЛАБАЛЬНАЕ

Эканамічная 
па даплёка 
с у ч а с н ы х 
пагроз, ры-
зыкі толь-
кі сілавога 
вырашэння 
к а н ф л і к -
т а ў,  р о с т 
н а п р у ж а -
насці як на 

ўсходніх, так і на заходніх рубяжах 
АДКБ, гуманітарны крызіс у Афгані-
стане... Гэтыя і іншыя вострыя тэмы 
абмяркоўваліся ў сталіцы Таджыкі-
стана. Дарэчы, яшчэ 23 жніўня падчас 
пазачарговага анлайн-саміту АДКБ 
Кіраўнік беларускай дзяржавы за-
клікаў калег выпрацаваць агульную 
пазіцыю арганізацыі па афганскім пы-
танні і непасрэдна на сустрэчы ў Ду-
шанбэ зацвердзіць яе. Але, як вядома, 
сітуацыя ў Афганістане за апошні час 
абвастрылася настолькі, што ўяўляе з 
сябе не інакш як канцэнтраванае вы-
ражэнне глабальных сусветных пра-
блем. А таму і размова была шматгран-
най. Не здарма Аляксандр Лукашэнка 
звярнуў увагу на такую пагрозу:

— Не бяспечнай т энд энцыяй 
з'яўляецца абвастрэнне становішча на 
заходніх межах АДКБ. Пашыраецца 
ваенная прысутнасць ЗША ва Усход-

У Мінска ёсць 
прапановы

Прэзідэнт Беларусі прыняў удзел у рабоце сесіі Савета 
калектыўнай бяспекі АДКБ і ў саміце Шанхайскай арганізацыі 
супрацоўніцтва. Аляксандр Лукашэнка зрабіў цэлы шэраг заяў, 
выступаючы на пленарных пасяджэннях абодвух форумаў, 
якія праходзілі ў Душанбэ.

няй Еўропе, нарошчваюцца баявыя 
магчымасці кааліцыйных фарміра-
ванняў краін НАТА. Усё гэта стварае 
ля нашых межаў умовы для ваенных 
правакацый і інцыдэнтаў.

Фактары ўплыву 
на міжнародныя адносіны

Прэзідэнт звяртае ўвагу на тое, што 
карані актуальных выклікаў сучаснас-
ці ляжаць у эканамічнай плоскасці. У 
прыватнасці, Аляксандр Лукашэнка 
адзначыў такі аспект:

— Актуальным фактарам лом-
кі сістэмы міжнародных стасункаў 
становіцца абвастрэнне канкурэн-
цыі Захаду з Кітаем. Для ўзмацнення 
свайго ўплыву ў Азіі Еўрасаюз вылу-
чыў ініцыятыву «Глабальна злучаная 
Еўропа», якая, па сутнасці, з’яўляецца 
альтэрнатыўнай кітайскаму «Поясу і 
шляху».

Па словах Кіраўніка дзяржавы, 
палітыка Еўрапейскага саюза разам з 
эканамічнымі мерамі прадугледжвае 
далейшае прасоўванне на ўсход нібыта 
эталонных «дэмакратыі і еўрапейскіх 
каштоўнасцяў». «Якія гэта каштоў-
насці і якая дэмакратыя, мы нядаўна 
ўбачылі на прыкладзе Афганістана, 
ды і не толькі», — адзначыў Прэзідэнт 
Беларусі. Перш за ўсё эканамічнымі 
матывамі тлумачацца і санкцыйныя 

дэмаршы заходніх краін, лічыць Аляк-
сандр Лукашэнка:

 — Калектыўны Захад ажыццяўляе 
ціск на суверэнныя дзяржавы за кошт 
абмежаванняў, асіметрычных дзе-
янняў і гібрыднага ўплыву. Усё гэта 
адбываецца пад лозунгам барацьбы 
за нечыя правы. Але мы выдатна раз-
умеем, што сапраўдным матывам па-
добных мер з'яўляецца непрыкрыты 
лабізм сваіх эканамічных, і не толькі, 
інтарэсаў. Для ўводу санкцый выкары-
стоўваюцца зусім надуманыя прычы-
ны.  

Кіраўнік дзяржавы ў гэтым кан-
тэксце  нагадаў аб экстранай пасад-
цы ў Мінску самалёта RyanAir, пасля 
якой краіны Еўропы ўвялі забарону на 
выкарыстанне паветранай прасторы 
Беларусі і закрылі сваё неба для бела-
рускага нацыянальнага перавозчыка 
— кампаніі «Белавія».

Што не дадае аптымізму
Кіраўнікі дзяржаў — членаў АДКБ 

з-за пандэміі даўно не сустракалі-
ся ўжывую. У сілу абставінаў толькі 
Прэзідэнт Расіі Уладзімір Пуцін пры-
маў удзел у саміце дыстанцыйна. Так, 
можна сказаць, што Таджыкістан 
вынікова папрацаваў на старшынскай 
пасадзе ў АДКБ, аднак перыяд гэты 
быў вельмі няпростым. На чым так-
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сама засяродзіў увагу Аляксандр Лу-
кашэнка:

— На жаль, даводзіцца канстата-
ваць, што цяперашні год не спрыяў 
паляпшэнню міжнароднай абстаноўкі. 
Па-ранейшаму прынцыпы і нормы 
міжнароднага права груба ігнаруюцца. 
Межы рэгіянальнай нестабільнасці па-
шыраюцца. Глабальная напружанасць 
фарміруе рызыкі сілавых варыянтаў 
вырашэння канфліктаў.

Прэзідэнт Беларусі адзначыў, што 
выпрабаваннем для чалавецтва стала 
пераадоленне пандэміі каранавіруса, 
важкім фактарам бяспекі становяцца 
экалагічныя бедствы і незваротныя 
змяненні клімату:

— На гэтым фоне асаблівую тры-
вогу выклікае павелічэнне вайсковых 
выдаткаў у свеце і дэмантаж сістэмы 
кантролю над узбраеннямі. На нашых 
вачах рассыпаецца дагавор па адкры-
тым небе. Дагавор аб мерах па далей-
шым скарачэнні і абмежаванні стратэ-

гічных наступальных узбраенняў, па 
сутнасці, застаецца адзіным дзеючым 
пагадненнем у гэтай сферы. Адсут-
насць жа канструктыўнага парадку 
ў галіне абмежавання ўзбраенняў не 
дадае аптымізму і захоўвае ваенна-
палітычную напружанасць.

Абвастрэнне становішча – 
небяспечная тэндэнцыя

Нягледзячы на тое, што асноўнай 
тэмай саміту была афганская тэма, 
Аляксандр Лукашэнка звярнуў увагу 
калег і на напружанасць, якая расце на 
процілеглым кірунку. Сёлета Паўноч-
наатлантычны альянс правёў серыю 
вучэнняў у краінах Балтыі і Украіне. 
Толькі за апошнія пяць гадоў іх коль-
касць павялічылася больш чым у два 
разы — да 90 буйных вучэнняў у год, а 
колькасць войскаў, якія прыцягваюц-
ца — з 60 да 110 тысяч ваеннаслужа-
чых.

Прэзідэнт падкрэсліў:

— Пры гэтым нашы суседзі — краі-
ны Балтыі, Польшча і Украіна — вельмі 
нервова рэагуюць на планавыя бела-
руска-расійскія вучэнні «Захад-2021». 
Яны ўжо фактычна скончыліся, а 
гвалт з тэрыторыі Захаду дагэтуль 
разносіцца па ўсім свеце. Хоць гэтыя 
вучэнні мелі выключна абарончую 
скіраванасць.

Аляксандр Лукашэнка адзначыў, 
што вучэнні шырока асвятляліся ў 
СМІ, на іх заўсёды запрашаюцца між-
народныя назіральнікі:

— Аднак нашы суседзі традыцый-
на паўтараюць пра ўяўныя пагрозы іх 
бяспецы. Украінскі прэзідэнт наогул 
дагаварыўся да таго, што на белару-
ска-расійскіх вучэннях будуць адпра-
цоўвацца варыянты захопу Кіева, Адэ-
сы, Харкава. У той жа час сама Украіна 
пастаянна ўдзельнічае ў натаўскіх ма-
неўрах, якія відавочна маюць неаба-
рончую тэматыку. Мы хоць праводзім 
свае вучэнні там, дзе мы размешчаныя. 
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А амерыканцы за тысячу кіламетраў 
прыехалі ва Украіну праводзіць вучэн-
ні, нібыта таксама абарончыя. Ад каго 
яны там абараняюцца?

Вырашэнне праблем – 
праз дыялог

Безумоўна, міграцыйная тэма так-
сама была ў фокусе ўвагі кіраўнікоў 
дзяржаў. Тут Прэзідэнт Беларусі звяр-
нуў увагу на спробы скажэння сэнсаў:

— Характар міжнароднай гіб-
рыднай пагрозы спрабуюць надаць 
інцыдэнтам на мяжы з бежанцамі і 
мігрантамі. Актыўна робяцца спробы 
перакласці адказнасць за міг-
рацыйную праблему на краіны 
транзіту. І ўсё гэта пасля таго, 
што ЗША і іх саюзнікі па НАТА 
стварылі ў Афганістане і краі-
нах Блізкага Усходу. Больш за 
тое, паклікалі ў Еўропу афган-
цаў па загадзе Злучаных Штатаў 
Амерыкі, а цяпер адмаўляюцца 
іх прымаць.

Паводле слоў Кіраўніка бе-
ларускай дзяржавы, міграцый-
ны крызіс стаў падставай для 
нарошчвання ваеннага патэн-
цыялу НАТА на заходніх межах 
АДКБ. Каля беларускіх межаў 
на пастаяннай аснове разгор-
нута групоўка войскаў, якая 
налічвае звыш 10 тысяч чала-
век і больш за 500 адзінак цяж-
кай ваеннай тэхнікі. Аляксандр 
Лукашэнка канстатаваў:

— Акрамя таго, на падставе 
барацьбы з нелегальнай міграцыяй у 
Літве выкарыстоўваюцца новыя па-
драздзяленні НАТА для гібрыднага 
ўздзеяння на нашы краіны.

Відавочна, што адзіны разум-
ны і дзейсны варыянт вырашэння 
пагранічных праблем магчымы перш 
за ўсё праз дыялог суседніх краін. 
Аднак Еўропа ўпарта не дэманструе 
схільнасць да такога шляху. Прэзідэнт 
адзначыў:

— Краіны Захаду заплюшчваюць 
вочы на грубыя парушэнні ўласных 
абавязацельстваў у сферы правоў ча-
лавека. Толькі за апошнія тыдні на 
мяжы з Польшчай, Літвой і Латвіяй 
практычна кожныя суткі адбываюцца 
інцыдэнты, падчас якіх перасяленцаў з 
Афганістана і іншых краін, напрыклад, 
Ірака, Сірыі, жорстка, з ужываннем 
зброі, выштурхваюць на беларускую 
тэрыторыю.

Кіраўнік дзяржавы падкрэсліў, 
што падвойныя стандарты Захаду вы-
яўляюцца і ў актыўных спробах адга-
радзіцца ад міграцыйнай праблемы 
плотам на заходняй мяжы АДКБ. Ужо 
ідзе гаворка аб выдзяленні на гэтыя 
мэты сотняў мільёнаў долараў:

— Пустая, нікому не патрэбная 
задума. Але калі глядзець глыбей на 
гэтую сітуацыю, можна казаць аб 
стварэнні новых раздзяляльных ліній 
у Еўропе з выкарыстаннем у поўным 
сэнсе слова калючага дроту. Фактычна 
замест дыялогу па рашэнні надзён-
ных міжнародных праблем вяртаюцца 

прымітыўныя падыходы часоў халод-
най вайны.

Паводле слоў Прэзідэнта Беларусі, 
міграцыйная праблематыка патрабуе 
самай пільнай увагі. Ён лічыць, што 
ў АДКБ мэтазгодна прытрымлівацца 
адзіных падыходаў да рэагавання на 
рызыкі і выклікі ў гэтай сферы. Асаблі-
ва важная, адзначыў Аляксандр Лука-
шэнка, узаемная падтрымка саюзнікаў 
на міжнароднай арэне, у тым ліку ў 
ААН і АБСЕ.

Узаемадзеянне на новай 
міжнароднай платформе

Аляксандр Лукашэнка адзна-
чыў эскалацыю напружанасці вакол 
Афганістана. Ён звярнуў увагу, што 
палітычная абстаноўка ўнутры краіны 
характарызуецца нестабільнасцю:

— У наяўнасці гуманітарны крызіс, 
які будзе суправаджацца цэлым спек-

трам негатыўных наступстваў. У тым 
ліку выклікамі і пагрозамі калектыў-
най бяспецы АДКБ.

На думку Прэзідэнта Беларусі, у 
існуючых умовах АДКБ у цэлым ад-
экватна рэагуе на сучасныя выклікі і 
пагрозы, па меншай меры, на бягучай 
стадыі.

Афганская праблематыка, як вя-
дома, там жа ў Душанбэ абмяркоўва-
лася і на сумеснай сустрэчы лідараў 
краін ШАС і АДКБ. Прэзідэнт Бела-
русі ўпэўнены, што ў цяперашняй 
міжнароднай сітуацыі ўзаемадзеянне 
дзвюх арганізацый здольнае высту-

піць новай важкай платформай для 
ўзгаднення і рэалізацыі ўзаемавыгад-
ных інтарэсаў. Прычым не толькі па 
праблемах Цэнтральнай Азіі, але і па 
супрацьдзеянні чужому геапалітычна-
му ўплыву.

Між іншым Аляксандр Лукашэнка 
лічыць, што наступствы COVID-19 аб-
грунтоўваюць неабходнасць развіваць 
у АДКБ узаемадзеянне ў галіне біяла-
гічнай бяспекі. Як з пункту гледжання 
процідзеяння пандэміі, так і ў кантэкс-
це міжнародных пагроз.

У будучым годзе Дагавору аб ка-
лектыўнай бяспецы спаўняецца 30 
гадоў, а самой арганізацыі — 20. Да 
гэтых дат, заўважыў Прэзідэнт, неаб-
ходна падысці адказна. Як мінімум, 
ажыццявіць рэвізію таго, што зробле-
на і што трэба будзе зрабіць. Магчыма, 
вызначыць новыя доўгатэрміновыя 
задачы па развіцці АДКБ, якая вы-
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ступае гарантам і донарам бяспекі на 
еўразійскім кантыненце.

Калектыўныя меры для 
забеспячэння бяспекі 

Аб чым дамовіліся лідары краін 
АДКБ? Як растлумачыў генеральны 
сакратар АДКБ Станіслаў Зась, усяго 
на разгляд удзельнікаў саміту было 
вынесена 14 дакументаў, падрыхта-
ваных да падпісання. Вось сутнасць 
некаторых з іх. Напрыклад, у дэклара-
цыі Савета калектыўнай бяспекі вы-
казваецца сур'ёзная заклапочанасць 
захаваным высокім узроўнем пагрозы 

бяспецы і суверэнітэту дзяржаў у зоне 
адказнасці АДКБ і падкрэсліваецца 
рашучасць паслядоўна працаваць над 
умацаваннем міжнароднай і рэгія-
нальнай бяспекі, справядлівым урэ-
гуляванні міжнародных праблем на 
падставе агульнапрызнаных нормаў і 
прынцыпаў міжнароднага права.

Лідары краін АДКБ выступілі за 
станаўленне Афганістана ў якасці мір-
най і незалежнай дзяржавы, свабоднай 
ад тэрарызму і наркотыкаў, і заклікалі 
ўсе ўцягнутыя ў афганскі канфлікт 
бакі як мага хутчэй пачаць перамовы 
па мірным урэгуляванні. Прэзідэнты 
дамовіліся прыкласці дадатковыя на-
маганні для развіцця супрацоўніцтва 
ў процідзеянні выклікам і пагрозам, 
якія зыходзяць з тэрыторыі гэтай 
краіны. На саміце былі прапрацаваны 
практычныя калектыўныя меры для 
забеспячэння бяспекі ў Таджыкістане 

ў выпадку абвастрэння сітуацыі на 
мяжы. З гэтай жа мэтай восенню на 
таджыкска-афганскай мяжы пройдзе 
серыя маштабных вучэнняў АДКБ. 
Акрамя таго, кіраўнікі дзяржаў дамо-
віліся паскорыць працу па прыняцці 
мэтавай міждзяржаўнай праграмы па 
ўмацаванні мяжы з Афганістанам.

Дарэчы, змены ў пагадненне аб 
міратворчай дзейнасці АДКБ пра-
дугледжваюць магчымасць задзей-
нічання міратворчых сіл арганізацыі 
ў міратворчых аперацыях пад эгідай 
ААН праз каардынуючыя дзяржавы 
— члены АДКБ.

Канструктыўныя двухбаковыя 
сустрэчы

Буйныя міжнародныя мерапры-
емствы — гэта заўсёды яшчэ і добрая 
магчымасць для змястоўных двухба-
ковых зносін лідараў дзяржаў. У Ду-
шанбэ Аляксандр Лукашэнка правёў 
сустрэчы з прэм'ер-міністрам Пакі-
стана Імранам Ханам, а таксама прэзі-
дэнтам Ірана Эбрахімам Раісі. Пакі-
станскаму лідару Кіраўнік беларускай 
дзяржавы сказаў:

— Мы вельмі зацікаўлены ў супра-
цоўніцтве з велізарнай краінай, якой 
з’яўляецца Пакістан. Я перакананы, 
што вашы спецыялісты і члены ўрада 
знойдуць у Беларусі шмат цікавага для 
Пакістана.

Прэзідэнт канстатаваў, што цяпер 
тавараабарот паміж краінамі зусім не-
вялікі. У той жа час, паводле яго сло-
ваў, нягледзячы на цяжкія, як кажуць 

у свеце, часы, аб’ёмы ўзаемнага ганд-
лю ў мінулым годзе, і асабліва ў гэтым, 
істотна выраслі.

Яшчэ сёлета з візітам наведае Па-
кістан міністр замежных спраў Бела-
русі Уладзімір Макей. Бакі дамовіліся 
актывізаваць працу па падрыхтоўцы 
пасяджэння міжурадавай камісіі.

— Гэта дазволіць інтэнсіфікаваць 
нашы кантакты ва ўсіх сферах. Закры-
тых тэмаў у нашых адносінах з Пакі-
станам няма, — падкрэсліў Кіраўнік 
дзяржавы.

Аляксандр Лукашэнка таксама ад-
значыў паспяховае развіццё Пакіста-

на, якое не спыняюць нават існу-
ючыя ў рэгіёне складанасці.

— Будзем рады зрабіць свой 
унёсак у гэтае развіццё, — падсу-
маваў Прэзідэнт.

Імран Хан пагадзіўся, што 
рэгіён цяпер перажывае не самыя 
простыя часы: краіны змагаюцца 
з наступствамі пандэміі, з'явіліся 
новыя выклікі ў сферы бяспекі 
пасля падзей у Афганістане, неаб-
ходна таксама вырашаць розныя 
палітычныя пытанні. Прэм'ер-
міністр адзначыў: адносіны па-
між дзвюма краінамі існуюць 
ужо даўно, асабліва цесна Бела-
русь і Пакістан супрацоўнічаюць 
у сельскай гаспадарцы і прамы-
словасці. Ён выказаў надзею, што 
візіт беларускай дэлегацыі будзе 
ўнёскам ва ўмацаванне двухбако-
вага супрацоўніцтва.

Суразмоўцы падрабязна аб-
меркавалі сітуацыю ў Афганістане. 
Мінск і Ісламабад маюць намер знайс-
ці і новыя пункты судакранання для 
ўзаемнай карысці. Прэзідэнт запрасіў 
прэм'ера Пакістана ў Мінск. Прагуча-
ла і ў адказ запрашэнне:

— Чакаем у Пакістане зноў!
Эбрахім Раісі аднойчы пабываў у 

Мінску, будучы намеснікам кіраўніка 
судовай улады Ірана, і сустракаўся 
тады з Аляксандрам Лукашэнкам. За-
раз Кіраўнік беларускай дзяржавы 
перш за ўсё павіншаваў калегу з ня-
даўняй перамогай на прэзідэнцкіх вы-
барах і адзначыў:

— Як бы ні складвалася абстаноўка 
ў свеце, абставіны, Іран з Беларуссю 
заўсёды знаходзілі тыя шляхі, якія 
прыводзілі нас да поспеху.

Падчас сустрэчы лідары дзвюх 
краін асаблівую ўвагу надалі санк-
цыйнаму супрацьстаянню. Аляксандр 

9БЕЛАРУСЬ.BELARUS
ВЕРАСЕНЬ   2021



БЯСПЕКА – ПАНЯЦЦЕ ГЛАБАЛЬНАЕ

Лукашэнка адзначыў, што Беларусь 
заўсёды жыла пад санкцыямі, але для 
тых, хто ўводзіў супраць краіны абме-
жавальныя меры, гэта не прыносіла 
ніякага эфекту. Як і ў сітуацыі з Іра-
нам. Прэзідэнт Беларусі падкрэсліў:

— Калі санкцыі і прыносілі нейкую 
шкоду Беларусі, Ірану, іншым краінам, 
то толькі таму, што мы самі ў гэтым 
вінаватыя. Мы не заўсёды былі дамо-
ваздольнымі, не заўсёды знаходзілі той 
шлях, па якім павінны былі прайсці ва 
ўмовах санкцыйнага ціску. Таму ўсё ў 
нашых руках.

Эбрахім Раісі ў сваю чаргу адзна-
чыў, што Беларусь дэманструе добрыя 
дасягненні ў сацыяльна-эканаміч-
ным развіцці, а значыць, паспяхова 
спраўляецца з ціскам звонку і пераа-
долее ўсе цяжкасці.

— Самі амерыканцы заўсёды прыз-
наюць той факт, што палітыка максі-
мальнага ціску не спрацоўвае. Мы 
лічым, што санкцыі не могуць пры-
пыніць рух Ірана наперад, — заявіў ён.

Прэзідэнты Беларусі і Ірана сышлі-
ся ў меркаванні, што ўзровень адносін 
дзвюх краін відавочна не адпавядае 
наяўнаму патэнцыялу. Дасягнута да-
моўленасць аб тым, што міністры 
замежных спраў у найбліжэйшы час 
актуалізуюць дарожную карту, па-
водле якой краіны будуць развіваць 
узаемадзеянне, маючы на ўвазе, што 
іх звязвае не проста гандлёва-экана-
мічнае, а стратэгічнае супрацоўніцтва. 
Стаіць задача стварыць ва ўсіх сэнсах 
спрыяльныя ўмовы для яго развіцця. 
Да наступнай сустрэчы лідараў дзвюх 
дзяржаў павінны быць відавочныя 
пазітыўныя крокі наперад і выраша-
ны ўсе праблемы, якія стрымліваюць 
узаемадзеянне. Прэзідэнты адзначылі, 
што будуць рады пабачыцца і ў Тэгера-
не, і ў Мінску.

Другі дзень вялікай палітыкі
Там жа, у Душанбэ, прайшоў саміт 

кіраўнікоў дзяржаў ШАС і ініцыяваная 
Мінскам сустрэча лідараў краін — чле-
наў гэтай арганізацыі і АДКБ. ШАС — 
вельмі ўплывовая арганізацыя, Разам 
з краінамі-назіральнікамі і партнёрамі 
па дыялогу яна аб'ядноўвае 18 дзяржаў. 
Прэзідэнт Беларусі ў сваім выступлен-
ні на пасяджэнні Савета кіраўнікоў 
дзяржаў — членаў Шанхайскай ар-
ганізацыі супрацоўніцтва прапана-
ваў шэраг маштабных рэзанансных 
ініцыятыў. У прыватнасці, Аляк-

сандр Лукашэнка 
адзначыў істотны 
патэнцыял ШАС 
і яе здольнасць 
весці ў глабаль-
най палітыцы са-
мастойную гуль-
н ю .  П р э з і д э н т 
канстатаваў, што 
краіны – удзель-
нікі арганізацыі 
сёння сутыкаюц-
ца з  ма г у т н ы м 
знешнім ціскам, 
але ў іх сілах за-
бяс пе ч ы ц ь м ір 
на роднай зямлі, 
адстаяць шматпа-
лярнае справяд-
лівае светаўлад-
к а в а н н е  д з е л я 
бу д у чыні ча ла-
вецтва, дзе будуць 
улічваць інтарэсы 
кожнага:

— Дзел я да-
сягнення гэтых 
мэтаў неабходна 
паскорыць спалу-
чэнне глабальных 
стратэгій развіцця, 
пашырыць узаемадзеянне ў сферы 
бяспекі, працягнуць умацоўваць су-
працоўніцтва ў галіне інфраструк-
туры, прамысловых паркаў, высокіх 
тэхналогій.

Кіраўнік беларускай дзяржавы пе-
ракананы, што цяперашняя сітуацыя 
ў рэгіёне і ў свеце дыктуе асаблівыя 
ўмовы развіцця Шанхайскай арганіза-
цыі супрацоўніцтва:

— Вострыя глабальныя выклікі су-
часнасці выразна сведчаць, што нады-
ходзіць час гістарычнага стрэс-тэста 
для нашай арганізацыі, магчыма, 
самага сур'ёзнага за ўсю 20-гадовую 
гісторыю.

Аляксандр Лукашэнка перакана-
ны:

— ШАС можа прымаць больш 
актыўны ўдзел ва ўрэгуляванні рэгія-
нальных супярэчнасцяў і канфліктаў  
Цэнтральнай і Паўднёва-Усходняй 
Азіі,  Блізкага Усходу, ды і планеты ў 
цэлым.

Прэзідэнт адзначыў, што надзён-
ныя глабальныя выклікі — незакон-
ны абарот наркотыкаў, тэрарызм, 
экстрэмізм, нелегальная міграцыя 
— хвалююць і Беларусь. Таму краіна 

падтрымлівае ініцыяванае Таджыкі-
станам рашэнне аб стварэнні антынар-
катычнага цэнтра ШАС.

Што бачыцца 
перспектыўным

На думку Аляксандра Лукашэнкі, 
дзяржавам ШАС трэба актывізаваць 
супрацоўніцтва ў сферы вытворчасці 
вакцын і лекаў, і не толькі ад кара-
навіруса. Прэзідэнт распавёў, што дзя-
куючы супрацоўніцтву з партнёрамі, 
перш за ўсё з Расіяй, Беларусь налад-
зіла ў сябе вытворчасць вакцыны і 
дае замежным грамадзянам права без 
візы наведаць краіну для вакцынацыі 
ад COVID-19. Беларускі лідар перака-
наны:

— Вакцына павінна стаць усеагуль-
ным грамадскім дабром, даступным 
кожнаму.

Аляксандр Лукашэнка звярнуў 
увагу калег і на шэраг іншых важ-
ных момантаў, якія патрабуюць увагі 
кіраўнікоў дзяржаў ШАС.

Кібератакі і маніпуляцыі свядо-
масцю праз інтэрнэт Прэзідэнт назваў 
адным з найбольш небяспечных вы-
клікаў для краін ШАС:

На пасяджэнні ШАС 
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— Яны пагражаюць бяспецы не 
толькі дзяржаўных інстытутаў, але і 
грамадскім інтарэсам, а таксама пра-
вам людзей.

Паводле слоў Прэзідэнта Беларусі, 
адна з праблем — адсутнасць міжна-
роднай прававой сістэмы, якая ўста-
наўлівае нормы і правілы паводзін у 
гэтай сферы. Распрацоўка адпаведнай 
міжнароднай базы дазволіць змяніць 
сітуацыю, упэўнены Прэзідэнт.

Перспектыўным Кіраўнік бела-
рускай дзяржавы лічыць і далейшае 
развіццё агульнай транспартнай пра-
сторы ШАС, якая будзе садзейнічаць 
фарміраванню спрыяльнай лагістыч-
най інфраструктуры:

— Сумеснымі намаганнямі мы ў 
стане эфектыўна злучыць Еўропу з 
Азіяй, забяспечыўшы пашырэнне сет-
кі маршрутаў і стварэнне неабходных 
умоў для транзіту.

Пры гэтым Прэзідэнт звярнуў ува-
гу на тое, што Беларусь і Кітай ужо 
актыўна працуюць у гэтым кірунку. 
Аляксандр Лукашэнка таксама акцэн-
таваў увагу на неабходнасці развіваць 
чыгуначныя перавозкі:

— Менавіта чыгуначны транспарт 

засведчыў сябе са-
мым устойлівым 
да рознага роду 
абмежаванняў ва 
ўмовах пандэміі.

П р э з і д э н т 
а д з н а ч ы ў,  ш т о 
міжнародная су-
польнасць цяпер 
н а д а е  в я л і к у ю 
ў в а г у  э к а л о г і і , 
праблеме глабаль-
нага пацяплення, 
разбалансіроўцы 
прыродных сістэм 
і спусташэння рэ-
сурсаў.

— Мы зыход-
з і м  з  а г у л ьн а й 
неабходнасці па-
ш ы р э н н я  ў з а е -
мадзеяння ў сфе-
рах аднаўляльных 
крыніц энергі і і 
атамнай энерге-
т ы к і ,  — с к а з аў 
Аляксандр Лука-
шэнка.

І  я ш ч э  а д н а 
в а ж н а я  з а я в а 

Кіраўніка белару-
скай дзяржавы:

— Беларусь рашуча і паслядоў-
на падтрымлівае прапановы ШАС у 
частцы пашырэння выкарыстання 
нацыянальных валют у гандлі і фі-
нансах.

Паводле ацэнкі Прэзідэнта Бела-
русі, тая сітуацыя, якая складваец-
ца ў свеце, дэманструе ўсё большую 
ўразлівасць тых краін, якія цалкам 
абапіраюцца на адну вядомую ўсім 
валюту:

— Гэта не проста пазбаўляе нас 
канкурэнтных фінансавых і экана-
мічных пераваг, але і пагражае нацы-
янальнай бяспецы. Тым больш што 
часцей за ўсе дадзены рычаг пачынае 
выкарыстоўвацца як зброя.

Афганская тэма — 
у цэнтры ўвагі

Як і днём раней на саміце АДКБ, 
у межах дыялога лідараў ШАС афган-
ская праблематыка была ў цэнтры аса-
блівай увагі. Некалькі дзесяцігоддзяў 
краіна фактычна не выходзіла са стану 
вайны. На жаль, гэта не той фон, які 
спрыяе прагрэсу. Але ўсе суседзі за-
цікаўленыя ў стабільным Афганіста-

не. Адсюль — агучаная Прэзідэнтам  
Беларусі ініцыятыва Мінска:

— Наша краіна гатовая аказаць 
садзеянне ў аднаўленні афганскай ін-
фраструктуры, забеспячэнні харчо-
вых паставак.

Аляксандр Лукашэнка назваў 
ШАС унікальнай пляцоўкай для аб-
меркавання праблем у Афганістане, 
які мае статус назіральніка ў аргані-
зацыі. Кіраўнік беларускай дзяржавы 
ўдакладніў, што скаардынаваная пазі-
цыя краін ШАС змагла б стварыць 
перадумовы для таго, каб арганізацыя 
выступіла сістэмным інтэгратарам 
працы іншых міжнародных гульцоў. 
Гэта могуць быць спецыялізаваныя 
агенцтвы ААН, глабальныя экана-
мічныя і фінансавыя інстытуты і на-
ват асобныя прадстаўнікі прыватнага 
сектара і грамадзянскай супольнасці, 
зацікаўленыя ў працы па канкрэтных 
праектах унутры Афганістана і вакол 
яго.

Прэзідэнт Беларусі адзначыў, што 
ў апошні час усё часцей гучаць розныя 
пункты гледжання і пазіцыі па Афгані-
стане. Аднак відавочна, што суверэн-
нае права любога народа — самастой-
на вызначаць свой лёс:

— Сумуючы ўсё, што сказана, мой 
досвед працы Прэзідэнтам дазваляе 
зрабіць адзін вывад:  усе праблемы, 
якія сёння існуюць у Афганістане, вы-
рашаць афганскаму народу. Але ўсе 
мы павінны разумець, што імгненна 
вырашыць гэтыя праблемы не атры-
маецца. Трэба ісці спакойна, цярпліва, 
прапаноўваючы тыя ці іншыя шляхі 
дапамогі Афганістану. Не варта свае 
каштоўнасці ім навязваць, яны выбе-
руць сваю будучыню самі. Аб гэтым 
вучыць нас і сучасная гісторыя развіц-
ця рэгіёну Цэнтральнай і Паўднёвай 
Азіі. Яшчэ раз падкрэсліваю: афганцы 
выберуць сваю будучыню самі. Нам 
трэба ім дапамагчы.

* * *
Пазіцыю Мінска на сумесным па-

сяджэнні АДКБ — ШАС было даверана 
прадставіць міністру замежных спраў 
Уладзіміру Макею. Усе ўдзельнікі ме-
рапрыемства з разуменнем паставілі-
ся да таго, што Аляксандр Лукашэнка 
пакінуў Душанбэ раней за іншых. Усё 
ж такі гістарычны момант: Беларусь 
упершыню адзначала найважнейшае 
свята — Дзень народнага адзінства.

Уладзімір Веліхаў.
Фота БелТА

На пасяджэнні ШАС 
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Усё для выгаднай 
кааперацыі

На пр э с-канф ер энцыі  пасля 
насычаных перамоваў кіраўнікі дзвюх 
дзяржаў грунтоўна праінфармавалі 
журналістаў аб усіх дэталях дас-
ягнутых дамоўленасцяў па пытаннях 
інтэграцыі і аб іншых абмеркаваных 
тэмах. Аляксандр Лукашэнка назваў 
перамовы з расійскім калегам сум-
леннымі, адкрытымі і канструктыў-
нымі. А кажучы аб узгадненні 28 ін-
тэграцыйных праграм як аб галоўным 
выніку перамоваў, Прэзідэнт Беларусі 
адзначыў:

— Каб не пераказваць змест раз-
гледжаных дакументаў (яны будуць 
апублікаваныя, гэта не сакрэт), вы-
лучу самае галоўнае ў іх. Гэта роў-
ныя правы для суб’ектаў гаспадаран-
ня нашых краін. Тыя самыя роўныя 
ўмовы, аб неабходнасці якіх розныя 
прадстаўнікі Беларусі, у тым ліку я як 
Прэзідэнт, гаворым на працягу многіх 
гадоў. Гэта аснова асноў. Мы — паўна-
праўныя партнёры.

Прэзідэнт Беларусі падкрэсліў, 
што для ўсіх кампаній на рынках Бе-
ларусі і Расіі павінна быць сумленная 
канкурэнцыя:

— Менавіта дзеля раўнапраўя, вы-
гаднай кааперацыі, плённага супра-
цоўніцтва і ладзілася беларуска-расій-
ская інтэграцыя.

Варта адзначыць, што ў саюзных 
праграмах цяпер выразна прапіса-
ныя механізмы развіцця адзінай эка-
намічнай прасторы: фарміраванне 
аб’яднаных галіновых рынкаў, рэалі-

Гэтая вераснёўская сустрэча Аляксандра Лукашэнкі 
і Уладзіміра Пуціна ў Маскве пазначаная многімі 

экспертамі як прарыўная ў сферы саюзнага будаўніцтва
зацыя гарманізаванай фінансавай, па-
датковай, крэдытнай, цэнавай, гандлё-
вай палітыкі. У іх таксама закладзена 
вырашэнне праблемы паставак у Бе-
ларусь энерганосьбітаў, рост аб’ёму 
транспартных паслуг, фінансаванне 
новых інвестыцыйных праектаў, вы-
хад на адзіныя прынцыпы рэалізацыі 
аграрнай і прамысловай палітыкі, па-

вышэнне ўзроўню ўзаемных сацыяль-
ных гарантый для грамадзян дзвюх 
краін.

Падчас  прэс-канферэнцыі, Аляк-
сандр Лукашэнка чыста рытарычна 
звярнуўся да крытыкаў Саюзнай дзяр-
жавы ў Беларусі: што ў прынятых ра-
шэннях дрэннага для беларусаў? І пра-
цягнуў:

— А ў крытыкаў нашай інтэграцыі 
ў Расіі хачу пацікавіцца: дзе вы бачы-
це тут «гіру на назе Расійскай Федэ-
рацыі»? Нічога дрэннага для народаў 
Беларусі і Расіі ў гэтых праграмах няма 
і быць не магло. Усё было нацэлена на 
рост дабрабыту нашых народаў. І трэ-
ба, напэўна, паставіць ужо кропку ў гэ-
тых размовах. Наша інтэграцыя носіць 
выключна ўзаемавыгадны характар.

Кіраўнік беларускай дзяржавы ад-
значыў, што на перамовах удалося да-
сягнуць паразумення па ўсіх асноўных 
напрамках. Дарэчы, урады Беларусі 
і Расіі неадкладна заняліся «дашлі-
фаўкай» некаторых момантаў праграм 
у той жа дзень на пасяджэнні саюзнага 
Саўміна ў Мінску.

– Калі будуць ухваленыя і ўзгод-
неныя «апошнія штрыхі» (а мы ў гэ-
тым упэўненыя), гатовыя зацвердзіць 
пакет саюзных праграм на пасяджэн-
ні Вышэйшага дзяржсавета Саюз-
най дзяржавы, — падсумаваў тады ж 
Аляксандр Лукашэнка.

Унікальнае 
інтэграцыйнае аб’яднанне

Пр эзі д энт  Беларус і  звярн уў 
асаблівую ўвагу на шырокае значэнне 

Агульная 
макраэканамічная 

палітыка, цана на газ у 
наступным годзе, 

пабудова агульных 
энергетычнага і 

фінансавага рынкаў. 
Адзіныя падыходы да 

падаткаабкладання, 
роўныя ўмовы 

дзейнасці суб'ектаў 
гаспадарання, у тым 

ліку па доступе да 
дзяржзакупак. 

Сумеснае забеспячэнне 
бяспекі і сітуацыя 

вакол Афганістана. Пра 
гэта і яшчэ пра многае 

важнае гаварылі на 
маскоўскай сустрэчы 
прэзідэнты Беларусі і 

Расіі.

У РЭЧЫШЧЫ 
ПАЎНАПРАЎНАГА 

ПАРТНЁРСТВА
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Саюзнай дзяржавы:
— Нас часта абвінавачваюць у тым, 

што Саюзная дзяржава — выключна 
палітычны праект. Не, гэта ўнікальнае 
інтэграцыйнае аб’яднанне, прасунутае 
па ўсіх напрамках, і ў палітыцы такса-
ма. Вазьміце наш ваенна-палітычны 
саюз... Падкрэслю: жыццё пераканаўча 
даказвае, што ўсё, што мы робім, 
скіраванае на карысць і канкрэтныя 
патрэбы нашых людзей.

Аляксандр Лукашэнка адзначыў, 
што беларусы і расіяне не адчуваюць 
сябе чужымі ў абедзвюх краінах, могуць 
свабодна перасоўвацца, атрымліваць 
адукацыю, працаўладкоўвацца:

— Гэта дарагога варта. Прычым 
людзі ўпэўненыя, што ўсё само сабой 
зразумела, што так было заўсёды. Гэта 
і ёсць найлепшы доказ жыццяздоль-
насці нашага Саюза.

Пры гэтым Аляксандр Лукашэнка 
ўдакладніў, што не ўсе вузлы ў бела-
руска-расійскіх адносінах яшчэ развя-
заныя, але пры бягучым аб’ёме ўзае-
мадзеяння гэта нармальна. Ён звярнуў 
увагу, што платформа для далейшага 
руху створана: 

дэталёва абмеркавалі і актуальныя 
міжнародныя праблемы, адносіны з 
суседнімі краінамі. Падрабязна прэзі-
дэнты спыніліся на абстаноўцы ў зо-
нах нестабільнасці, перш за ўсё ў Аф-
ганістане, з пункту гледжання пагроз 
для бяспекі Саюзнай дзяржавы. Аляк-
сандр Лукашэнка адзначыў:

– У дадзеным кантэксце першачар-
говая важнасць – забеспячэнне ўсе-
баковай бяспекі нашых краін і АДКБ 
у цэлым. Нават мы, знаходзячыся ў 
цэнтры Еўропы – далёка ад тэатра ва-
енных дзеянняў, адчулі на сабе наступ-
ствы афганскага крызісу. Паглядзіце, 
што робіцца з бежанцамі на нашых 
межах, як паводзіць сябе «прагрэсіў-
ны» Захад. Больш таго, пастаянна ўжо 
брацаючы зброяй.

У гэтым жа кантэксце лідары за-
кранулі тэму саюзных вайсковых ву-
чэнняў «Захад-2021». Прэзідэнт Бела-
русі заявіў:

– Сумеснае супрацьдзеянне агуль-
ным выклікам і пагрозам будзем толь-
кі нарошчваць. І тут не трэба крычаць, 
што мы праводзім гэтыя вучэнні. У 
нас ёсць армія, сумесная групоўка на 

– Дзякуючы ёй мы будзем і далей 
забяспечваць сацыяльныя гарантыі, 
паступальна павышаць дабрабыт бе-
ларусаў і расіян.

Па якім шляху ісці
Прэзідэнт Беларусі заўважыў, што 

многім можа здацца, нібыта рэалі-
зацыя распрацаваных саюзных пра-
грам занадта расцягнутая па часе. Але 
інакш і быць  не можа, бо да гэтых 
пытанняў неабходна падыходзіць вы-
верана і акуратна. Кіраўнік дзяржавы 
падкрэсліў:

– Мы паказваем прыклад, якім 
чынам трэба рухацца ў ЕАЭС і тым 
больш у СНД. Мы, як бульдозер, ідзем 
наперадзе, расчышчаючы дарогу для 
саюзных аб’яднанняў на постсавецкай 
прасторы. Саюз – гэта прыклад, той 
шлях, па якім прыйдзецца ісці тым 
дзяржавам, якія будуць разлічваць на 
больш цесныя стасункі.

Актуальныя міжнародныя 
праблемы

Так, акрамя паглыблення інтэгра-
цыі паміж краінамі, кіраўнікі дзяржаў 

Аляксандр Лукашэнка і Уладзімір Пуцін падчас сустрэчы ў Маскве

Б
ЕЛ

ТА
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заходнім напрамку. Яе трэба навучаць 
вайсковаму рамяству, мы нічога вы-
ключнага не робім.

Крокі выключна  
ў інтарэсах народаў

На прэс-канферэнцыі па выніках 
перамоваў у Маскве прагучаў і такі 
адказ. У сеціве хапае здагадак аб тым, 
што Расія нібыта імкнецца паглынуць 
Беларусь. Кіраўнік беларускай дзяржа-
вы на гэты конт адзначыў:

– Далікатна прэзідэнт Расіі не 
сказаў пра розныя развагі, што тут 
хтосьці кагосьці паглыне і гэтак далей. 
Павінен сказаць, што мы гэтай хва-
робай і не хварэлі з прэзідэнтам Расіі. 
Калі хтосьці гэтым хварэў, можам пад-
лячыць.

У той жа час Аляксандр Лукашэн-
ка запэўніў, што кіраўніцтва абедзвюх 
краін будзе рабіць крокі выключна ў 
інтарэсах народаў. Калі Беларусі і Расіі 
спатрэбяцца больш цесныя адносіны, 
гэта будзе зроблена імгненна, як толь-
кі прагучаць запыты грамадзян, заявіў  
Прэзідэнт.

Добры сусед 
і бліжэйшы саюзнік

Уладзімір Пуцін у зносінах з жур-
налістамі падкрэсліў, што перамовы з 
Аляксандрам Лукашэнкам, «як і заўсё-
ды, былі насычанымі і канструктыў-
нымі, што ў поўнай меры адпавядае 
характару адносін паміж нашымі краі-
намі»:

– Беларусь для нас добры сусед і 
найбліжэйшы саюзнік. Расійска-бе-
ларускае супрацоўніцтва будуецца на 
прынцыпах узаемнай павагі, падтрым-
кі і ўліку інтарэсаў адзін аднаго. Цес-
ныя сяброўскія повязі паміж народамі 
Расіі і Беларусі падмацаваныя агульнай 
гісторыяй і духоўнымі каштоўнасцямі, 
а часцяком і сямейным сваяцтвам.

Паводле слоў Уладзіміра Пуціна, 
Беларусь – галоўны гандлёва-экана-
мічны партнёр РФ на прасторы СНД 
і па выніках 2020 года -трэці сярод 
усіх партнёраў краіны ў свеце. Сёлета 
тавараабарот перавысіў дапандэмій-
ны ўзровень, у студзені — чэрвені 
склаў 17,8 млрд долараў. Акрамя таго, 
працягнуў Уладзімір Пуцін, на Расій-
скую Федерацыю прыпадае амаль 50 
працэнтаў усяго знешняга гандлю Бе-
ларусі, яна лідзіруе і па аб’ёме інвесты-
цый у беларускую эканоміку.

Прэзідэнт Расіі расказаў пра не-

шай і фінансавання злачыннай дзей-
насці, уключаючы тэрарызм.

Шэраг саюзных праграм накіра-
ваны на гарманізацыю падатковага і 
мытнага заканадаўстваў. У прыватнас-
ці, прадугледжваецца падпісанне дага-
вора аб агульных прынцыпах збірання 
ўскосных падаткаў, укараненне інтэ-
граванай сістэмы адміністравання 
ўскосных падаткаў у Саюзнай дзяржа-
ве.

Варта адзначыць, што ў выніку 
п е р а м о в а ў  у д а л о с я  д а с я г н у ц ь 
дамоўленасцяў па пытаннях, звязаных 
з  ц энаў тв ар эннем на расійскія 
энерганосьбіты. Да 1 снежня 2023 года 
будзе падпісаны дакумент па стварэн-
ні аб’яднанага рынку газа ў рамках 
Саюзнай дзяржавы. Як удакладніў 
Уладзімір Пуцін, цана на прыродны газ 
для Беларусі будзе захаваня на ўзроўні 

128,5 долара за тысячу кубаметраў, у 
той час як на еўрапейскім рынку яна 
цяпер істотна вырасла і дасягае 650 
долараў.

Акрамя таго, прадугледжана за-
ключэнне дагавора аб аб’яднанні 
рынкаў нафты і нафтапрадуктаў, а 
таксама дагавора аб адзіным рынку 
электраэнергіі.

Агульная макраэканамічная 
палітыка

Беларусь і Расія дамовіліся таксама 
аб правядзенні агульнай макраэкана-
мічнай палітыкі, распавёў Уладзімір 
Пуцін:

 - Мы дамовіліся аб гарманізацыі 
грашова-крэдытнай палітыкі, інтэгра-
цыі плацёжных сістэм, аб забеспячэнні 
інфармацыйнай бяспекі, паглыбленні 
супрацоўніцтва ў мытнай і падаткавай 
сферы: гаворка ідзе аб празрыстасці 
мытнага кошту тавару і вызначэнні 
празрыстай структуры кошту тавараў 
у эканоміцы наогул. Нашы эксперты 
лічаць, што без вырашэння гэтых пы-
танняў нельга пераходзіць да аніякіх 
іншых па асобных таварных групах, 
уключаючы і энерганосьбіты. Будзе 
створана адзіная метадалогія для гар-
манізацыі ўсіх ускосных падаткаў. У 
перспектыве з’явіцца орган, які будзе 
кантраляваць гэтыя працэсы. 

Яшчэ адна важная тэма – аб’ём 
крэдытнай падтрымкі Беларусі з боку 
Расіі. Як стала вядома, ён складзе 
больш за 600 млн долараў з верасня 
гэтага года да канца 2022-га.

Беларусь і Расія таксама здымуць 
усе кавідныя абмежаванні ў пасажыр-
скіх авіязносінах. Уладзімір Пуцін рас-
тлумачыў, што непасрэдна на перамо-
вах гэтая тэма не закраналася. Аднак 
камісія расійскага ўрада нядаўна пры-
няла адпаведнае рашэнне.

Калі будзе неабходнасць
Ш т о  т ы ч ы ц ц а  п а гл ы бл е н н я 

палітычнай інтэграцыі Беларусі і Расіі 
ў межах Саюзнай дзяржавы, то гэтыя 
пытанні на мінулай сустрэчы не аб-
мяркоўваліся, заявіў Уладзімір Пуцін.

Аляксандр Лукашэнка па-свойму 
ўдакладніў:

– Калі нам трэба будзе, то мы вер-
немся да любой праблемы, у тым ліку 
палітычнага характару, і будзем зы-
ходзячы з гэтага выбудоўваць нашы 
адносіны. За намі не заржавее, як ка-
жуць у Расіі і Беларусі. Галоўнае – каб 

Інтэграцыйныя 
праграмы нацэленыя на 

ўніфікацыю 
заканадаўства Беларусі і 

Расіі ў розных галінах 
эканомікі, на 

выраўноўванне ўмоў 
дзейнасці гаспадарчых 

суб'ектаў дзвюх краін, 
пабудову адзіных 

фінансавых і 
энергетычных рынкаў, 

транспартнай прасторы, 
фарміраванне і 

рэалізацыю агульнай 
прамысловай і 

сельскагаспадарчай 
палітыкі

каторыя падрабязнасці адобраных на 
ўзроўні кіраўнікоў дзяржаў саюзных 
праграм. У тым ліку пра планы па фар-
міраванні ў перспектыве адзінай гра-
шова-крэдытнай палітыкі, валютнага 
рэгулявання, інтэграцыі нацыяналь-
ных плацёжных сістэм і стварэння 
агульнай плацёжнай прасторы:

— Гэта дапаможа забяспечыць 
добрасумленную канкурэнцыю і на-
расціць дзелавую актыўнасць на фі-
нансавым рынку, а таксама эфектыўна 
рэагаваць на рызыкі адмывання гро-
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гэтага хацелі народы. Таму я падтрым-
ліваю тэзіс прэзідэнта Расіі аб тым, 
што прыйдзе час, паспееце — за намі 
справа не стане.

У кантэксце міграцыйнага 
крызісу

Кіраўнік дзяржавы звярнуў аса-
блівую ўвагу на тое, што Беларусь 
выконвае ўсе свае абавязацельствы з 
партнёрамі, але ва ўмовах санкцый не 
можа гарантаваць бяспеку Еўрапей-
скага саюза на мяжы:

— Што вы ад нас патрабуеце? Вы 
супраць нас кожны дзень уводзіце ўсё 
новыя і новыя санкцыі. Мы па санк-
цыях на парадак апярэдзілі Расійскую 
Федэрацыю. Літаральна за паўгода 
яны ўвялі столькі санкцый, і я, і бела-
рускі народ, што, павінен абараняць іх 
на мяжы? Не!

Аляксандр Лукашэнка звярнуў 
увагу на тое, што Еўрапейскі саюз 
згарнуў усе праграмы па пагадненні з 
Беларуссю аб рэадмісіі:

— Атрымлівайце цяпер плён сваёй 
палітыкі... Паглядзіце на іх «дэма-
кратычны» твар: яны ж страляюць, з 
сабакамі ловяць гэтых мігрантаў, ар-
ганізуюць групамі і гоняць праз мяжу 
да нас, страляючы па-над галовамі, 
дзякуй богу, пакуль. Хоць ёсць і гібель 
людзей. Яны перакідваюць да нас праз 
мяжу: «забірайце». Вось іх “дэмакра-
тычны” твар. Мы сумленна выконвалі 
сваю місію да таго часу, пакуль яны не 
сталі сілай пераварочваць сітуацыю ў 
краіне і зрынаць уладу.

Кіраўнік дзяржавы заўважыў, што 
ЗША на фоне вываду сваіх войскаў з 
Афганістана далі каманду Еўрапей-
скаму саюзу прыняць усіх афганскіх 
бежанцаў. ЕС, па словах прэзідэнта, 
«узяў пад казырок, і афганцаў — да 
сябе”:

 – Тое, што нам трэба выконваць як 
надзейнаму партнёру, мы будзем ра-
біць заўсёды. Калі Еўропа хоча гэтых 
нармальных адносін – калі ласка, мы 
гатовыя заўтра дамаўляцца.

Уладзімір Пуцін у кантэксце міг-
рацыйнай тэмы распавёў, што нека-
торыя еўрапейскія лідары заклікаюць 
яго да сумесных дзеянняў у вырашэнні 
праблем з мігрантамі на мяжы з Бела-
руссю і просяць яго неяк паўплываць.

– Адказ просты: гэта нас не 
тычыцца. Гэта не наша мяжа, – ска-
заў прэзідэнт Расіі.  Уладзімір Пуцін 
падкрэсліў, што міграцыйны крызіс 
узнік на дзяржаўнай мяжы Беларусі 
з іншымі суверэннымі краінамі, таму 
рашэнне праблем яны павінны шукаць 
паміж сабой:

— Хочаце па-сапраўднаму пра-
блему вырашаць – звяртайцеся да 
беларускіх уладаў на любым узроўні і 
вырашайце праблему з суседняй дзяр-
жавай.

У той жа час Расія працягне дапа-
магаць з вывазам грамадзян трэціх 
краін і нават Афганістана з тэрыторыі 
гэтай краіны.

— Мы гэта робім. Не падпольна. 
Мы дамаўляемся з лідарамі «Талібану» 
па асобных катэгорыях грамадзян і ро-

бім гэта, — адзначыў Уладзімір Пуцін. 
— Частка афганцаў прыходзіць на бе-
ларуска-літоўскую ці беларуска-поль-
скую мяжу. Няхай там не толькі адны 
афганцы. Але выганяюць з тэрыторыі 
еўрапейскіх дзяржаў усіх запар, у тым 
ліку і афганцаў. Я не разумею гэтай 
логікі.

Аляксандр Лукашэнка падзякаваў 
расійскаму калегу за яго пазіцыю па 
пытанні міграцыйнага крызісу:

— Еўрапейскі саюз і іншыя спрабу-
юць развязваць гэтую праблему, у тым 
ліку прад’яўляючы нейкія прэтэнзіі 
кіраўніцтву Расіі, у тым ліку майму ка-
легу: вы, маўляў, націсніце там на Лу-
кашэнку і гэтак далей... Я яму ўдзячны 
за яго пазіцыю, якую ён усюды выказ-
вае: ёсць у Беларусі кіраўніцтва, ёсць 
улада – калі ласка, як сказаў прэзідэнт, 
звяртайцеся, вырашайце праблему. Ці 
бачыце, яны з намі размаўляць не мо-
гуць, таму што  ці то прэзідэнт «неле-
гітымны», ці то ўлада не такая. А вось з 
талібамі – гэта іншае. Там яны могуць 
размаўляць і весці дыялог.

Безумоўна, перамовы прэзідэн-
таў Беларусі і Расіі ў Маскве мож-
на лічыць пачаткам новага этапу 
беларуска-расійскай інтэграцыі. 
Разгледжаны пакет з 28 саюзных 
праграм (іх ужо зацвердзілі кіраўнікі 
ўрадаў, але яшчэ будзе ўрачыстае 
падпісанне на Вышэйшым дзярж-
савеце ў лістападзе) — гэта вынік 
амаль трохгадовай працы міністэр-
стваў і ведамстваў.

Васіль Харытонаў

Прэс-канферэнцыя па выніках сустрэчы
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Як вядома, адказваючы на пытанні 
журналістаў, Аляксандр Лукашэнка 
з аявіў,  што саюзныя праграмы 
выгадныя для Беларусі і Расіі ва ўсіх 
адносінах:

– Расія будзе дакладна разумець, 
што такое для іх Беларусь і якую ролю 
Беларусь у розных кірунках здольная 
згуляць у лёсе самой Расіі.

Вынікае, што з пункту гледжання 
геапалітычных, нацыянальных інтар-
эсаў Расіі ўмацаванне адносін з Бела-
руссю — адзін са знешнепалітычных 
прыярытэтаў для Масквы. Расія ж для 
Беларусі была і застаецца галоўным па-
стаўшчыком сыравіны і рынкам збыту 
яе гатовых тавараў. У гэтым кантэкс-
це далейшае паглыбленне інтэграцыі 
звязана перш за ўсё з гарманізацыяй 
заканадаўства, падаткавага і мытнага 
адміністравання, нормаў і стандартаў 
галіновага рэгулявання. На думку экс-
пертаў, прыняцце саюзных праграм 
стане вялікім крокам наперад перш за 
ўсё ў эканоміцы.

— Беларусь у 2020 годзе ўвайшла 
ў тройку найбуйнейшых гандлёвых 
партнёраў Расіі. Таму запуск рэальнай 
эканамічнай інтэграцыі прывядзе да 
росту ўзаемных інвестыцый і гандлю, 

Новыя гарызонты  
саюзніцкіх адносін

дасць магутны эканамічны эфект. 
Прыняцце саюзных праграм ство-
рыць умовы для фармавання агульнай 
расійска-беларускай контрсанкцый-
най палітыкі,  – лічыць галоўны рэ-
дактар аналітычнага партала «Евра-
зия. Эксперт» Вячаслаў Сутырын.

Расійскі палітолаг старшыня Руху 
развіцця Юрый Крупноў адзначае, 
што дзякуючы стварэнню Саюзнай 
дзяржавы мы абменьваемся кадрамі:

- Беларусы малайцы, па тым жа 
IT-сектары шмат сумесных каманд. 
Але гэта не кірунак рыўка і прары-
ву. Нам патрэбныя скразныя пра-
грамы. Уласная тэхналагічная база, 
апераджальнае станкабудаванне, на 
базе лічбавізацыі і ўсяго іншага з той 
жа тэхналагічнай глыбінёй, якую мо-
гуць і беларусы, і мы рабіць. Нам трэ-
ба аднаўляць манаполію на лён. Трэба 
зусім па-іншаму развіваць авіяцыю, 
каб лятаць на сваіх самалётах.

Такім чынам, саюзныя праграмы 
дапамагаюць вырашаць многія эка-
намічныя пытанні. Гэта і працоўныя 
месцы, і інвестыцыі, і рынкі збыту, і 
рост ВУП.

Кажучы аб перавагах больш па-
глыбленай інтэграцыі, нельга скідаць з 
рахункаў і аб’ектыўныя тэндэнцыі геа-
палітыкі. Па словах гендырэктара рас-
ійскага Цэнтра вывучэння перспектыў 
інтэграцыі Сяргея Рэкеды, свет зна-
ходзіцца на тым этапе, калі фармуюц-
ца геаэканамічныя полюсы і ніхто не 
застанецца ў баку ад гэтага працэсу:

– Ёсць, напрыклад, кітайскі полюс, 
ёсць заходні — з ЕС і ЗША. Нам трэба 
выбудоўваць свой геаэканамічны полюс 
з высокатэхналагічнай прадукцыяй, 

развітым інтэлектуальным патэн-
цыялам, кваліфікаванай рабочай сілай 
і гэтак далей. Канчатковая мэта інтэг-
рацыі ў тым, каб мадэрнізаваць экано-
міку, навуку, тэхніку. Толькі так можна 
вытрымаць жорсткую канкурэнцыю 
на сусветным рынку і забяспечыць 
эканамічны рост.

Агульнавядома, што больш за 50 
працэнтаў ВУП Беларусі фармуецца за 
кошт кааперацыі з Расіяй, больш за 60 
працэнтаў  прадпрыемстваў уключаны 
ў кааперацыйныя ланцужкі. Беларусь 
у 2020 годзе ўвайшла ў тройку найбуй-
нейшых гандлёвых партнёраў Расіі.

Але вось меркаванне эканаміста, 
прафесара Беларускага дзяржаўнага 
ўніверсітэта Міхаіла Кавалёва:

– Нават пасля рэалізацыі саюзных 
праграм інтэграцыя застанецца не-
калькі менш цеснай і не будзе мець тых 
негатыўных рыс, якія ёсць у Еўрапей-
скім саюзе. Па-першае, у нас не будзе 
гіганцкага агульнага бюджэту, як у ЕС, 
з-за якога ўвесь час узнікаюць спрэчкі і 
дыскусіі. Справа ў тым, што бюджэт 
ЕС у асноўным фарміруецца за кошт 
мытных збораў па перыметры, у нас 
жа мытныя плацяжы паступаюць у 
нацыянальныя бюджэты. Па-другое, не 
прадугледжваецца ў Саюзнай дзяржаве 
той гіганцкай агульнай брусэльскай бю-
ракратыі, як у Еўрапейскім саюзе. Па-
трэцяе, банкаўскія сістэмы абедзвюх 
дзяржаў застаюцца незалежнымі і не 
будуць пакутаваць ад таго недахо-
пу, які ёсць у Еўрасаюзе, дзе моцныя 
нямецкія, французкія, скандынаўскія 
банкі дамінуюць у невялікіх дзяржавах. 
Больш таго, у нас застаюцца ўласныя 
валюты. Хоць, напэўна, пара б ужо ў 

У працяг тэмы: меркаванні экспертаў, каментарый
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рамках рэалізацыі праграм падумаць 
аб саюзным лічбавым рублі.

Так, праграмы прадугледжваюць 
стварэнне адзінага эканамічнага базісу 
інтэграцыі: агульную макраэканаміч-
ную палітыку, падпісанне пагаднен-
няў аб адзіных рынках газу, нафты і 
электраэнергіі, агульныя падыходы да 
падаткаабкладання, аб’яднанне пла-
цежных сістэм, агульныя сацыяльныя 
стандарты. Акрамя гэтага, саюзнікі 
працягнуць умацаванне адзінай аба-
роннай прасторы і супрацоўніцтва ў 
сферы інфармацыйнай бяспекі і бара-
цьбе з тэрарызмам.

Па сутнасці, можна з упэўненасцю 
казаць аб вельмі сур’ёзным прарыве 
ў саюзных адносінах, вынікам якога 
павінна быць аб’яднанне эканамічных 
патэнцыялаў дзвюх краін. Прэзідэнты 
падчас выніковай прэс-канферэнцыі 
паводле сустрэчы ў Маскве не раз пад-
крэслівалі, што палітычная інтэграцыя 
або стварэнне адзінай валюты магчы-
мыя ў якасці далейшых крокаў, але 
толькі пасля таго, як будзе пройдзены 
папярэдні этап, гэта значыць выканан-
не і рэалізацыя заяўленых саюзных 
праграм. Развіццё і ўмацаванне Саю-
за Беларусі і Расіі патрабуе менавіта 
такой паслядоўнасці і логікі. Нельга 
весці гаворку аб адзінай валюце, калі 
ёсць розныя падыходы ў грашова-
крэдытнай сферы. Нельга казаць аб 
фінансавай інтэграцыі без уніфікацыі 
падыходаў да падаткаабкладання.

Відавочна, што саюзныя праграмы 
— гэта, з аднаго боку, неабходная кан-
крэтыка інтэграцыйнага руху, а з дру-
гога — стратэгія, разлічаная на некаль-
кі гадоў наперад з тым, каб можна было 
паспець рэалізаваць усё задуманае ў 
прывязцы да канкрэтных тэрмінаў. 
Напрыклад, гэта важна ў энергетыч-
най сферы. Запланаванае стварэнне 
адзінага рынку энерганосьбітаў да 1 
снежня 2023 года – гэта важны пра-
межкавы этап і тэст перад стварэннем 
аналагічнага рынку ў Еўразійскім эка-
намічным саюзе.

Беларусь і  Расія  наву чыліся 
не толькі выразна фармуляваць 
свае нацыянальныя інтарэсы, але і 
ўзгадняць іх, знаходзіць кампраміс і 
прымаць узаемавыгадныя рашэнні. 
Дзяржавы знаходзяцца на адной хвалі 
і ў плане знешнепалітычных ацэнак, 
іх пазіцыі па Афганістане, сітуацыі на 
заходніх межах, праблеме з бежанцамі 
прынцыпова супадаюць.

Несумненна, цеснае збліжэнне 
Беларусі і Расіі стварае дадатковыя 
магчымасці эканамічнага рост у : 
а д к р ы ц ц ё  н о в ы х  с у м е с н ы х 
прадпрыемстваў, працоўных месцаў, 
до с т у п да  дзяржаў на г а  з а ка з у.  
Менавіта  ў  гэтым заключаецца 
нацыянальны інтарэс Беларусі.

Расія ж атрымлівае дадатковыя 
гарантыі бяспекі на заходнім напрамку 
і надзейнага эканамічнага партнёра, 

які спраўна плаціць па крэдытах і 
паспяхова рэалізуе сумесныя праекты. 
Дарэчы, такіх праектаў павінна 
быць больш, асабліва гэта тычыцца 
лагістыкі і інфраструктуры.

Адным словам, саюзныя праграмы 
— гэта кіраўніцтва да дзеяння для 
ўрадаў, прадпрыемстваў і грамадзян: 
яны паказваюць новыя магчымасці і 
гарызонты развіцця.

Уладзімір Веліхаў

Беларуская прадукцыя запатрабавана ў Расіі

Расійскія і беларускія навукоўцы даследуюць ДНК чалавека
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"ЗАХАД-2021"

У актыўнай фазе манеўраў прыняў удзел Прэзідэнт Бе-
ларусі. Аляксандр Лукашэнка назіраў за ходам манеўраў 
на Абуз-Лясноўскім палігоне ў Баранавіцкім раёне Брэсц-
кай вобласці. Убачаным, як і ўсе прысутныя на палігоне, 
Прэзідэнт застаўся задаволены і падкрэсліў:

- Хай ніхто нават не сумняваецца, што мы – беларусы, 
расіяне, казахстанцы, грамадзяне іншых дзяржаў, якія ўва-
ходзяць у АДКБ, – гатовыя зрабіць усё для захавання рэгія-
нальнай бяспекі, міру ў сваёй Айчыне.

Характэрна, што ў вучэнні ў гэтым годзе былі задзей-

У Беларусі і Расіі прайшло сумеснае стратэгічнае вучэнне

БЫЦЬ ГАТОВЫМІ, 
КАБ ЗАХАВАЦЬ МІР

нічаны не толькі беларускія і расійскія вайскоўцы, але і 
байцы дэсантна-штурмавой брыгады з Казахстана. Інтрыгі 
дадавала і тое, што манеўры ўлічвалі вопыт апошніх ваен-
ных канфліктаў у Сірыі і Нагорным Карабаху і праходзілі ва 
ўмовах, максімальна набліжаных да баявых.

Пасля цырымоніі ўзнагароджвання тых вайскоўцаў, хто 
асабліва вызначыўся ў ходзе вучэнняў, Аляксандр Лукашэн-
ка азнаёміўся з некаторымі ўзорамі новай і мадэрнізаванай 
ваеннай тэхнікі. У прыватнасці, высокую ацэнку галоўна-
камандуючага атрымаў мадыфікаваны БТР V-2 ад Мінскага 
завода колавых цягачоў. З імпартнага на ім – толькі рухавік 
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"ЗАХАД-2021"

кітайскай вытворчасці. Астатняе, у тым ліку баявы моду-
ль, – беларускае. Вартыя ўвагі і айчынныя распрацоўкі оп-
тыка-электроннага высокадакладнага прыборабудавання. 
Напрыклад, суперсучасныя галаграфічныя прыцэлы сёння 
выпускаюць толькі Беларусь і ЗША. Былі таксама прадста-
ўлены і найноўшыя беспілотнікі, і рэактыўная сістэма зал-
павага агню «Паланэз».

Улічваючы папярэднія падзеі, значная частка зносін 
Прэзідэнта з журналістамі была прысвечана пытанням 
беларуска-расійскага супрацоўніцтва. У прыватнасці, Аля-
ксандр Лукашэнка расказаў, што на нядаўніх перамовах у 
Маскве з Уладзімірам Пуціным шмат увагі было нададзена 
пытанням абароны і бяспекі:

- Напэўна, 3 - 3, 5 гадзіны з 8 мы вялі дыялог менавіта 
пра абарону і бяспеку. Ён мне распавёў пра больш сучасныя 
комплексы С-500, якія могуць працаваць па балістычных 
ракетах. Вельмі эфектыўны комплекс. У тым ліку я яму 
яшчэ раз нагадаў пра С-400, распавёў, дзе мы хочам пас-
тавіць гэтыя комплексы.

Па словах Прэзідэнта, цяпер С-300 у Беларусі цалкам 
перакрывае перыметр на заходнім кірунку:

– Але, як вы ведаеце, у нас і паўднёвы накірунак дадаў-
ся. Мы з беларускімі генераламі і расіянамі абмяркоўвалі 
гэтую тэму. Нас пачынаюць з поўдня падаграваць. А што 
яшчэ будзе... Мы павінны рыхтавацца — 1200 кіламетраў 
мяжа з Украінай. Таму нам прыйдзецца закрываць і гэты 
перыметр. І мы вялі якраз гаворку пра тое, што С-400 нам 
будзе да месца. І ён (В. Пуцін. –  Заўв. рэд.) даў даручэнне 

міністру абароны, каб з нашымі прапрацавалі гэтыя пытан-
ні для таго, каб можна было паставіць комплексы нам.

Кажучы аб закупках узбраення ў Расіі, Кіраўнік дзяр-
жавы адзначыў, што узгоднены цэлы пералік паставак на 
суму больш за мільярд долараў да 2025 года:

– Гэта каля дзясятка самалётаў, частка паступіла ўжо, 

некалькі дзясяткаў верталётаў, Тор-М2. Гэта 
сведчыць аб тым, што мы і Расійская Федэра-
цыя вельмі сур’ёзна ўспрымаем заходні на-
прамак, дзе мы знаходзімся непасрэдна ў су-
дотыку з натаўскімі войскамі. Вы бачыце, як 
яны сябе паводзяць. Таму нельга расслабля-
цца, улічваючы вопыт 1941 года, калі мы ўсё 
уціхамірвалі, усіх супакойвалі (не адказвайце 
на правакацыі і іншае), а потым атрымалі аг-
лушальны ўдар і практычна Беларусь страцілі 
за пару-тройку месяцаў.

Гісторыя шмат чаму вучыць. Быць загадзя 
гатовымі — у гэтым сутнасць сучасных вучэн-
няў.

Аляксандр Лукашэнка заклікаў не пе-
ражываць з нагоды таго, што хтосьці з заход-
ніх назіральнікаў не прыехаў менавіта на ця-
перашняе вучэнне:

— Усё яны бачылі. Нават тыя, хто тут не 
быў. З космасу прагледзелі кожны квадратны 
метр. Гэта такія маштабныя вучэнні, якіх то-

лькі вар’яты могуць не бачыць.
Дарэчы, вучэнне «Захад-2021» насіла планавы, аба-

рончы характар і стала завяршальным этапам у сістэме 
сумеснай падрыхтоўкі Узброеных Сіл Беларусі і Расіі сёле-
та. Пры гэтым на тэрыторыі Беларусі былі задзейнічаны 
Абуз-Лясноўскі, Даманаўскі, Ружанскі і Брэсцкі палігоны. 
У манеўрах удзельнічала 12,8 тысячы вайскоўцаў, у тым 
ліку каля 2,5 тысячы расійскіх і да 50 казахстанскіх са скла-
ду КСАР АДКБ, а таксама да 350 адзінак бранятанкавай 
тэхнікі, у тым ліку 140 танкаў, да 110 адзінак артылерыі і 
рэактыўных сістэм залпавага агню, больш за 30 самалётаў 
і верталётаў. Акрамя таго ў вучэнні «Захад-2021» актыўна 
ўжываліся тэрытарыяльныя войскі. Яны былі створаны 20 
гадоў таму рашэннем Прэзідэнта Беларусі. Летась Кіраўнік 
дзяржавы паставіў задачу нарасціць фарміраванне тэры-
тарыяльных войскаў. І цяпер іх колькасць павялічылася ў 
тры разы ў параўнанні з 2020 годам.

Аляксандр Піменаў

ДАКЛАДНА
Аляксандр Вальфовіч, Дзяржаўны сакратар Савета 

Бяспекі Беларусі:
– Перш за ўсё, на вучэнні «Захад-2021» адпрацаваныя 

пытанні абарончага характару. Гэта адказ на агрэсію 
(уварванне на тэрыторыю Саюзнай дзяржавы з захо-
дняга напрамку), аднаўленне становішча па лініі судак-
ранання і падрыхтоўка умоў для правядзення контру-
дару, аднаўлення цэласнасці Саюзнай дзяржавы.
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ПЕРАЗАГРУЗКА СІСТЭМЫ  АДУКАЦЫІ –  
ПЫТАННЕ ДЗЯРЖАЎНАЙ   ВАЖНАСЦІ

Рэспубліканскі педагагічны савет прайшоў у апошні тыдзень лета. Каля тысячы 
педагогаў, прадстаўнікоў грамадскіх аб’яднанняў і галіновага прафсаюза 
разгледзелі стан нацыянальнай сістэмы  адукацыі, яе праблемы і перспектывы  на 
круглых сталах і ў тэматычных секцыях. Змены ў галіне, якія былі вынесены для 
абмеркавання на форум, ужо закладзеныя ў прынятым у першым чытанні Кодэксе 
аб адукацыі і праекце Канцэпцыі развіцця сістэмы адукацыі да 2030 года. У 
пленарным пасяджэнні прыняў удзел Прэзідэнт Беларусі Аляксандр Лукашэнка. 

Б
ЕЛ

ТА

20 БЕЛАРУСЬ.BELARUS
ВЕРАСЕНЬ   2021



ФОРУМ

ПЕРАЗАГРУЗКА СІСТЭМЫ  АДУКАЦЫІ –  
ПЫТАННЕ ДЗЯРЖАЎНАЙ   ВАЖНАСЦІ

На пасядж энні  пра 
перспектывы развіц-
ця сістэмы адукацыі, 
Кодэкс аб адукацыі, 
які рыхтуюць да пры-
няцця ў другім чы-

танні, напрамкі павышэння якасці ве-
даў, фарміраванне каштоўнасцяў, 
падрыхтоўку кадраў, выхаванне мо-
ладзі расказалі ў дакладах міністр аду-
кацыі Ігар Карпенка, дэпутат Палаты 
прадстаўнікоў Ігар Марзалюк, прад-
стаўнікі кіраўніцтва ўстаноў усіх фор-
маў адукацыі. Пасля іх выступленняў 
слова ўзяў Прэзідэнт.

Ён заўважыў, што час ставіць перад 
сістэмай адукацыі беспрэцэдэнтны па 
сваёй сур’ёзнасці выклік і апошнія два 
гады былі няпростымі і для краіны, і 
для сістэмы адукацыі. Шмат было 
выпрабаванняў — і пандэмія, якая ст-
варыла стрэсавыя ўмовы і прымусіла 
на хаду перабудоўваць навучальны 
працэс, і палітычныя падзеі, якія зак-
ранулі работнікаў сістэмы адукацыі не 
менш, чым сілавікоў і дзяржслужачых.

«І сёння я дзякую вам, хто не зава-
гаўся, і ў вашай асобе ўсёй нашай педа-
гагічнай грамадскасці за прафесія-
налізм, адданасць сваёй справе і гра-
мадзянскую пазіцыю, ад якой, павер-
це, залежала вельмі многае. Вы зрабілі 
ўсё, каб нашы дзеткі вучыліся, калі мы 
нічога не ведалі пра вірус і было страш-
на выходзіць на працу. Ведаю, якія па-
грозы сыпаліся ў ваш адрас, калі па-
чаліся бунты і бліц-крыг асабліва ў 
Мінску. Ва ўмовах ганення вы мужна 
рабілі сваю працу: вучылі, выхоўвалі, 
цярпліва размаўлялі з агрэсіўна на-
с т р о енымі  б а цькамі» ,— ска з аў 
Аляксандр Лукашэнка.

Прэзідэнт адзначыў, што ведае, як 
педагогам удалося ўтрымаць падлет-
каў ад супрацьпраўных дзеянняў, як 
яны ледзь не за руку іх лавілі. Паводле 
кіраўніка дзяржавы, у чарговы раз па-
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цвердзілі, што адукацыя — гэта не 
сфера паслуг, не бізнес, а аплот нашай 
дзяржаўнасці, сацыяльна значная галі-
на эканомікі.

«Урокі засвоены. Падзеі, што 
здарыліся, прадвызначылі глабаль-
насць тых пытанняў, якія мы вынеслі 
на гэты педсавет. Нам трэба будзе пе-
разагрузіць сістэму адукацыі. Сёння 
гэта пытанне дзяржаўнай важнасці. 
Мудра было сказана больш за дзвесце 
гадоў таму: пасля хлеба самае важнае 
для народа — гэта школа. Не прымян-
шаючы ролю сям’і, мы ўсе з вамі добра 
разумеем, што менавіта выхавальнік і 
настаўнік стаяць ля вытокаў фарміра-
вання народа як адзінай нацыі. Навука 
гэта называе нацыянальнай ідэнтыч-
насцю. Па-простаму — гэта па-
трыятызм»,— акцэнтаваў Прэзідэнт.

У гэтым паняцці, ён дадае, шмат 
сэнсаў — любоў да Радзімы, павага да 
дасягненняў мінулага і прыхільнасць 
традыцыям, шанаванне старэйшых 
пакаленняў і гонар за поспехі су-
часнікаў, імкненне зрабіць свой унёсак 
у гісторыю краіны.

Вайна каштоўнасцяў і бараць-
ба за патрыятызм

Па словах Аляксандра Лукашэнкі, 
у свеце ідзе вайна за каштоўнасці, а ў іх 
ліку класічная сістэма адукацыі (засна-
ваная на змесце і метадалогіі), роўны 
доступ да атрымання ведаў, запатраба-
ванай прафесіі, гарантаванае першае 
працоўнае месца.

Удзельнікі педсавета пазначылі 
новыя пытанні, якія трэба будзе 
вырашыць.  Пр эзід энт вылу чыў 
важнейшыя, на яго погляд, — тыя, што 
наўпрост звязаныя з забеспячэннем 
нацыянальнай бяспекі дзяржавы.

«Апошнія падзеі прымусілі звяр-
нуць увагу на адну з галоўных функ-
цый адукацыйнага працэсу — выха-
ваўчую. Адразу скажу: сур’ёзных, ка-
тастрафічных праблем няма. Усе гэтыя 
размовы, што мы выпусцілі моладзь, 
настойвае міністр, што гэта адна дэма-
гогія, я так не скажу, але дзесьці блізка 
лічу. Моладзь ва ўсе часы аднолькава 
бунтарская, часам радыкальная, але ў 
большасці — канструктыўная, — сц-
вярджае кіраўнік дзяржавы. — Аднак 
аб’ектыўна мінулы год нам паказаў, 
што ёсць перадумовы, якія могуць 
прывесці да непапраўных наступстваў. 
Чым менш застаецца тых, хто быў вы-
хаваны на каштоўнасцях савецкага ча-

су, тым больш востра мы гэта адчува-
ем. У чымсьці мы расплачваемся за 
рэформы 90-х. У шматлікіх працэсах 
не апошнюю ролю адыгралі знешнія 
сілы».

Паводле Прэзідэнта, глабальная 
задача для адукацыйнай супольнасці: 
знайсці і запоўніць прабелы ў выха-
ваўчым і адукацыйным працэсе, 
шчыра прызнацца, дзе мы недапраца-
валі, закасаць рукавы і зрабіць усё, каб 
нам не страшна было перадаваць 
краіну тым, хто заўтра выйдзе за парог 
школы, тэхнікума ці ВНУ.

Паводле Прэзідэнта, фундамент 
любой палітыкі закладваецца ў школе, 
а патрыёта можа выхаваць толькі па-
трыёт.

«Чаму так стаўлю пытанне? Таму 
што частка нашай моладзі, атрымаўшы 
адукацыю тут, імкнецца з’ехаць за 
мяжу. Нe ўсе, але тэндэнцыя насцяр-
ожвае. Бо тыя, хто з’язджае, адрываю-
цца ад сваіх каранёў. Добра, калі едуць 
па новы вопыт або веды, каб прымяні-
ць іх на Радзіме. І тое трэба больш 
уважліва паглядзець, хто і чаму іх там 
вучыць. Калісьці я даручыў міністру 
адукацыі разабрацца з такімі, што з’яз-
джаюць (у нас ёсць вопыт), вяртаюцца 

да нас — дзе яны»,— паведаміў 
Аляксандр Лукашэнка і расказаў, што 
многія з іх аказаліся падчас мітынгаў 
па іншы бок барыкад.

Прэзідэнт заўважае: едзьце, вучы-
цеся — за мяжу, але там і заставайцеся.

Ё н  д а д а е ,  ш т о  в ы к л а д ч ы к і 
выпускаюць са школы перспектыўных 
студэнтаў, высакакласных спецыяліс-
таў, якія цэняцца за мяжой, а якасць 
ведаў і кампетэнцый найвысокая. 
Кіраўнік краіны ацаніў на 10 балаў 
працэс навучання моладзі.

«А якую ацэнку мы з вамі павінны 
паставіць сабе за патрыятычнае выха-
ванне дзяцей? Верагодна да 10 мы не 
дацягваем, пра гэта кажуць факты. 
Але ўсе нашы падзеі мінулага года — 
нашы школьныя касякі», — сказаў 
Аляксандр Лукашэнка.

А с о б н а  к і р а ў н і к  д з я рж а в ы 
засяродзіўся на падзеях мінулага года і 
ролі настаўнікаў у іх. «У мінулым годзе 
не ўсе разумелі некаторыя пытанні. І 
мы цярпліва паказвалі, што такое краі-
на, што мы можам страціць, калі не 
будзем шанаваць тое, што мы стварылі 
за апошнюю чвэрць стагоддзя», — 
адзначыў ён. 

Адукацыйны тандэм школы і 
бацькоў

Прэзідэнт цытуе Сухамлінскага: 
калі чалавек выбірае прафесію на-
стаўніка, ён павінен аддаць дзецям 
сваё сэрца. І тут не важна, хто і як тра-
піў у прафесію.

«Сапраўдны настаўнік ніколі нe 
будзе падзяляць адказнасць за дзіця 
паміж школай і сям’ёй. Ён і бацькоў 
уцягне ў працэс, зробіць іх саюзнікамі 
на перыяд усяго навучання. А тое, што 
адбываецца сёння, нікуды не вартае. 
Некаторыя бацькі раптам вырашылі, 
што могуць глядзець і на навучальны 
працэс, і на выхаванне дзіцяці з боку, 
— акцэнтуе ўвагу кіраўнік дзяржавы. 
— Я скажу так: ад Прэзідэнта краіны 
да нянечкі ў дзіцячым садзе, мы ўсе — 
грамадства, школа, бацькі — адказва-
ем за маральнае і духоўнае развіццё 
дзяцей. Іншых варыянтаў быць не мо-
жа».

Ён ацаніў важнасць праекта 
«Бацькоўскія ўніверсітэты» і параіў 
такую практыку пашырыць на ўсю 
сістэму — і бацькоў, якія прывыклі 
стаяць каля парога настаўніцкай і выс-
вятляць адносіны з настаўнікамі, хай 
ідуць на тэматычныя сходы і пачы-

«Пытанне, якое сён-
ня, як кажуць, вісіць у 

паветры: ці павінна 
школа ўдзельнічаць у 

палітычным жыцці 
краіны? Адказ адназ-

начны: школа не можа 
быць па-за палітыкай. 

Але палітыка там 
павінна быць толькі 
адна — дзяржаўная. 

Сцяг і гімн — дзяр-
жаўныя. І давайце 

спынім размовы на 
гэтую тэму. Так адбы-

ваецца ва ўсіх краінах, 
якія паважаюць сябе, 

— ад  ЗША да Кітая, 
уключаючы брацкую 

Расію». 
Аляксандр Лукашэнка
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наюць працаваць са школай у тандэме.
«Вельмі шмат залежыць ад сям’і. 

Стаўленне да вучобы, настаўніка — усё 
фарміруецца там. Дзіцяці заўсёды буд-
зе камфортна і ў дзіцячым садзе, і ў 
сценах школы, калі бацькі першапа-
чаткова настроены да выхавальнікаў і 
педагогаў пазітыўна. Але, перш чым 
патрабаваць нешта ад настаўніка, ба-
цькі хай спачатку адкажуць на пытан-
не: што яны зрабілі для школы, у якой 
дзіця часам праводзіць больш часу, 
чым дома. Чытай, што яны зрабілі для 

с в а й г о  д з і ц я ц і » ,  —  к а н с т ат у е 
Прэзідэнт.

Ён патрабуе адносіцца да школы як 
да храма ведаў, і парадак, і дысцыпліна 
там залежаць і ад настаўнікаў.

«Навядзіце парадак у школе. 
Навядзіце, чаго б гэта нам ні каштава-
ла. І вы ўбачыце, што праз год-два 
школа будзе іншая, і статус настаўніка 
стане іншым. Я больш вам сказаў бы: 
выкарыстайце любыя метады, але на-
вядзіце парадак у школе», — заявіў 
Аляксандр Лукашэнка.

Адна з праблем, лічыць ён, — 
бюракратызм, папяровая валакіта. 
«Давайце парадак у школе навядзем, 
каб была дысцыпліна. Настаўнік паві-
нен прыходзіць у школу з думкай вы-
хаваць дзяцей так, каб яны беглі па 
веды. І не дазваляйце сабой пануква-
ць. Вы гаспадары ў школе і будзьце гас-
падарамі», — звярнуўся Аляксандр 
Лукашэнка да настаўнікаў.

Прэзідэнт звярнуў увагу на бяспе-
ку дзяцей у інтэрнэце. «Усё, што там 

адбываецца, — гэта, вядома, віртуаль-
нае, не сапраўднае жыццё. Але наступ-
ствы такіх з’яў, як булінг, тролінг, гру-
мінг і іншых пагроз цалкам рэальныя. 
Паўтару: адказныя ўсе. Калі, не дай 
Бог, дзіця падвяргаецца ганенню ў сет-
ках, ды і ў жывых стасунках, то пытан-
ні ёсць і да бацькоў, чые дзеці паводзя-
ць сябе неадэкватна, і да класнага 
кіраўніка, які адказвае за псіхалагічны 
клімат у калектыве», — кажа кіраўнік 
дзяржавы.

Па словах Аляксандра Лукашэнкі, 

трэба больш часу надаваць адносінам 
з дзецьмі па-за школьнымі заняткамі.

«Пастаўцеся сур’ёзней да шостага 
школьнага дня. Калі ён напоўнены 
спартыўнымі, культурнымі мера-
прыемствамі, у іх уцягнутыя ў тым лі-
ку бацькі, калі ўсё арганізавана цікава 
і з душой — школа і сям’я аб’ядноў-
ваюцца», — дадаў Прэзідэнт.

Не абышоў ён тэму статусу педаго-
га. На яго думку, усе зацікаўленыя ў 
тым, каб аўтарытэт настаўніка быў 
бясспрэчны і ў вачах вучняў, і сярод 
бацькоў, і ў грамадстве.

«A з першага студзеня 2022 года мы 
павінны знайсці магчымасць значна 
прастымуляваць у матэрыяльным 
плане працу класных кіраўнікоў і ку-
ратараў груп устаноў прафесійна-тэх-
нічнай і сярэдняй спецыяльнай адука-
цыі. Даручаю Ураду ў бліжэйшы час 
у не сці  а дпав едныя прапановы. 
Падумайце і далажыце, як мы можам 
падтрымаць спецыялістаў дашко-
льных устаноў. Праца выхавальнікаў і 

іх памочнікаў такая ж складаная і ве-
льмі важная», — упэўнены Аляксандр 
Лукашэнка.

Прэзідэнт даручае разабрацца з 
залішнім дакументазваротам. «Калі 
пытанні не вырашаныя, паляцяць га-
ловы. Перш за ўсё з міністра адукацыі, 
і віцэ-прэм’ера профільнага», — 
абурыўся кіраўнік дзяржавы.

«Настаўнік і падручнік — гэта 
галоўнае»

Аляксандр Лукашэнка звярнуў 
увагу на змест школьнай праграмы. Па 
яго словах, у гісторыі незалежнай 
Беларусі школьныя падручнікі аб-
наўляюцца на зайздрасць рэгулярна. 
«Проста нагадаю. Асобныя савецкія 
падручнікі вытрымлівалі больш за 
дваццаць перавыданняў. Адзначаліся 
Дзяржпрэміяй. Напісаны былі яркай, 
жывой мовай з улікам узроставых аса-
блівасцяў школьнікаў. Былі пасля-
доўнымі, лагічнымі і займальнымі. Іх 
змест меў выяўлены выхаваўчы склад-
нік. А што сёння?», — запытаў ён.

Па словах Прэзідэнта, да сучасных 
падручнікаў па-ранейшаму шмат 
прэтэнзій, у тым ліку і з боку педаго-
гаў. Ён канстатаваў, што так быць не 
павінна, і эксперыменты з падруч-
нікамі павінны быць спыненыя. «І вас, 
настаўнікаў у тым ліку, заклікаю. 
Давядзіце да розуму тое, што напісана, 
і тады давайце справаздачу. Настаўнік 
і падручнік — гэта галоўнае», — звяр-
нуўся кіраўнік дзяржавы да ўсіх пры-
сутных. 

Беларускі лідар заўважыў, што 
падручнік быў і будзе асноўным пра-
цоўным інструментам настаўніка, на-
ват нягледзячы на імклівае развіццё 
электронных адукацыйных рэсурсаў. 
«Безумоўна, мы будзем выкарыстоўва-
ць элементы дыстанцыйнага навучан-
ня, укараняць іх у навучальны працэс. 
Гэта аб’ектыўная неабходнасць. Тым 
не менш хачу вас засцерагчы. Лічбавыя 
магчымасці павінны служыць адука-
цыйным мэтам,  а  не забаўляць 
навучэнцаў. Настаўнік на ўроку — не 
блогер, не ютубер або інфармацыйны 
аніматар. Гэта пытанне прафесійнай 
прыдатнасці і іміджу. Дарэчы, і статусу 
таксама», — сказаў ён.

Асобна Аляксандр Лукашэнка ак-
цэнтаваў увагу на падручніках па гу-
манітарных дысцыплінах — гісторыя і 
грамадазнаўства. «Час паставіць кроп-
ку ў пытаннях ацэнкі гістарычных 

Вялікая зацікаўленасць настаўнікаў – асноўны настрой, які панаваў на педсавеце
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эпох і  персаналій.  Мы павінны 
вызначыць, хто герой, хто гістарычная 
асоба, а хто здраднік свайго народа», 
— канстатаваў ён. Прэзідэнт нагадаў 
сваю гу тарку са ст удэнтамі-гіс-
торыкамі 3 ліпеня на Кургане Славы. 
Яны распавялі, як іх захапляе тэма 
Вялікай Айчыннай вайны і выступілі з 
ініцыятывай падрыхтаваць падручнік 
пра вайну, які быў бы цікавы моладзі.

«Я разлічваю, што ў новым падруч-
ніку з улікам адкрытых фактаў будуць 
расстаўлены ўсе акцэнты і па генацыд-
зе беларускага народа, і па калабара-
цыі, і па іншых вострых тэмах, пра якія 
мы раней мала казалі. Відавочна, што 
трэба больш актыўна прыцягваць да 
такой дзейнасці моладзь, студэнтаў, 
аспірантаў, пачынаючых навукоўцаў. 
Улічваць іх меркаванне, іх бачанне. 
Няхай спрачаюцца, няхай адстойваю-
ць свой пункт гледжання. Гэта нарма-
льна. Ад гэтага будзе толькі карысць 
для ўсіх», — упэўнены кіраўнік дзяр-
жавы.

Жорсткая канкурэнцыя 
непазбежная

Па словах кіраўніка дзяржавы, не 
менш важная задача — падрыхтоўка 
кадраў для эканомікі, а гэта сфера ад-
казнасці ВНУ, тэхнікумаў, ПТВ.

«Тут адзін крытэрый эфектыўнасці 
працы — канкурэнтаздольнасць. І ўс-
таноў адукацыі, і выкладчыкаў, і 
падрыхтаваных імі кадраў. Мы бачым, 
з якой хуткасцю мяняюцца спосабы 
вытворчасці, структура эканомікі, 
рынкі працы. Гэта сур’ёзны выклік 
с іс т эме праф есійнай а д у кацыі . 
Адміністрацыйны механізм вырашэн-
ня такой задачы ёсць. Мінэканомікі і 
Мінпрацы павінны загадзя рабіць 
прагнозы на запатрабаваныя часам і 
нашай эканомікай прафесіі, фарміра-
ваць заказ для Міністэрства адукацыі. 
Але што мы бачым на практыцы, аса-
бліва калі адкрываем новыя прад-
прыемствы? Дэфіцыт кадраў», — 
адзначыў Прэзідэнт.

Па словах Аляксандра Лукашэнкі, 
усё пачынаецца са школы, з якасці пра-
фарыентацыйнай работы. «Наколькі 
мы сапраўды дапамагаем нашым дзе-
цям зразумець сваё прызначэнне, 
вызначыцца з прафесіяй, якая стане 
справай усяго жыцця? Наколькі ак-
тыўна ў гэтым працэсе прымаюць уд-
зел нашы прадпрыемствы — заказчыкі 
кадраў?», — запытаўся ён.

Прэзідэнт растлумачыў, чаму робі-
ць акцэнт на пытаннях, якія мільён 
разоў абмяркоўваліся. «Да гэтага часу 
мы назіраем ашалелую гонку за дыпло-
м а м і  а б  в ы ш э й ш а й  а д у к а ц ы і . 
Атрымліваюць іх дзеці, а потым, як ця-
пер модна казаць, усё жыццё шукаюць 
сябе. То зарплата не тая, то статус не 
той, то дабірацца далёка і гэтак далей. 
Бацькі і дзеці па-ранейшаму недаацэ-
ньваюць прэстыжнасць рабочых 
прафесій і ўзровень падрыхтоўкі такіх 
спецыялістаў», — сказаў ён. Аляксандр 
Лукашэнка звярнуў увагу, што молад-
зь, якая навучаецца ў тэхнікумах, па 
сваіх кампетэнцыях не саст упае 

студэнтам ВНУ. І выбарам сваім ма-
ладыя людзі задаволеныя. Паводле яго 
слоў, на такіх спецыялістах трымаецца 
эканоміка краіны. І стратэгічная зада-
ча — зрабіць так, каб прэстыж гэтых 
прафесій быў высокім.

«Усе добра ведаюць, што лепшай 
формы забеспячэння дзяржзаказу, 
чым мэтавы набор, на сённяшні дзень 
не прыдумана. Такая форма работы 
сябе абсалютна апраўдала. Ёсць да-
ручэнне кіраўнікам прамысловых 
прадпрыемстваў, сельскагаспадарчых 
арганізацый, галін эканомікі яе 
пашырыць. Тым больш што праблем з 
выбарам ВНУ для падрыхтоўкі кадраў 
у заказчыкаў сапраўды быць не павін-
на», — звярнуў увагу Аляксандр 
Лукашэнка. 

«Будучы год мы прысвецім 
адукацыі»

Па словах Прэзідэнта, трэба будзе 

вырашыць прынцыповыя пытанні, ад 
якіх залежыць паспяховасць  адука-
цыйнага працэсу. Многія з іх ужо 
адлюстраваны ў новай рэдакцыі 
Кодэкса аб адукацыі. Кіраўнік дзяр-
жавы даручыў выпрацаваць стандарт, 
дзе будуць замацаваныя патрабаванні 
пачынаючы ад арганізацыі ўрока, вы-
канання школьнага этыкету і заканч-
ваючы знешнім выглядам вучня і на-
стаўніка. «І ўсе ўдзельнікі адукацыйна-
га працэсу павінны будуць прытрымлі-
в а ц ц а  п а л а ж э н н я ў  д а д з е н а г а 
дакумента бясспрэчна. Гэта робіцца 
для таго, каб зняць усе спрэчныя пы-
танні ці непаразуменні паміж сям’ёй і 
школай», — канстатаваў беларускі лі-
дар.

Аляксандр Лукашэнка падкрэсліў, 
што ўсе прапановы, якія прагучалі на 
педагагічным савеце, будуць абагуль-
нены. І каб вырашыць пастаўленыя 
задачы, ёсць год. «Мы ўмеем рабіць 
усё: ратаваць жыцці людзей, здзяйсня-
ць гераічныя ўчынкі, вырашаць эка-
намічныя задачы. Гэта вы — настаўнікі 
і выкладчыкі ВНУ. Але і негатыўныя, 
касякі нашага жыцця — гэта таксама 
вы. Таму давайце зробім, каб гэтых ка-
сякоў было як мага менш, і будзем у 
гэтым кірунку працаваць», — сказаў 
Прэзідэнт.

Беларускі лідар падкрэсліў, што 
наступны год будзе прысвечаны аду-
кацыі. І за гэты тэрмін трэба будзе раз-
гледзець усё — ад прыёму ў агульнаа-
дукацыйную школу і да размяшчэння 
школ, будаўніцтва.

«Нам трэба зберагчы сваю краіну»
Прэзідэнт таксама звярнуў ўвагу, 

што людзі шмат часу праводзяць у 
сваіх тэлефонах. «Часам брыдка на-
зіраць нават на некаторых дзяржслу-
жачых. Яны нічога не бачаць, ідуць і 
тыкаюць у гэты тэлефон. І ўмейце чы-
таць, што там напісана. Там жа зага-
лоўкамі ў асноўным інфармацыю 
даводзяць, а калі далей прачытаеш — 
не адпавядае загалоўку», — сказаў 
Прэзідэнт.

Кіраўнік краіны заўважае, што 
дзяржаслужачым, ваенным трэба ве-
льмі акуратна ставіцца да тэлефонаў 
як крыніцы перадачы інфармацыі. 
«Свет сёння настолькі небяспечны, на-
столькі жудасны — нам трэба збера-
гчы сваю краіну »,  — а дзначыў 
Прэзідэнт.

Марыя Дадалка

"Не прымяншаючы 
ролю сям'і, мы ўсё з вамі 

добра разумеем, што 
менавіта выхавальнік і 

настаўнік стаяць ля 
вытокаў фарміравання 

народа як адзінай на-
цыі. Навука гэта назы-

вае нацыянальнай 
ідэнтычнасцю. Па-

простаму гэта па-
трыятызм". 

Аляксандр Лукашэнка
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ПРЭЗЕНТАЦЫЯ

Кніга выключнай 
значнасці

Закончылася вялікая і яркая эпо-
ха папярэдніка – буквара Анатоля 
Клышкі, які выкарыстоўваўся ў шко-
лах больш як паўстагоддзя: з 1969 па 
2021 год.

Як вядома, буквар мае выключную 
значнасць. Бо з гэтай кнігі пачынаецца 
шлях да ведаў, закладваюцца асновы 
выхавання асобы. Пра тое і іншае ішла 
гаворка на прэзентацыі ў Нацыяналь-
най бібліятэцы, якая праходзіла ў вя-
домай галерэі “Лабірынт”, дзе ладзяцца 
выставы ды іншыя імпрэзы.

“Пачынаецца новая эпоха ў гісто-
рыі беларускага буквара, якая сама па 
сабе вельмі багатая, розная і цікавая. 
Гэта адзін з брэндаў Беларусі, сімвал 
гонару нашых продкаў і нас у тым ліку 
", – падкрэсліў намеснік генеральнага 
дырэктара Нацыянальнай бібліятэкі 
Беларусі Аляксандр Суша. Гаварылася 
і пра тое, што дзякуючы гэтай кнізе 
фарміруецца аблічча нацыі з яе сіст-
эмай каштоўнасцей і арыенціраў.

Новы буквар мае ярка выражаны 
нацыянальны кантэнт, заданні і пра-
ктыкаванні, якія адлюстроўваюць 

каштоўнасцяў культуры беларускага 
народа. 

Як адзначыла аўтар новага выдан-
ня для першакласнікаў Вольга Свіры-
дэнка, у ім сабраны лепшыя класічныя 
методыкі навучання грамаце. "Мы 
імкнуліся да таго, каб Буквар наву-
чаў дзяцей чытаць. Разам з тым мы 
разумеем, што нашы дзеці жывуць у 
інфармацыйнай прасторы 

і ўжо ў два-тры гады ўмеюць кары-
стацца гаджэтамі. Вось таму з'явілася 
ідэя   паказаць ім, што тэлефон можна 
выкарыстоўваць не толькі для гульняў, 
але і ў навучальным працэсе”.

"У гэтым навучальным дапамож-
ніку акумуляваная метадычная думка 
многіх пакаленняў вучоных Беларусі, 
– расказала дырэктар Нацыянальнага 
інстытута адукацыі Валянціна Гінчук. 
– У ім знайшлі ўвасабленне метадыч-
ныя высновы нашых аўтараў і ўласны 
педагагічны вопыт. Буквар створаны з 
вялікай любоўю да вучэбнай кнігі і да 
маленькіх школьнікаў, якія будуць па 
ім вучыцца. Спадзяемся, што Буквар 
будзе цікавым, сучасным і будзе ацэ-
нены па вартасці ". 

Што яшчэ цікава: у падручніку ёсць 
функцыя, якая дазваляе дзецям выка-
рыстоўваць дадатковы медыярэсурс 
для адукацыі. Гэта анімацыйныя філь-
мы, створаныя спецыялістамі Нацыя-
нальнай кінастудыі "Беларусьфільм". 
"Вытворчасць фільмаў пачалася з 2015 
года, раней такога дыдактычнага наву-
чальнага і пазнавальнага матэрыялу ў 

Беларусі яшчэ не было", - пра тое 
распавёў мастак-аніматар Канс-
танцін Андрушачкін.

Даведаліся мы і пра тое, што 
выпуск новых выданняў пра-
доўжыцца. У кастрычніку пла-
нуецца выхад дадатковай кнігі 
"Спадарожнік Буквара" – для 
дзяцей, якія ўжо ўмеюць чыта-
ць. Акрамя тэксту яна ўтрым-
лівае інфармацыйны кантэнт: 
відэаролікі пра розныя месцы 
Беларусі.

Міхаліна Чаркашына

У Нацыянальнай бібліятэцы 
акурат на пачатку заняткаў у 

школах прайшла прэзентацыя 
новага беларускага Буквара. 

Навучальны год для 
першакласнікаў ва ўстановах 

агульнай сярэдняй адукацыі з 
беларускай мовай навучання 

пачаўся па новым выданні. Удзел у 
прэзентацыі прынялі аўтары 

падручніка, выдаўцы, эксперты

Падчас прэзентацыі 
можна было пазнаёміцца 

са спецыяльна 
падрыхтаваным 

стэндам, дзе 
размешчаны 30 
нацыянальных 

буквароў і выданняў 
для пачатковага 

навучання чытанню 
і грамаце з фондаў 

Нацыянальнай 
бібліятэкі.

Такі Буквар дзецям на радасць

Падчас прэзентацыі
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Суверэнітэт Беларусі і яе нацыя-
нальныя інтарэсы — наш непаруш-
ны прыярытэт, заявіла старшыня 
Савета Рэспублікі Наталля Кача-
нава падчас круглага стала на тэму 
«Дзень народнага адзінства як сім-
вал кансалідацыі беларускага наро-
да», які прайшоў у Нацыянальным 
гістарычным музеі. Удзельнікамі 
круглага стала сталі члены Саве-
та Рэспублікі, Упаўнаважаны па 
справах рэлігій і нацыянальнасцяў, 
прадстаўнікі Мінгарвыканкама, 
Акадэміі кіравання пры Прэзідэн-
це Беларусі, кіраўнікі цэнтральных 
сродкаў масавай інфармацыі, мо-
ладзь.

Дзень, які 
аб’ядноўвае

17 верасня ў Беларусі адзначалася новае 
дзяржаўнае свята

Як вядома, прапановы заснаваць 
дадзенае свята прагучалі ў лютым бя-
гучага года на VI Усебеларускім народ-
ным сходзе. Менавіта ў гэты дзень — 
17 верасня — у 1939 годзе пачаўся По-
льскі паход Чырвонай Арміі, у выніку 
якога адбылося ўз’яднанне Заходняй 
Беларусі і БССР.

Выступаючы падчас круглага ста-
ла, старшыня Савета Рэспублікі На-
талля Качанава ўдакладніла:

— Увосень 1939 года беларускі 
народ, раней гвалтоўна падзелены 
ва ўгоду чужым кан’юнктурным 
палітычным інтарэсам, уз’яднаўся ў 
Беларускай Савецкай Сацыялістыч-
най Рэспубліцы. Прэзідэнт адзначаў, 

што «памяць аб гэтай падзеі жыве ў 
сэрцах беларусаў, таму што яна ста-
ла актам гістарычнай справядлівасці 
ў дачыненні да беларускага народа, 
падзеленага супраць яго волі». Ме-
навіта таму 17 верасня стаў важным 
днём у гісторыі беларускай дзяржавы 
і нацыі, своеасаблівым адпраўным 
пунктам для новага адліку беларускай 
дзяржаўнасці.

Спікер верхняй палаты парламен-
та адзначыла, што Дзень народнага 
адзінства асабліва значны для Беларусі 
як для суверэннай дзяржавы, якая са-
мастойна вызначае шлях свайго гіс-
тарычнага і сацыяльна-эканамічнага 
развіцця, ажыццяўляе незалежную 

Падчас працы круглага стала ў Нацыянальным гістарычным музеі
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шматвектарную знешнюю палітыку на 
аснове добрасуседства, узаемапавагі 
і неўмяшання ва ўнутраныя справы. 
Спікер падкрэсліла: гісторыю краіны 
піша народ. «Але мы павінны пісаць 
яе праўдзіва для таго, каб праз шмат 
пакаленняў або праз некалькі гадоў 
-10, 20, 30, 50 — казалі праўду пра той 
час, у якім мы жывём. І мы разумеем, 
як важна захаваць гэтую гістарычную 
праўду. Важна, што захаваліся арыгі-
налы дакументаў. І іх мы бачым на 
выставах, якія разгарнуліся па ўсёй 
краіне», — рэзюмавала Наталля Кача-
нава .

Старшыня Савета Рэспублікі пад-
крэсліла, што суверэнітэт Беларусі і 
яе нацыянальныя інтарэсы — непа-
рушны прыярытэт. «Але не ўсім гэта 
падабаецца. Спробы расхістаць сітуа-
цыю ў краіне прадпрымаліся неадна-
разова. Падзеі 2020 года ў чарговы раз 
прадэманстравалі, наколькі крохкі мір 
і парадак. Але мы, з’яднаўшыся вакол 
нашага лідэра, Прэзідэнта, змаглі пе-
раадолець пагрозы каляровай рэвалю-
цыі. Мы не дапусцілі дэстабілізацыі 
дзяржаўных інстытутаў і абвальвання 
эканомікі. Гэтая дата — яшчэ і сімвал 
перамогі для тых, хто хоча бачыць Бе-
ларусь мірнай, моцнай і незалежнай. 
Незалежнасць краіны залежыць ад 

кожнага з нас. Захаваць суверэнітэт, 
спакойнае і стваральнае жыццё на 
сваёй зямлі — наш святы абавязак. 
Калі мы хочам жыць у міры і дабрабы-
це, то павінны зрабіць усё магчымае 
для развіцця і росквіту роднай Бела-
русі», — канстатавала Наталля Кача-
нава .

Удзельнікі круглага стала таксама 
адзначалі, што ўмацаванне адзінства 
народа Беларусі і дасягненне грамад-
скай згоды з’яўляюцца сёння вызна-
чальнымі фактарамі далейшага разві-
цця краіны, а захаванне гістарычнай 
памяці — прыярытэтнай задачай для 
палітыкаў, навукоўцаў, грамадскіх дзе-
ячаў. Усё гэта і выяўляе маральны дух 
народа Беларусі, нацэленага вырашаць 
найважнейшыя гістарычныя задачы. 
У выступленнях падкрэслівалася, што 
ў краіне праводзіцца паслядоўная дзя-
ржаўная палітыка па ўмацаванні міру 
і фарміраванні духоўнага адзінства 
беларускага грамадства. «Усебакова 
абмеркаваўшы актуальныя праблемы 
захавання гістарычнай памяці пра 
падзеі, якія адносяцца да ўз’яднання 
Заходняй Беларусі з Беларускай Са-
вецкай Сацыялістычнай Рэспублікай 
у 1939 годзе, іх значнасць для кансалі-
дацыі беларускага грамадства і дзяр-
жавы ўдзельнікі круглага стала лічаць 

мэтазгодным адзначыць наступнае: 
згуртаванасць, салідарнасць і па-
разуменне беларусаў, аб’яднаных гіс-
торыяй, традыцыямі, культурай і агу-
льным духам павагі і роўнасці, заўсёды 
былі галоўнымі каштоўнасцямі для 
нашага народа, — гаворыцца ў рэза-
люцыі. — Сімвалам адзінства белару-
скай нацыі, які назаўжды замацаваўся 
ў яе гістарычнай традыцыі, з’яўляецца 
дата 17 верасня 1939 года. У гэты дзень 
пачаўся вызваленчы паход Чырвонай 
Арміі, у выніку якога была адноўлена 
гістарычная справядлівасць у дачы-
ненні да беларускага народа, падзеле-
нага супраць яго волі ў 1921 годзе ўмо-
вамі Рыжскай мірнай дамовы. Глыбока 
заканамерна, што менавіта дата 17 ве-
расня вызначана ў якасці дзяржаўна-
га свята — Дня народнага адзінства, 
—  якое  павінна стаць магутным ка-
талізатарам актывізацыі беларускай 
палітыкі памяці, надаць ёй дадатковы 
імпульс. Сёння Дзень народнага ад-
зінства ўвасабляе непахіснасць тэры-
тарыяльнай і этнічнай кансалідацыі 
беларускай нацыі, нязломнасць на-
шай дзяржаўнасці, згуртаванасць і 
падтрымку курсу Кіраўніка дзяржавы 
па абароне нацыянальных інтарэсаў і 
ўмацаванні грамадзянскай згоды».

Удзельнікі круглага стала звярнулі-
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ся да ўсіх, хто неабыякавы да лёсу Ай-
чыны, хто любіць Беларусь: прыкласці 
ўсе намаганні, каб захаваць галоўную 
каштоўнасць — адзінства і згуртава-
насць народа, мір і спакой на белару-
скай зямлі. «У гэтым сіла суверэннай 
Беларусі і падмурак  яе квітнеючай 
будучыні», — гаворыцца ў рэзалюцыі.

У сучасным свеце вельмі важна 
адзінства нацыі, заявіла старшыня Са-
вета Рэспублікі Наталля Качанава па 
выніках круглага стала:

— Я проста ўпэўнена, што Дзень 
народнага адзінства павінен быць 
такім святам, якое будуць святкаваць 
не толькі пакаленні сучаснасці, але і 
тыя пакаленні, якія будуць ісці за намі. 
Таму што гэта наша гісторыя, нашы 
карані. І таму, што ў сучасным свеце 
вельмі важныя адзінства народа, на-
цый, свая суверэнная краіна.

Дарэчы, працы круглага стала па-
пярэднічала адкрыццё тэматычнай 
выставы «17 верасня — Дзень народна-
га адзінства». Рэспубліканскі музейны 
праект падрыхтаваны Нацыянальным 
гістарычным музеем і абласнымі му-
зеямі. Экспазіцыя была прадстаўлена 
падчас цырымоніі адкрыцця выставы 
з дапамогай тэлемоста.

У Дзень на-
роднага адзін-
ства амаль усе 
д з я р ж а ў н ы я 
ўстановы пра-
водзілі розныя 
м е р а п р ы е м -
ствы, прымер-
каваныя да 

свята. Вось і Нацыянальны гістарыч-
ны музей зладзіў тэматычную выс-
таву. Аб задумцы выставы распавёў 
дырэктар Нацыянальнага гістарычна-
га музея Аляксандр Храмой:

— Да Дня народнага адзінства 
наш музей падрыхтаваў выставачны 
праект, звязаны з падзеямі аб’яднан-
ня Заходняй Беларусі з БССР. У 1921 
годзе наш народ па-жывому падзялілі 
мяжой, перасекчы якую было амаль 
немагчыма. Наша выстава паказвае 
шлях беларускага народа да аб’яднан-
ня. Гэта матэрыялы прэсы Заходняй 
Беларусі і БССР. Падзеі, звязаныя з 
паходам Чырвонай Арміі. А таксама 
адлюстраванне лёсаў людзей, якія ў 
той час жылі на тэрыторыі Беларусі, 
расказ  пра  іх міжканфесійнае  і між-
нацыянальнае адзінства. Мы расказ-
ваем і пра перашкоды, якія давялося 
перажыць беларускаму народу на 
шляху да адзінай нацыі, адзінай тэры-
торыі. Таксама можна даведацца пра 
дзеячаў, якія імкнуліся да аб’яднання, 
напрыклад, пра старшыню Савета на-
родных камісараў Аляксандра Чарвя-
кова.

Матэрыялы выставы расказваюць 
аб вызваленчай барацьбе, якая вяла-

ся на тэрыторыі Заходняй Беларусі, 
аб дзейнасці Камуністычнай партыі 
Заходняй Беларусі, Беларускай сялян-
ска-рабочай грамады, Камуністычна-
га саюза моладзі Заходняй Беларусі. 
Члены гэтых арганізацый падвяр-
галіся пераследам і арыштам з боку 
тагачасных польскіх уладаў, аб чым 
сведчаць шматлікія дакументы і фа-
таграфіі. У асобнай вітрыне можна 
ўбачыць рэчы, што належылі вядома-
му палітычнаму дзеячу Заходняй Бе-
ларусі Сяргею Прытыцкаму. На выс-
таве экспануюцца шматлікія плакаты, 
транспаранты, улёткі, якія прыадкры-
ваюць гістарычныя вехі  палітычных 
падзей таго часу ў Заходняй Беларусі.

Акрамя таго, на выставе прадста-
ўлены матэрыялы, прысвечаныя по-
быту беларускіх сялян, Таварыству  
беларускай школы, культуры і адука-
цыі. Тут можна ўбачыць школьныя 
падручнікі, сшыткі, фотаздымкі, да-
кументы, якія сведчаць аб тым, што да 
1939 года ў Заходняй Беларусі не было 
ніводнай школы з беларускай мовай 
навучання дзяцей.

Безумоўна, вылучаецца на выставе 
і маляўнічае палатно, напісанае бела-
рускімі мастакамі Ісаакам Давідовічам 
і Яўгенам Ціхановічам. На ім адлюс-
травана важная падзея ў гісторыі Бе-
ларусі — пасяджэнне Народнага сходу 
ў Беластоку, якое заканадаўча замаца-
вала ўваходжанне Заходняй Беларусі ў 
БССР.

Таксама падчас выставы была ар-
ганізавана прэзентацыя ўнікальна-
га выдання калекцыянера, лаўрэата 
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прэміі «За духоў-
нае адраджэнне» 
Уладзіміра Ліхадзеда-
ва, выкананага Выда-
вецкім домам «Звяз-
да» пры падтрымцы 
міністэрства інфар-
мацыі Рэспублікі Бе-
ларусь.

— Нам, магчыма, 
цяжка ўявіць, як бе-
ларускі народ сто га-
доў таму прымусова 
падзялілі на дзве част-
кі, аднак пасля таго мы не перасталі 
быць адным народам. Больш за тое, 
нашы суайчыннікі з заходніх абласцей 
амаль 20 гадоў вялі актыўную бара-
цьбу за права быць беларусамі. І ме-
навіта з найбольш яркімі эпізодамі 
гэтай барацьбы можна пазнаёміцца на 
старонках новай кнігі Уладзіміра Лі-
хадзедава, — падкрэсліў падчас прэ-
зентацыі выдання першы намеснік 
міністра інфармацыі Андрэй Кун-
цэвіч.

У стварэнні гэтай выставы разам з 
Нацыянальным гістарычным музеем 
прымаў удзел гісторык і калекцыя-
нер Уладзімір Ліхадзедаў. Шмат рэчаў, 
якія складаюць экспазіцыю, знайшоў 
менавіта ён:

— Вядома, тут прадстаўлены так-
сама экспанаты з фондаў Нацыяна-
льнага гістарычнага музея і Нацыя-
нальнага гістарычнага архіва. З таго, 
што дадаў уласна я, назаву перш за ўсё 
друкарскі станок, на якім друкавалі-
ся ўлёткі. Прадстаўлена і беларуская 

прэса 1921-1939 гадоў, якая выдава-
лася на тэрыторыі Заходняй Беларусі. 
Там адлюстраванае жыццё беларусаў 
таго часу, іх праблемы, звязаныя з мо-
вай, прызнаннем нацыянальнасці, за-
крыццём школ. Даволі цікавая, праўд-
зівая інфармацыя, якую, акрамя як з 
гэтых газет, больш нідзе не возьмеш. 
Таксама з маёй калекцыі на выставе 
прадстаўлены пісьмовыя прыналеж-
насці, якімі карысталіся жыхары як 
Заходняй, так і Усходняй Беларусі. 
І ўнікальная экспазіцыя, прысвеча-
ная тагачаснай школе: тут і сшыткі, і 
алоўкі, і чарніліцы. У Польшчы існа-
валі беларускамоўныя гімназіі, але 
іх было мала. Такіх устаноў адукацыі 
не хапала. Па сшытках прасочваецца 
палітычная сітуацыя ў краіне: пачы-
наецца навучальны год 1939-га — ву-
чань піша па-польску. Той жа самы 
сшытак у кастрычніку-лістападзе — і 
там ужо запісы на іншай мове.

У чым асаблівасць беларускай 
прэсы тых гадоў, з узорамі якой мож-

Польскім уладам праўда, што гу-
чала ў беларускай прэсе, натуральна, 
не падабалася. Між іншым, самае ва-
жнае, што ў розных заходнебеларускіх 
партый, нягледзячы на разыходжанні 
ў палітычных поглядах, меркаванне па 
беларускім пытанні было адзіным — 
аб’яднанне.

Аляксандр Піменаў

на таксама пазнаёміцца на выставе? 
Як адзначыў Уладзімір Ліхадзедаў, у ёй 
пісалі аб праблемах, звязаных з адука-
цыяй, аб прыгнёце беларусаў, апаляч-
ванні: падчас перапісу насельніцтва 
ў графе «нацыянальнасць» пазначалі 
людзей як палякаў, хоць яны былі бе-
ларусамі.

А як жа наконт цэнзуры? Бо 
вострыя тэмы, відавочна, не падабалі-
ся ўладам. Уладзімір Ліхадзедаў адзна-
чае, што беларуская прэса не падвяр-
галася цэнзуры, бо час яе існавання 
быў зусім кароткі. Яе проста закры-
валі. Год-два, магчыма, нават менш, і 
выдання няма. У некаторых выданнях 
наогул паспявалі выйсці толькі не-
калькі нумароў. Большая частка тых 
газет выходзіла на беларускай мове, 
менавіта кірыліцай.

Уладзімір Ліхадзедаў
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Кожная з сталіц Дня беларуска-
га пісьменства – гэта гарады, у якіх 
нарадзіліся або працавалі вядомыя 
дзеячы беларускай культуры, дзяр-
жаўныя дзеячы. Сёлета свята лад-
зілі ў Капылі – на радзіме звыш 50 
пісьменнікаў і літаратуразнаўцаў, 
вучоных. Сярод іх Цішка Гартны 
(сапр.: Зміцер Жылуновіч), Кузьма 
Чорны (сапр.: Мікалай Раманоўскі), 
Алесь Адамовіч, Адам Русак і мно-
гія іншыя. У Год народнага адзінст-
ва Дзень беларускага пісьменства 
прайшоў пад дэвізам "Слова нас 
аб'ядноўвае".

Кожны дзень мы маем зносіны ад-
зін з адным. Часам, калі няма побач 
суразмоўцы, можам нават услых што-
небудзь сказаць самому сабе, альбо на-
шым братам меншым, калі такія ёсць 
побач. Мы чытаем і пішам, гаворым  
часам, не спыняючыся. Але на гэтым 
падарунку прыроды – што ні дзень 

СВЯТА ПІСЬМЕНСТВА

валодаць словам  – звычайна не зася-
роджваемся. У рытме будняў, у спеш-
цы скарачаем словы, перакручваем іх, 
лепім з іх нешта новае, выкарыстоў-
ваем у мове жарганізмы, саромеемся 
слова ўзнёслага. Не ўслухоўваемся ў 
яго музыку, танальнасць, з якой слова 
вымаўляецца, забываем і пра тое, што 
гэта ж тая аснова, на якой будуецца ўся 
наша гаворка. Як і пра тое забываемся, 
што без слоў не было б словазлучэн-
няў, без словазлучэнняў не нарадзіліся 
б сказы, без сказаў не было б тэкстаў. 
Літаратурных у тым ліку. І тых, аўта-
ры якіх становяцца пераможцамі ў дні 
такіх святаў, як ХХVІІІ Дзень белару-
скага пісьменства. 

людзьмі, хто ініцыяваў зараджэнне 
гэтай выдатнай традыцыі. Яна паспя-
хова працягваецца. Канцэпцыя свята 
прадугледжвае паказ паяднанасці бе-
ларускага друкаванага слова з гісто-
рыяй і культурай беларускага народа, 
а таксама адлюстраванне гістарычнага 
шляху пісьменства і друку ў Беларусі.

Прыгадаем і пра тое, як у 1994-м 28 
жніўня ў Полацку ўпершыню прайшлі 
ўрачыстасці ў гонар Дня беларускага 
пісьменства і друку. А 26 сакавіка 1998 
года быў прыняты Указ Прэзідэнта 
№157 "Аб дзяржаўных святах, святоч-
ных днях і памятных датах у Рэспублі-
цы Беларусь", які ўстанавіў, што Дзень 
беларускага пісьменства будзе штогод 
адзначацца ў першую нядзелю верас-Нялішне ўспомніць, што 

першапрычынай для пра-
вядзення ў 1994 годзе Дня 
беларускага пісьменства 
з'явілася глыбокае разумен-
не значнасці Слова тымі 

Слова  
натхняе...

На святочнай сцэне сёлета.  

Адзін з муралаў на будынку пошты
Паднавіўся да свята Капыль
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ня. З таго моманту форум атрымаў 
асабліва шырокі размах і падтрымку 
на самым высокім узроўні.

Як і ў папярэднія гады, Прэзідэнт 
вітаў удзельнікаў свята і гасцей. Тэкст 
прывітання зачытаў намеснік прэм'ер-
міністра Ігар Петрышэнка ў час урачы-
стага адкрыцця Дня пісьменства.

Ужо напярэдадні журналісты ве-
далі, як будзе праходзіць свята. На 
прэс-канферэнцыі, прымеркаванай 
да падзеі, апроч шматлікіх падрабяз-
насцяў, як усё пройдзе, гаварылася і 
пра тое, як змяніўся Капыль да зна-
мянальнага дня. І мы гэта ўбачылі. Го-
рад стаў больш прыгожым, сучасным, 
камфортным. Прыведзены ў парадак 
вуліцы і дамы, аб'екты сацыяльнай ін-
фраструктуры. Акрамя таго, у горадзе 
з'явілася скейт-пляцоўка, кінатэатр. 
Капыль цяпер не пазнаць. І што галоў-
нае: новаўвядзенні – гэта не дэкарацыі 
толькі для свята, а інфраструктура 

для лепшага жыцця капыльчан і ў да-
лейшым. Бо Капыль – адзін з самых 
старажытных гарадоў Беларусі. Ён 
размешчаны сярод курганоў на паго-
рыстай мясцовасці ў паўднёвых межах 
Мінскай вобласці. Сёлета горад свят-
куе 1015-годдзе, да таго ж горад яшчэ і 
сталіца абласных "Дажынак-2021".

Адна з фішак у Капылі – тэматыч-
ныя 3D муралы з выявай беларускіх 
пісьменнікаў, таленавітых ураджэнцаў 
Капыля, размешчаныя на будынку по-
шты. А побач з раённым краязнаўчым 
музеем усталявалі помнік Цішку Гарт-
наму. Літаратар стаў правобразам пом-
ніка "Майстар-гарбар", бо пачынаў ён 
сваю дзейнасць на радзіме менавіта з 
выраба скуры і ў такім выглядзе твор-

цу ніхто не ляпіў, таму што з тых часоў 
захаваўся толькі адзін фотаздымак.

У скверы ўладкавалі Алею пісь-
меннікаў. Там з'явілася 17 інтэрак-
тыўных лавак з інфармацыяй пра ўсіх 
майстроў слова, якія нарадзіліся ў Ка-
пыльскім рэгіёне. Для кожнага аб'екта 
зрабілі ўнікальны QR-код, Адскана-
ваўшы які можна было ўжо ў Капылі 
атрымаць доступ да біяграфіі творцы і 
пазнаёміцца з творамі, якія ён напісаў. 
Дзень беларускага пісьменства-2021 
быў поўны актуальнасці, тэхналагіч-
ных прарываў.  

Яшчэ адно QR-падарожжа – пер-
шы пешаходны квэст "Капыльскі рог". 
Пяць кіламетраў па Капылі праз на-
родныя загадкі, малавядомыя факты 

Паважаныя сябры!
Шчыра вітаю гасцей і ўдзельнікаў 

Дня беларускага пісьменства.
Сёлета, у Год народнага адзінст-

ва, свята праводзіцца на прыгожай 
Капыльшчыне, дзе нарадзіліся многія 
знакамітыя дзеячы Беларусі.

У жыцці народа літаратура заўсё-
ды была важнейшым сродкам пазнан-
ня свету і выхавання асобы. Твор-
часць Максіма Багдановіча, Івана 
Шамякіна, Кандрата Крапівы, Івана 
Мележа і іншых айчынных празаікаў і 
паэтаў, юбілеі якіх будуць адзначаны 
падчас форуму, з'яўляецца невычэрп-
най крыніцай нацыянальнага гонару.

Дзяку ючы нашым славу тым 
класікам і новаму пакаленню тале-

навітай і патрыятычнай моладзі 
мы зберагаем гістарычную памяць 
беларускага народа, усталёўваем у 
грамадстве яго галоўныя каштоўнас-
ці – сумленнасць, справядлівасць, та-
лерантнасць, павагу да чалавека пра-
цы і вялікую  любоў да роднай зямлі.

Праўдзівае, адказнае і сумленнае 
роднае слова – залог кансалідацыі 
грамадства, на падмурку якога мы 
зможам і надалей паспяхова будава-
ць незалежную, моцную і квітнеючую 
краіну.

Жадаю ўсім удзельнікам і гасцям 
свята добрага здароўя, творчага на-
тхнення, жыццёвай мудрасці і апты-
мізму.

Аляксандр Лукашэнка

← Святочныя моманты
↑
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пра пісьменнікаў і гісторыю горада 
– тое быў новы інтэрактыў свята. За-
цікавіў ён больш за паўсотні ўдзель-
нікаў. Самым начытаным для пераа-
долення васьмі лакацый з заданнямі 
спатрэбілася амаль гадзіна. Знайсці 
свайго гераічнага продка можна было 
ў некалькі клікаў. У віртуальнай кнізе 
памяці на партале partizany.by ўвека-
вечаны імёны амаль 173 тысяч пар-
тызан і падпольшчыкаў часоў Вялікай 
Айчынная вайны, і кожны дзень база 
папаўняецца.

Асаблівую ўвагу надалі цэнтраль-
най плошчы, дзе падчас свята разгар-
нуліся асноўныя гулянні. Цэнтраль-
ную пляцоўку "Адзінства" аформілі ў 
адпаведнасці з зададзенай тэмай – на 
ёй былі прадстаўлены газеты і часо-
пісы 1921-1939 гадоў пад назвай – "17 
верасня – Дзень народнага адзінства". 
Адзін са значных праектаў, які прыцяг-
нуў увагу наведнікаў экспазіцыі, новая 
кніга Уладзіміра Ліхадзедава – «17 ве-
расня – Дзень народнага адзінства». 
Аўтар, лаўрэат прэміі Прэзідэнта Бе-
ларусі "За духоўнае адраджэнне», прэ-
зентаваў плён сваёй працы аўдыторыі.

Цэнтральнай падзеяй у Дзень бе-
ларускага пісьменства стала, вядома 
ж, уручэнне Нацыянальнай літара-
турнай прэміі. Урачыстасць праход-
зіла на сцэнічнай пляцоўцы галоўнай 
гарадской плошчы. На адкрыцці фе-
стывалю роднага слова віншаванні 
ляцелі нават з космасу. Алег Навіцкі, 
ураджэнец Беларусі, Герой Расіі, які ў 
гэты дзень знаходзіўся на касмічнай 
станцыі, звярнуўся да нас з віншаван-
нем. Таксама прагучалі прывітанні 
ад старшыні Мінскага аблвыканкама 
Аляксандра Турчына, які, дарэчы, ска-

заў і пра тое, што Дзень пісьменства 
павінен стаць адпраўным пунктам 
для развіцця турыстычнага патэнцы-
ялу Капыля. Віталі грамаду, міністр 
інфармацыі Беларусі Уладзімір Пяр-
цоў, Мітрапаліт Мінскі і Заслаўскі Ве-
ньямін. Каля сцэны былі ўсталяваныя 
ВК-экраны, на якія трансляваліся пра-
екцыі Млечнага шляху і раскідзістых 
дубоў, якімі так багатая Беларусь. І 
гэта было ўражлівае відовішча.

Узнагароды лаўрэатам прэміі пе-
радалі Уладзімір Пярцоў і член Саве-
та Рэспублікі Нацыянальнага сходу, 
старшыня Саюза пісьменнікаў Белару-
сі Мікалай Чаргінец. Прэмія ўручала-
ся ў шасці намінацыях. Пераможцам у 
намінацыі "Лепшы твор (зборнік тво-
раў) паэзіі" стаў аўтар зборніка "Белае, 
чорнае і залатое" Віктар Шніп, а ўзна-
гароду ў намінацыі "Лепшы твор про-
зы" за кнігу "Парыж, Эйфелева вежа і 
..." атрымаў Віктар Праўдзін.

У намінацыі літаратурнай крытыкі 
і літаратуразнаўства перамагла кніга 
Аляксандра Карлюкевіча "Пухавіччы-
на. Літаратурнае гняздо Беларусі", а 
лепшымі публіцыстычнымі творамі 
названыя кнігі "Дыскрэтны падыход 
да назірання жыцця", "Мой фізмат" 
(серыя "Люстэрка лёсу") Аляксандра 
Радзькова.

У намінацыі "Лепшы твор для 
дзяцей і юнацтва" перамагла кніга 
"Усіх мацней дабрыня" паэткі Валян-
ціны Паліканінай. Дарэчы, у свой час 
Валянціна Паліканіна была супра-
цоўніцай нашага часопіса і рыхтава-
ла годныя журналісцкія матэрыялы. 
У намінацыі "Лепшы дэбют" з кнігай 

"Насустрач Любові" прэмію атрымала 
Кацярына Стройлава.

"Штогод у Беларусі з'яўляюцца но-
выя таленавітыя пісьменнікі, займаль-
ныя творы, што з'яўляецца лепшым 
паказчыкам таго, што беларуская літа-
ратура жыве. Сённяшняе свята – сво-
еасаблівыя літаратурныя "Дажынкі", 
падчас якіх успамінаюць і ўшаноўваю-
ць аўтараў і іх лепшыя творы. Нам ёсць 
кім ганарыцца", – сказаў Мікалай Чар-
гінец. У яго, дарэчы, на свяце яшчэ быў 
і бенефіс, творчая сустрэча з чытачамі, 
у часе якой прысутныя даведаліся, што 
творы пісьменніка перакладзены на 20 
моваў свету, выдадзены агульным ты-
ражом у 7 мільёнаў асобнікаў.

А вось што казаў Віктар Шніп: 
"Першыя творы я напісаў у 17 гадоў, у 
наступным годзе будзе сорак пяць як 
аўтару. Той і цяперашні я – абсалют-
на розныя людзі, але любоў да роднай 
краіны, радасць за яе і боль з-за пад-
зей, якія адбываюцца ў ёй, заўсёды 

Ля помніка "Майстар-гарбар"

 Заслужаная артыстка Беларусі Тамара Міронава  і 
народны артыст СССР Генадзь Аўсяннікаў 
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заставаліся цэнтральнымі тэмамі. 
Бо паэт заўсёды жыве тымі думкамі і 
мэтамі, якія хвалююць іншых жыха-
роў краіны, таму, напэўна, мае творы 
і адклікаюцца ў аўдыторыі. Рады, што 
атрымаў такую ўзнагароду, гэта вель-
мі высокая ацэнка майго майстэрства, 
прызнанне мяне як аўтара на ўзроўні 
краіны".

Дарэчы, Нацыянальная літаратур-
ная прэмія заснавана была ў 2015 год-
зе. Арганізатары конкурсу – міністэр-
ствы інфармацыі, культуры, адукацыі 
і Саюз пісьменнікаў Беларусі.

Дзень пісьменства стартаваў у 
8.30 са святочнай службы, запальван-
ня свяшчэннага агню ў храме Узня-
сення Гасподняга і яго перадачы на 
лампадкі і свечкі прыхаджан, пасля 
чаго адбыўся хрэсны ход удзельнікаў 
рэспубліканскай Навукова-асветніц-
кай экспедыцыі "Дарога да святыняў" 
з Благадатным агнём ад Гроба Гаспод-
няга.

Вядома ж, усюды, дзе праходзіла 
свята, нам не выпала пабыць. Бо раз-
мах фэсту быў велізарны. Здавалася, 
пляцоўкі расцягнуліся па ўсім горад-
зе. На кожнай з іх віравалі, рухаліся 
гараджане і госці Капыля (падрабяз-
на з тэматычнымі пляцоўкамі можна 
азнаёміцца на сайце www.belta.by). Да 
прыкладу, у паркавай зоне ля Капыль-
скай школы мастацтваў была адкрыта 
пляцоўка "Літаратурная кавярня", дзе 
можна было пачуць і песні, і вершы 
ўсіх ахвочых творча праявіць сябе.

На Рынкавай плошчы разгарну-
лася сцэнічная пляцоўка "Народныя 
таленты Міншчыны", дзе сваімі вы-
ступленнямі гасцей парадавалі ама-
тарскія калектывы мастацкай твор-
часці. Там прайшла  і прэзентацыя 
брэндаў Капыльскага раёна, сярод 

спаборніцтвы па міні-футболе, футбо-
ле і спаборніцтвы па кулявой страль-
бе і дартсе, а на пляцоўцы на вуліцы 
Максіма Горкага прайшоў фестываль 
маладзёжных каманд па варкаўце і 
турнір па стрытболе.

На свяце «працаваў» фестываль 
кнігі і прэсы. Ён уключаў у сябе тэма-
тычныя экспазіцыі, прэзентацыі ды ін-
тэрактыўныя пляцоўкі. Так, у павільё-
не "Памяць" праводзілася выстава 
гістарычнай кнігі, прайшлі сустрэчы 
з аўтарамі і навукоўцамі, прэзента-
ваўся праект "Партызаны Беларусі" 
Выдавецкага дома "Беларусь сегодня". 
Экспазіцыя літаратуры для дзяцей і 
падлеткаў, сустрэчы з аўтарамі, май-
стар-класы, віктарыны і гульні былі 
арганізаваны на пляцоўцы пад назвай 
- "Разам з кнігай мы расцём".

Кнігі пра традыцыі і звычаі Бе-
ларусі ды экспазіцыю традыцыйнага 
народнага касцюма раёнаў сталічнага 
рэгіёну можна было знайсці ў павільё-
не "Традыцыі і сучаснасць", прыняць 
удзел у аўтэнтычным вясельным ры-
туале і паглядзець на абрад "Цары", 
які ўключаны ў Спіс нематэрыяльнай 
культурнай спадчыны ЮНЕСКА. Вы-
става кніг пра беларускую кухню і ежу, 
сустрэчы і майстар-класы з аўтарамі 
кулінарных кніг, дэгустацыя страў, 
прыгатаваных па рэцэптах з кніг бела-
рускіх аўтараў, праходзіла на пляцоў-
цы "Гісторыя Беларусі на смак".

Урачыстае закрыццё XXVIІІ Дня 
беларускага пісьменства адбылося 
на галоўнай сцэне. Гэта быў не зусім 
звычайны канцэрт у нашым звычным 
уяўленні, а крэатыўнае дзеянне ў вы-
глядзе падачы саўндтрэкаў па белару-
скіх кнігах. Нам прадставілі не проста 
песеннае выкананне, а сумяшчэнне 
літаратурных твораў і канцэртных ну-
мароў. 

Эстафету Дня пісьменства Капыль 
перадаў Добрушу. І ў 2022-м свята 
паедзе ў Гомельскі рэгіён. І хоць гэты 
фэст запомніцца сваёй цыфравіза-
цыяй, тэхналагічнасцю, сучаснасцю, 
на працягу свята падчас літаратурнага 
марафону было рэалізавана шмат тра-
дыцыйных кніжных выданняў. Кніга 
па-ранешаму застаецца ў пашане. Бо 
новенькі пераплёт і пах друкарскай 
фарбы на яе старонках інтэрнэтам не 
замяніць. Да таго ж, у перагортванні 
старонак кнігі ёсць своеасаблівая ма-
гія.

Інга Ліхтаровіч

іх традыцыя ткацтва ручнікоў, якая 
мае статус элемента Нематэрыяльнай 
культурнай спадчыны Беларусі. А ў 
парку паміж ЗАГСам і музеем праход-
зіла выстава вырабаў майстроў народ-
ных мастацкіх рамёстваў "Рамесніцкі 
гасцінец".

У зоне адпачынку абсталявалі 
пляцоўку "З гульнёй праз стагоддзі" з 
прыцягненнем гледачоў у беларускія 
народныя гульні, а таксама павільён 
з інт эрактыўнымі экспазіцыямі 
дзіцячых бібліятэк Мінскай вобласці. 
На вуліцы Жылуновіча гасцей свята 
чакала тэматычная пляцоўка, прысве-
чаная 80-годдзю з пачатку Вялікай Ай-
чыннай вайны. Тут жа была добраўпа-
радкавана літаратурна-гістарычная 
галерэя – размешчаны крэатыўныя 
фотазоны і інсталяцыі, прэзентавалі-
ся арт-праекты, арганізоўваліся экс-
промты і майстар-класы, віктарыны.

Пасля абеда ў зоне адпачынку рэ-
канструявалі Лаўскі бой. Ён адбыўся ў 
снежні 1942 года, калі нямецкія войскі 
пачалі наступ на брыгаду імя Клімен-
та Варашылава. Адзін з партызанскіх 
атрадаў пад камандаваннем Вікенція 
Драздовіча вырашана было перакіну-
ць на абарончыя пазіцыі. У няроўным 
баі загінула ўся група. Цаной сваіх 
жыццяў маладыя партызаны далі маг-
чымасць эвакуяваць шпіталь і адбіць 
раптоўны напад карнікаў на мірных 
жыхароў.

Там жа непадалёку на працягу 
ўсяго дня праходзіў рэгіянальны фе-
стываль гульні і гумару "Капыльскія 
пацехі", працавала тэматычная выста-
ва твораў дэкаратыўна-прыкладнога 
мастацтва гумарыстычнага характару 
народных майстроў Мінскай вобласці.

Абсталявалі у святочным горадзе 
і спартыўныя пляцоўкі, дзе праходзілі 

Па QR-кодзе – больш інфармацыі пра вядомых землякоў
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МІНСКУ – 954

У пятніцу, 10 верасня, каля гарад-
ской ратушы ўшаноўвалі мінчан, якія 
прымалі актыўны ўдзел у ахове гра-
мадскага правапарадку і прафілакты-
цы правапарушэнняў. У Беларускім 
дзяржаўным маладзёжным тэатры 
ўручалі Ордэны Маці. А на пляцоўцы 
каля Палаца спорту ладзіўся святоч-
ны кірмаш, які працаваў усе вы-
хадныя. 

УРАЧЫСТА, 
ДУШЭЎНА, ВЕСЕЛА
Мінску — 954! Салідны ўзрост. Каб адзначыць чарговы дзень нараджэння горада, для 
правядзення ўсіх мерапрыемстваў – а іх было больш за 130 - спатрэбілася аж тры дні. 
Святкаванні разгарнуліся паўсюль.

вядомых месцаў Мінска, 
якія любяць наведваць гараджане 

і турысты. Палац спорту традыцый-
на ўпрыгожылі асабліва: усталявалі 
вялікі банэр, доўгі падрамнік, чатыро-
хметровыя літары «МІНСК» і сім-
валічны кляновы ліст з піксельным 
адлюстраваннем любімых заняткаў 
мінчан. Мачты асвятлення побач з Па-
лацам спорту ўпрыгожылі радыусныя 
пілоны, якія таксама падтрымлівалі 
святочную стылістыку і падкрэслівалі 
прыгажосць дэкарацый гэтага месца.

На фасадзе Педуніверсітэта ўста-
лявалі тэматычнае 40-метровае пано. 

Святочнымі плакатамі аформілі 
білборды. На іх – інфарма-
цыя пра Дзень 

тушы на плошчы Свабоды. У апош-
ні раз такі прыём выкарыстоўвалі ў 
2018-м. Асаблівае афармленне пры 
тым надалі аб’ёмнай канструкцыі 
«Свечка». На гранях прадставілі 
фотаздымкі прыгожых і 

Усё, што адбывалася ў 
горадзе, стварала добры, прыемны 
настрой. Мінск, і без таго чысты, за-
гадзя быў падрыхтаваны да свята. 
На фасадах будынкаў і апорах ас-
вятлення эстэтычна глядзеліся тэ-
матычныя плакаты і пано: «Мінску 
– 954». Яны прыцягвалі ўвагу насы-
чанымі белымі, блакітнымі, сінімі 
фарбамі. Характэрна, што сёлета да 
Дня горада ўпрыгожылі калоны ра-

горада і даты, месцы правядзен-
ня розных імпрэзаў свята. Дызай-
неры спецыяльна прадумалі некалькі 
варыянтаў плакатаў, каб разнастаіць 
карцінкі на рэкламных шчытах. Каля 
стэлы «Мінск – горад-герой» таксама 
была ўсталяваная інсталяцыя, якая 
нагадвала: гораду Мінску – 954 года.

На ўязных знаках у сталіцу раз-
мясцілі вітальныя планшэты з тэмай 
свята горада.

Начальнік аддзела дызайну «Мін-
скрэклама» прадпрыемства Тацця-
на Бугаркова патлумачыла калегам 
з агенцтва «Минск-новости», чаму 
эмблемай свята быў абраны кляновы 
ліст: “Ён сімвалізуе пачатак восені як 
пару года, якая сама па сабе вельмі 
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прыгожая. І гэты вясёлы кляновы ліст 
лёг у аснову нашай графікі”.

Асноўныя ўрачыстасці пачалі-
ся ў суботу. Характэрным для таго 
дня было віншаванне ад знакамітага 
расійскага касманаўта Алега Навіцка-
га, ураджэнца Беларусі, які ў цяпераш-
ні час працуе на Міжнароднай касміч-
най станцыі. «Паважаныя землякі, 
мінчане і госці сталіцы Беларусі! Гэты 
касмічны падарунак – для вас!», - так 
падпісаў ён відэа, размешчанае на 
яго старонцы ў сацсе-
тцы facebook. 

Мазаіка святочных дзён

Навіцкі, пажадаўшы Мін-
ску росквіту, сказаў: «Няхай ён 

заўсёды будзе такім жа незвычайным, 
яркім, прыгожым, як наша блакітная 
планета». І дадаў, што задача жыхароў 
горада зберагчы яго для нашчадкаў.

Па традыцыі афіцыйнае святка-
ванне стартавала раніцай з ускладан-
ня кветак да абеліска «Мінск – го-
рад-герой», а таксама да іншых памят-
ных месцаў беларускай сталіцы.

Працягам свята сталі гулянні ў 
цэнтры горада, а таксама ва ўсіх яго 
раёнах. Там ішлі канцэрты, конкур-
сы, спартыўныя спаборніцтвы, пра-
цаваў мабільны  гандаль. Да прыкла-
ду, маштабнае свята «Ганаруся та-
бой, мой Заводскі!» адбылося каля 
культурна-спартыўнай установы 
«Чыжоўка-Арэна».

Як вядома, усяго раёнаў, уклю-
чаючы згаданы Завадскі, цяпер у Мін-
ску 9.

У Верхнім горадзе прадстаўнікі 

дыяспар і аматары народнага ка-
ларыту сабраліся на Фестываль на-
цыянальных культур. Сваю творчасць 
прадэманстравалі прадстаўнікі 25 
нацыянальнасцяў, якія жывуць у Бе-
ларусі.

Там жа праходзіў і маладзёжны 
музычны фэст. У парку Перамогі свят-
кавалі «Дзень танкіста».

У гандлёвым гарадку ля Па-
лаца спорту можна было пакаштаваць 
стравы нацыянальных кухняў.

Вечарам каля ратушы адбыўся 
святочны канцэрт Нацыянальнага 
акадэмічнага канцэртнага аркестра 
пад кіраўніцтвам Міхаіла Фінберга.

Салют у гонар Дня горада быў 
дадзены ў 22:00. Яркае піратэхнічнае 
шоу разгарнулася ў адным месцы: у 
скверы «Старасцінская Слабада» каля 
гасцініцы «Беларусь».

А ў нядзелю, 12 верасня, прай-
шоў Мінскі паўмарафон. У забегах 
удзельнічала 10 тысяч чалавек – як 
айчынныя аматары здаровага ладу 
жыцця і спартсмены, так і госці з-за 
мяжы. У мінулыя гады падобны 
старт нязменна станавіўся самай ма-
савай спартыўнай падзеяй у краіне, 
збіраючы каля 40 тысяч спартсменаў. 
Аднак сёлета сітуацыя з каронавіру-
сам унесла свае карэктывы і аргані-
затарамі было прынята рашэнне аб-
межаваць колькасць тых, хто можа 
выйсці на старт. Упершыню ў гісторыі 
правядзення спаборніцтваў аргані-

затары падрыхтавалі рэйсбук - кні-
гу, у якой сабрана ўся інфармацыя 
пра Мінскі паўмарафон. Яна даступ-
ная ў асабістым кабінеце ў кожнага 
зарэгістраванага бегуна. У кнізе 
прадстаўлены адказы 

практычна на ўсе ключавыя пытанні, 
якія маглі зацікавіць удзельнікаў паў-
марафона. Таксама 12 верасня  прай-
шоў гарадскі фестываль творчасці 
людзей з абмежаванымі магчымасця-
мі «Мастацтва жыць, тварыць мастац-
тва».

Увогуле, дзень нараджэння горада 
мінчане адзначалі з задавальненнем: 
дастаткова ж толькі зірнуць на фо-
таздымкі, каб зразумець - у Мінску ў 
гэтыя святочныя дні было атмасфер-
на, душэўна, весела.

Міхаліна Чаркашына
Фота БелТА
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ЖЫЦЦЁ  
ПРАЦЯГВАЕЦЦА 
Пра пажылых людзей, якія і на 
пенсіі застаюцца актыўнымі

Ка  л і  ш а с  ц і -
д з е  с я  ц і  г а -
до вая Іне са 
Мі ка  ла еў на 

пай шла на пен сію, то 
не ста ла ся дзець до-
ма. Яна заў сё ды бы ла 
ак тыў ная, і та му ка лі 
зна ё мая пра па на ва ла 
сха дзіць у тэ ры та ры-
яль ны цэнтр са цы яль-
най аба ро ны і вы браць 
там за ня так да спа до-
бы, ад ра зу ж па га дзі-
ла ся. Так яна тра пі ла ў 
гур ток «Тан цы све ту».

— Тан цы зра бі-
лі маё жыц цё больш 
асэн са ва ным і ці ка-
вым, — пры зна ец ца 
Іне са Бой ка. — У мя не 
з’я ві лі ся но выя сяб-
ры, з які мі мы ў «да-
ко від ны» час збі ра лі ся 
на гар ба ту, ха дзі лі на 
тра ды цый ныя пік ні-
кі ў Ло шыц кі парк... 
Ця пер, праў да, дзе ля 
бяс пе кі су стра ка ем ся 
толь кі на рэ пе ты цы-
ях, ну і, вя до ма, пад-
час вы ступ лен няў. Але 
жыц цё пра цяг ва ец-
ца. Ня даў на вось, на 
Дзень Не за леж нас ці, 
вы сту па лі ў Мін скім 
пар ку імя Паў ла ва — 
гэ та вя лі кі го нар для 
нас.

Для Іне сы Мі ка ла еў ны тан цы 
ста лі ра дас цю, якой яна мо жа па-
дзя ліц ца з ін шы мі пад час кан цэр-
таў. Не ўза ба ве апош нія рас кры лі ў 
ге ра і ні яшчэ адзін та лент — умен-
не шыць дзі вос ныя кас цю мы.

— У на шым рэ пер ту а ры шмат 
тан цаў роз ных на ро даў све ту, — з 
за хап лен нем рас каз вае мая сабя-
седніца. — Вы клад чы ца не прос-
та па каз вае ру хі, яна рас па вя дае, 
што азна чае ў тан цы той ці ін шы 
эле мент, якая энер гія ў гэ ты час 
пра хо дзіць праз це ла. І, на ту раль-
на, для кож на га тан ца па трэб ныя кас цю мы. 
Я ні ко лі не зай ма ла ся па шы вам адзен ня, а 
тут вось ра шы ла ся па спра ба ваць. І атры ма-
ла ся! Пер шы кас цюм быў цы ган скі, по тым 
пай шлі бе ла рус кі, іс пан скі...

Так, дзя ку ю чы за ня ткам тан ца мі ў Тэ-
ры та ры яль ным цэнт ры са цы яль най аба-
ро ны Мас коў ска га ра ё на Мін ска жыц цё 
спадарыні Інесы зай гра ла но вы мі фар ба мі.

Ра ней яна ха дзі ла яшчэ і на ёгу ў гэ тым 
жа цэнт ры. Прызнаецца: ёга да па ма га ла ёй 
ад чу ваць ся бе фі зіч на больш моц най, па-
шы ра ла ўнут ра ны свет. Але ж тан цы за ха-
пі лі най больш.

На са май спра ве ад ным з важ ных кі-
рун каў ра бо ты ад дзя лен няў дзён на га зна-
хо джан ня для гра ма дзян па жы ло га ўзрос ту 
ў та кіх цэнт рах з’яў ля ец ца як раз ства рэн не 
ўмоў, што спры я юць но вым зна ём ствам і 
пад тры ман ню ак тыў на га ла ду жыц ця па-
жы лых лю дзей.

— У на шым цэнт ры ар га ні за ва на ра-
бо та роз ных гурт коў і клу баў: тры — на 
плат най асно ве і адзі нац цаць — ва лан цёр-
скіх з шы ро кім спект рам ві даў дзей нас ці, 
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— га во рыць ды рэк тар Тэ ры та ры яль-
на га цэнт ра са цы яль най аба ро ны на-
сель ніц тва Мас коў ска га ра ё на ста лі-
цы Воль га КА ТА ВА. — На вед валь ні кі 
ўдзель ні ча юць у раз на стай ных куль-
тур ных ме ра пры ем ствах, пры хо дзяць 
у гурт кі па ін та рэ сах, што пад трым лі-
вае іх фі зіч нае і псі ха эма цы я наль нае 
зда роўе, раз ві вае твор чыя здоль нас ці. 
Мы ба чым на ўлас ныя во чы, як лю дзі 
мя ня юц ца, ста но вяц ца больш ак тыў-
ныя, зна ё мяц ца і сяб ру юць, мы ба чым, 
на коль кі на ша ра бо та за па тра ба ва ная.

У цэнт ры ства ра юць умо вы, якія 
спры я юць больш ак тыў на му ла ду 
жыц ця па жы лых гра ма дзян, вы ву-
ча юць ак ту аль ныя тэн дэн цыі і за пы-
ты сва іх на вед валь ні каў. Па жы лым 
мін чан кам па лю бі лі ся та кія ўсход нія 
прак ты кі фі зіч най ак тыў на сці, як ёга 
і «абу джэн не» (гім нас ты ка на асно ве 
Ні шы — азда раў лен чыя прак ты ка-
ван ні, за клі ка ныя ак ты ва ваць пэў ныя 
функ цыі ар га ніз ма).

Пен сі я не ры ах вот на бя руц ца за 
вы ву чэн не анг лій скай мо вы, бо ве да-
юць, што вы ву чэн не за меж ных моў — 
вы дат ная за рад ка для моз га ў лю бым 
уз рос це, якая да па ма гае за ха ваць яс-
насць мыс лен ня. Да сле да ван ні па каз-
ва юць, што гэ та дзейс ная пра фі лак-
ты ка хва ро бы Аль цгей ме ра, да якой 
схіль ныя лю дзі ста ла га ўзрос ту.

Га лі не Іва наў не Краў цо вай ужо 
сем дзе сят тры. Яна на вед вае гур ток 
«Кам п’ю тар ная аду ка ва насць».

— Ра ней жа кам п’ю та раў не бы ло, 
і та му я прос та не ра зу ме ла, як імі ка-
рыс тац ца, — пры зна ец ца пен сі я нер ка. 
— Да дзя цей звяр тац ца бы ло не як ня-
ём ка: усё жыц цё я іх ву чы ла, а ця пер 
вось быц цам бы і не вук. Доб ра, што ў 
цэнт ры быў па трэб ны мне гур ток. Ды 
і кі раў нік уваж лі вы: мож на на ват свой 
га джэт пры нес ці — усё рас тлу ма чыць 
і па ка жа. Так і атрым лі ва ец ца, што ўсё 
жыц цё ву чы ла ся, і ця пер ву чу ся, бо 
важ на не ад ста ваць, быць су час най.

— На ву чан не па жы лых лю дзей 
на вы кам ра бо ты на пер са наль ным 
кам п’ю та ры, ка ры стан ню рознымі 
функцыямі смарт фо наў на дае пэў ны 
сэнс жыц цю, да зва ля ю чы пен сі я не рам 
не ака зац ца ў са цы яль най іза ля цыі, 
атрым лі ваць не аб ход ную юры дыч ную 
і ін шыя ві ды ін фар ма цыі, ка рыс тац ца 
па трэб ны мі пра гра ма мі, — тлу ма чыць 
ды рэк тар цэнт ра. — Па жы лы ча ла век 
атрым лі вае маг чы масць пры да па мо зе 
ін тэр нэ ту мець ста сун кі са сва і мі бліз-
кі мі, якія жы вуць у ін шых га ра дах.

Не за ста юц ца па-за ўва гай лю дзей 
ста ла га ўзрос ту та кія гурт кі, як «Ру-
ка дзель ні цы», «Мас тац кая вы шыў ка 
стуж кай», «Май стры хі», клуб «Ама-
та ры тэ ат ра», гурт кі тан ца валь на га кі-
рун ку — «Тан га-плюс», «На тхнен не», 
клуб «У гас цях у ба буль», ан самбль на-
род най пес ні «Бры ля нач ка», «Эст рад-
ная пес ня».

Шмат лі кі мі да сле да ван ня мі да-
ка за на, што доў га жы ха ры — лю дзі 

У гуртку  
"Танцы 
свету"  
многія 
ўдзельніцы 
раскрываюць  
свае 
таленты,  
пра якія  
раней   
нават  
і не 
здагадваліся
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дзей ныя. Для іх ха рак тэр ны вы со кі 
жыц цё вы то нус, які да ся га ец ца лю бой 
твор чай ра бо тай. А чым больш ак тыў-
ная нер во вая сіс тэ ма ча ла ве ка, тым 
даў жэй ён жы ве. Атра фія ж на сту пае 
ад бяз дзей нас ці.

— Вы хад на пен сію — ня прос ты 
час для ча ла ве ка. Стра та звык ла га ко ла 
ста сун каў, вы хад з пра цоў най дзей нас-
ці і зме на са цы яль на га ста ту су ў су куп-
нас ці са зні жа най фі зіч най ак тыў нас-
цю спры я юць з’яў лен ню не га тыў ных 
эмо цый і пе ра жы ван няў, — тлу ма чыць 
псі хо лаг Па лі на АБА КУ МА ВА. — Ка лі 
ра ней су ад но сі ны ра бо ча га і воль на га 
ча су скла да лі 70 і 30 працэнтаў, то на 
но вым жыц цё вым эта пе са з’яў лен нем 
вя лі кай коль кас ці не за ня та га ча су ў 
пен сі я не ра ад бы ва ец ца по шук ся бе ў 
но вым ста ту се. Вель мі важ на ў гэ ты 
ня прос ты час пад тры маць па жы ло га 
ча ла ве ка, даць яму но выя маг чы мас ці, 
ад крыць но выя га ры зон ты і на поў ніць 
яго жыц цё но вы мі ак тыў нас ця мі і сэн-
са мі.

Псі хо лаг лі чыць, што зна хо джан не 
па жы лых лю дзей у ко ле ад на дум цаў 
да зва ляе на поў ніць іх жыц цё зно сі-
на мі і эмо цы я мі. Уме ра ная фі зіч ная 
ак тыў насць, но выя за хап лен ні, на ву-
чан не і твор чая дзей насць зні жа юць 
уз ро вень стрэ су, но выя да сяг нен ні 
на тхня юць, фар мі ру юць са ма каш тоў-
насць і знач насць, спры я юць пад тры-
ман ню каг ні тыў ных пра цэ саў. Тыя ж 

тан цы спры я юць вы пра цоў цы гар мо-
ну шчас ця, а ёга да зва ляе па леп шыць 
ува гу, раз ві вае гіб касць ро зу му і це ла, 
ак ты ві зуе па ра сім па тыч ную нер во вую 
сіс тэ му, а так са ма су па кой вае.

— Уво гу ле, ад дзя лен не дзён на га 
зна хо джан ня ство ра на для ака зан ня 
да па мо гі не пра цу ю чым па жы лым гра-
ма дзя нам, якія да сяг ну лі 60-га до ва га 
ўзрос ту, — да дае Воль га Ка та ва. — Ця-
пер у нас ак тыў на раз ві ва ец ца но вая 
са цы яль ная па слу га «Дзён ны до гляд», 
якая аказ ва ец ца па жы лым гра ма дзя-
нам, што стра ці лі здоль насць вес ці 
кант роль за сва і мі па во дзі на мі.

Па сут нас ці, гэ та до гляд па жы ло-
га ча ла ве ка на пра ця гу не каль кіх га-
дзін або цэ ла га дня на пра ця гу тыд ня 
ў ад дзя лен ні. Гэ та да зва ляе іх дзе цям 
пра цяг ваць сваё ак тыў нае са цы яль нае 
жыц цё і пра ца ваць. Пра цяг ласць зна-
хо джан ня за ле жыць ад жа дан ня са мо-
га ча ла ве ка і яго сва я коў.

— Для пра вя дзен ня дзён на га до-
гля ду ство ра ны мак сі маль ныя ўмо вы 
ў ад па вед нас ці з са ні тар ны мі па тра ба-
ван ня мі і па жар най бяс пе кай, — да-
дае спе цы я ліст цэнт ра. — Ёсць мес ца 
для пры ёму ежы, па кой для дзён на га 
ад па чын ку, ар га ні за ва ны воль ны час. 
Тут мож на за няц ца ру ка дзел лем або 
ней кай ін шай ці ка вай спра вай, па гу-
та рыць з людзь мі.

Да дзе ная са цы яль ная па слу га аказ-
ва ец ца на ўмо вах част ко вай (для ма ла-

за бяс пе ча ных адзі но кіх не пра ца здоль-
ных гра ма дзян) аль бо поў най апла ты 
па пісь мо вай за яве з пра да стаў лен-
нем да вед кі аб ста не зда роўя, якая 
па цвяр джае на яў насць ме ды цын скіх 
па ка зан няў і ад сут насць ме ды цын скіх 
су праць па ка зан няў, а так са ма да ку-
мен та аб пра ве на льго ты. Кошт па слу-
гі скла дае 0,66 руб ля за ад ну га дзі ну. 
Па слу гай мож на ка рыс тац ца ад 10 да 
40 га дзін на ты дзень у буд ныя дні. Ёсць 
маг чы масць ар га ні за цыі да стаў кі гра-
ма дзян у цэнтр і на зад праз ака зан не 
па слу гі «Са цы яль нае так сі».

— Для та го, каб пад тры маць ак-
тыў насць ся род лю дзей ста ла га ўзрос-
ту, у кра і не ство ра ны не аб ход ныя ўмо-
вы, — га во рыць Воль га Ка та ва. — У 
цэнт рах вель мі ўваж лі ва ста вяц ца да 
бяс пе кі і за ха ван ня зда роўя лю дзей. У 
су вя зі з эпі дэ міч най сі ту а цы яй у кра-
і не, вы клі ка най рас паў сюдж ван нем 
ін фек цыі COVІD-19, не ка то рыя гурт-
кі мож на на вед ваць ан лайн, а ін шыя 
пра цу юць ма лы мі гру па мі з за ха ван-
нем са ні тар на-су праць э пі дэ міч ных 
ме ра пры ем стваў. У нас ёсць ак та вая і 
спар тыў ная за лы, каб пра во дзіць роз-
ныя свя точ ныя і спар тыў на-азда раў-
лен чыя ме ра пры ем ствы. Спра ва за ма-
лым — прый сці ў цэнтр і знай сці са бе 
за ня так, які бу дзе пры но сіць ра дасць і 
за да валь нен не.

На тал ля Талівінская
Фота аўтара

Тамары Дзялендзік – 67. Яна вядомы валанцёр, 
выкладае ёгу для пенсіянераў у Лошыцкім парку Мінска  
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Кожны 
Тэрытарыяльны 
цэнтр сацыяльнай 
абароны 
насельніцтва 
— іх 146 па 
ўсёй Беларусі — 
нацэлены на тое, 
каб матываваць 
пажылых людзей 
быць актыўнымі. 
Бяздзейны і 
пасіўны лад 
жыцця адмоўна 
адбіваецца на 
здароўі пажылога 
чалавека, 
прыводзячы 
яго да псіхічнай 
прыгнечанасці, 
апатыі, нуды 
і заўчаснага 
старэння.
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Гальшаны – у Ашмянскім раёне Гродзеншчыны. Утульнае мястэчка з багатай 
гісторыяй пры рэчцы Гальшанцы дзівосным чынам захавала сваё ранейшае 
аблічча і старадаўнюю структуру. Не сапсаванае паселішча новабудоўлямі, 
якія б выбіваліся з агульнага архітэктурнага ладу, і планіроўка – дзве галоўныя 
вуліцы скрыжаваліся пад прамым вуглом – не зменьвалася вякамі. Гэткі тыповы 
заходнебеларускі гарадок. Гальшанцы – а іх больш за 1000 – ганарацца тым, што 
жывуць у “музеі пад адкрытым небам”. Усё, што робіцца сёння па адраджэнні 
былой велічы Гальшанаў, пераўтварае іх у знакавы турыстычны аб’ект. Можна 
сказаць і так: Гальшаны, дзякуючы клопату дзяржавы, займаюць годнае месца ў 
культурнай прасторы Беларусі.

ГАЛЬШАНЫ  
НЕ СЫХОДЗЯЦЬ

У НЯБЫТ
34
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Цікава, што і мы, калі праходзілі Гальшаны ў 14-ы 
дзень вандроўкі вакол Беларусі 25 гадоў таму, прыкладна 
пра тое і гаварылі з настаўнікам, дырэктарам школы 
Эдуардам Корзунам. (Пачатак нататкаў чытайце ў №№2, 
3, 4, 6, 8). Краязнаўца павёў нас у школьны музей у свой 
выхадны дзень і падараваў змястоўную экскурсію. Па 
дарозе расказваў, радуючыся, што жывёлагадоўчую ферму, 
якая раней была побач з руінамі Гальшанскага замка, 
перанеслі ў іншае месца. Марыў пра добраўпарадкаванне 
замкавай тэрыторыі. Што, як вядома, і зроблена ў нашы дні 
– з вялікай дзяржаўнай падтрымкай. І пра школу з гордасцю 
гаварыў: у ёй тады навучалася 365 дзяцей, і была школа на 
той час найбольшай у раёне. Расказваў пра турыстаў, якія 
ездзілі па маршруце, каб наведваць старыя літоўскія могілкі 
ў вёсках Меднікі, Крэва. Гальшаны, Ліда, Наваградак, Мір, 
Нясвіж.

Краязнаўчую калекцыю ў школе суразмоўца, казаў, 
пачаў збіраць яшчэ ў 60-70-я гады. Згадваў мясцовых 
майстроў: “Астрамовіч Іван – майстар-скульптар тут 
быў. Франц Сярпейка – саломапляцельшчык”. Паказваў 
у экспазіцыі зробленыя на Ашмяншчыне цымбалы, “якія 
ўдзельнічалі тут у вяселлях”. Паказваў драўляную саху, 
трапалку і драўляную мялку (прылады для апрацоўкі 
лёну), вязаную барану. З задавальненнем згадваў, як шукаў 
і знаходзіў рарытэты. Неяк на лыжах катаўся – убачыў 
нешта цікавае на хутары на другі бок лесу. Потым паехаў 
туды на школьнай машыне – прывёз. Ёсць у музеі вялікія 
драўляныя ступы. Адну з іх збіральнік даўніны пабачыў пры 
напаўразбуранай хаце, як ехаў у Мінск. “Еду – бачу: стаіць, 
нікому не патрэбная”. Забраў. Жорны прывёз у школьны 
музей з Валовікаў – гэта вёска пры дарозе з Гальшанаў. 
Выклікалі немалую нашу цікавасць чаравікі на драўлянай 
падэшве: такі абутак мясцовы майстры рабілі ў ваенную 
пару. “А ці ведаеце вы, што азначала першапачаткова слова 
светач?” – задае пытанне экскурсавод. І паказвае рэч, якая 
была раней у кожнай беларускай хаце: няхітрае ўстройства 
для трымання лучыны. Расказаў, што ў Гальшанах раней 
былі майстэрні калодачная ды абутковая, пякарня, малочны 
заводзік і каўбасная вытворчасць.

Даведаліся мы ад Эдуарда Сямёнавіча, што ў даўнюю 
пару Гальшаны згадваліся ў «Хроніцы Быхаўца» — адным з 
найстарэйшых гістарычных дакументаў з тых, што дайшлі 
да нашых дзён. Называў і 1280 год як час першага згадвання 
пра мястэчка. На той момант – ого якое важнае! То было 
родавае гняздо князёў Гальшанскіх, вельмі заможнага 
роду. Гальшанскія ўдзельнічалі ў Грунвальдскай бітве 1410 
года, прымалі розныя лёсавызначальныя рашэнні ў жыцці 
Вялікага Княства Літоўскага і наогул лічыліся ўплывовымі 
палітычнымі дзеячамі. Менавіта з таго княскага роду 
была Соф’я Гальшанская – каралева Польшчы і жонка 
Ягайлы, Вялікага Князя Літоўскага, Караля Польшчы. 
Пазней Ягелоны парадніліся бадай што з усімі еўрапейскімі 
манархамі.

Першы перыяд росквіту Гальшан, расказваў нам 
краязнаўца, прыйшоўся на XIV – XV стагоддзі, калі 
паселішча было цэнтрам удзельнага княства ВКЛ. У 1525-м 
князёўна Алена Гальшанская выйшла замуж за падканцлера 
Вялікага Княства Літоўскага Паўла Сапегу – і мясцовасць 
стала ўладаннем таго роду. Пры Сапегах у першай палове 
XVII стагоддзя ўсё там бурна развівалася. Быў збудаваны 

вялізны замак, наводдаль мястэчка, на ўзвышшы, 
акружаны равамі з вадой. У той жа час у Гальшанах узвялі і 
касцёл францысканцаў, які, у адрозненне ад замка, выдатна 
захаваўся да нашых дзён.

Казаў спадар Эдуард і пра шматлікія крыніцы, 
якія ёсць у Гальшанах, пра тры ручаі ў самім паселішчы. 
Што курганы ёсць пры мястэчку па лесе. А старажытнае 
гарадзішча за мястэчкам у 1996-м яшчэ не было 
даследаванае, і культурныя слаі ля самых руін замка – 
таксама. Хто і калі заснаваў Гальшаны – тое невядома. У 
археолагаў, праўда, ёсць меркаванні на гэты конт. Цяпер 
у ваколіцах паселішча спецыялісты з Інстытута гісторыі 
НАН Беларусі (у прыватнасці, Павел Кенька) даследуюць 
даўняе гарадзішча і паселішчы XII-XIV стагоддзяў. 

1. Гальшанскі 
замак. 

Акварэльны 
малюнак 

Напалеона 
Орды. 1876 г.

2. Гальшанскі 
замак Сапегаў, 

XVII ст. 
(Вацлаў 

Дзьмахоўскі. 
1853 г.)
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Паўночная вежа – каштоўны турыстычны аб'ект, як і руіны Гальшанская замка

Тагачасныя хаты, высветлілі, былі драўлянымі, наземнымі, 
абаграваліся каменнымі печамі. Знойдзены посуд – гліняны 
і шкляны, парэшткі разнастайных прыладаў працы.

Прыгадваецца, з якім імпэтам Эдурад Корзун казаў, 
як у будучыні ў Гальшаны паедуць турысты. І вось тое, пра 
што марыў, стала явай. Мы ж упэўненыя: калі энтузіясты 
не проста мараць, а працуюць у пэўным кірунку, апантана 
свае ідэі, прапановы адстойваюць, то так і будзе ўрэшце. 
Такім і быў Эдуард Корзун – чалавекам апантаным, 
неардынарным. Ён аб’ехаў з экскурсіямі не толькі Беларусь, 
наведваў розныя гарады былога Саюза: пра тое ёсць 
звесткі ў інтэрнэце, згадваюць яго вучні. Эдуард Сямёнавіч 
ведаў, што яго справа не загіне, усё зробленае спатрэбіцца 
нашчадкам і тым, хто будзе жыць пасля нас. А вучням сваім 

гісторык гаварыў: «Не ведаючы гісторыю роднага народа, 
нельга зразумець яго сённяшні дзень, і нельга прадбачыць 
будучыню». Разам з імі для таго і хадзіў у паходы, як і мы, 
пешшу: то ў Навагрудак, то на возера Свіцязь. А часам 
гальшанскія школьнікі разам з настаўнікам аўтастопам 
падарожнічалі. А як назбіралася шмат матэрыялаў, то наш 
суразмоўца і кнігу выдаў: “Гальшаны” (Мінск, Полымя, 
1987). Яна цяпер ёсць у экспазіцыі музея.

Гасцявалі мы ў музеі Эдуарда Сямёнавіча ў нядзелю, 
28 красавіка 1996 года. Яго не стала ў 2001-м, а праз год, у 
2002-м, школьнаму музею было нададзена імя стваральніка. 
У нашы дні гэта Гістарычна-краязнаўчы народны музей 
імя Эдуарда Корзуна, і годам яго заснавання ўзяты 1963-і. 
Летась музей наведалі больш за 2000 чалавек, а ў першым 
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паўгоддзі сёлета – 1500. Былі там госці з Галандыі, Германіі, 
Вялікабрытаніі, Ізраіля, Кітая, Літвы, Латвіі, Польшчы, 
Расіі ды іншых краін. Цяпер справу Эдуарда Сямёнавіча 
прадаўжае жонка яго, спадарыня Яніна. Беражліва 
захоўвае багатую спадчыну Гальшанскага краю, праводзіць 
экскурсіі ды таксама рыхтуе экскурсаводаў. У свой час 
юная настаўніца пачатковых класаў пераехала ў Гальшаны 
з суседняй вясковай школы да мужа-гісторыка (яго 
накіравалі сюды пасля заканчэння Белдзяржуніверсітэта), 
і заўсёды падтрымлівала яго падзвіжніцкую працу. Усё 
ў Яніны Іванаўны, чытаем у інтэрв’ю газеце “Ашмянскі 
веснік”, пачалося з краязнаўчай работы з вучнямі ў 1962-
м і невялічкай выставы старадаўніх манет і папяровых 
грошай, а таксама некалькіх фатаграфій. Муж ездзіў па 
вёсках, збіраў сведчанні даўніны. Быў перакананы: жыць у 
Гальшанах і не пранікнуцца гісторыяй мястэчка ніяк нельга. 
Таму так захоплена працаваў над стварэннем калекцыі, 
марыў пра музей, а жонка дапамагала, чым магла.

Дзякуючы дзяржаўнай падтрымцы руіны 
Гальшанскага замка сёння сталі каштоўным тураб’ектам, 
і паднята ўжо з іх адна з найбольш ацалелых вежаў 
– Паўночная. Унікальная экспазіцыя ў ёй пераносіць 
наведвальнікаў на сотні гадоў у мінулае і дае магчымасць 
па-новаму зірнуць на гісторыю Айчыны. Усе тры паверхі 
вежы цяпер – гэта не традыцыйныя экспазіцыйныя залы, 
а гістарычна-мастацкая спроба дакрануцца да рэальнай 
гісторыі. Пра тое, у прыватнасці, сёлета ў ліпені цікава 
напісала наша калега Ганна Курак у “Народнай газеце”. 
Безумоўна, Гальшанскі замак вельмі знакавы для развіцця 
турызму ў рэгіёне. Ён дзесяцігоддзямі чакаў фінансавання, 
як і многія іншыя славутасці па краіне. Работы ў Гальшанах 
фінансаваліся з трох крыніц: Фонд Прэзідэнта Беларусі 
па падтрымцы культуры і мастацтва, Дзяржпраграма 
«Культура Беларусі» і сродкі з мясцовага бюджэту. Пра 
тое расказаў нам, калі рыхтавалі гэтыя нататкі, метадыст 
па музеях і гістарычна-культурнай спадчыне аддзела 
метадычнай работы Ашмянскага раённага цэнтра культуры 
Сяргей Жылік. Але, удакладніў, перш чым шукаць грошы 
на нейкія работы ў руінах замка, трэба было паказаць, 
што ён сапраўды патрэбны Гальшанам, раёну, краіне. 
Цяпер паспяховыя фестывалі культуры Сярэднявечча, 
якія ў Гальшанах праводзяцца з 2009 года, збіраюць шмат 
людзей. З 2011-га вялася падрыхтоўчая работа ў архівах, 
распрацоўвалася канцэпцыя, праводзіліся археалагічныя 
даследаванні, праектаванні. Да працэсу падключыліся сотні 
людзей, дзясяткі арганізацый. Толькі ў 2015-м стартавала 
кансервацыя, рэстаўрацыя і будоўля. І ўдалося ў Гальшанах 
не толькі захаваць гістарычна-культурную каштоўнасць, 
але і з яе дапамогай адкрыць перспектывы для будучыні. 
З’явілася праца на самім аб’екце для музейшчыкаў, пайшлі 
новыя плыні кліентаў да мясцовага бізнесу: кафэ, гасцініцы, 
крамы.

Вось табе і руіны… Фактычна Гальшанскі замак, 
нават разбураны, ёсць тая каштоўная дамінанта, да 
якой сцякаюцца госці раёна. Але, вядома ж, Ашмянская 
зямля багатая і на іншыя славутасці: архітэктурныя, 
мемарыяльныя, культурныя. У які бок ні паедзь — убачыш 
нешта новае, нязведанае, часам і містычнае. Дарэчы, Сяргей 
Жылік патлумачыў дэталі пра рэстаўрацыю замка: “Столь, 
падлога, сцены і камін выкананыя ў тэхніцы зандажу, 

таму ўсё, што бачым, – гэта не фантазіі рэстаўратара-
сучасніка. Такі падыход раскрывае ўсе магчымыя 
варыянты афармлення замка ўнутры. Арыгінальныя 
археалагічныя знаходкі ўдала спалучаны з адноўленымі 
элементамі інтэр’ера, партрэты ўладальнікаў мястэчка і 
выявы самога замка ў перспектыве стагоддзяў дапаўняюць 
аповеды экскурсаводаў. Наведвальнікі ходзяць па сучасных 
металічных лесвіцах, якія – на тым жа месцы, дзе калісьці 
былі драўляныя. Можна зверху разгледзець як рэшткі 
велічнага палаца, так і краявіды сучнасных Гальшан”.

І спыняцца на дасягнутым у Гальшанах не збіраюцца. 
Сяргей Жылік лічыць: важна там максімальна захаваць 
тое, што ёсць, бо ў архітэктуры замка чытаюцца розныя 
эпохі. Гэта і кладка, і вокны, і пераходы між пакоямі. “Мы 
не проста ведаем, што замак перабудоўвалі не адзін раз, 

Знакаміты Гальшанскі пернік
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мы бачым гэта і хочам паказаць усім. Таму, калі паўстаў 
выбар паміж «зрабіць прыгожую карцінку» ці «захаваць 
аўтэнтычны выгляд», то без развагаў абралі другі варыянт”.

А што робіцца ў Гальшанах цяпер, запыталі мы 
ў спадара Сяргея. На чарзе – уладкаванне падлогі ва 
ўнутраным дворыку замка. Там ужо адноўлены калоны, 
арачныя скляпенні набылі эстэтычны выгляд. Падсыпка 
выканана. Яшчэ патрэбна зрабіць цвёрдае пакрыццё, 
падсветку.Тады замкавая прастора будзе выкарыстоўвацца 
для розных культурна-асветніцкіх імпрэз. Ці ёсць, 
запыталі, у планах праект па добраўпарадкаванні крыніцы, 
ручая Карабель, што цячэ з-пад Замкавай гары? Мяркую, 
адказаў суразмоўца, да іх таксама чарга дойдзе. Пакуль 
што ідуць праектныя работы па добраўпарадкаванні 
прылеглых да замка тэрыторый. Зроблены ўжо зручныя 

дарожкі для турыстаў, вялікая аўтастаянка. Адкрыўся 
Візіт-цэнтр: філіял Ашмянскага краязнаўчага музея імя 
Францішка Багушэвіча. І адкрыццё экспазіцыі было ў 
маі. Наогул, магчымасці у Гальшанскага турыстычнага 
кластара немалыя, ён актыўна развіваецца. Што да 
Гальшанскага гарадзішча, то сістэмна яго даследуе археолаг 
з Мінска Павел Кенька. Зроблены там драўляны насціл, 
пастаўлены інфастэнды. Прадстаўлены выявы гістарычныя 
з розных часоў: як гарадзішча выглядала, як яго малявалі, 
фатаграфавалі. Пададзены і мясцовыя легенды. Раскопкі 
праводзяцца спецыялістамі з Інстытута гісторыі НАН 
Беларусі, дапамагаюць ім валанцёры.

Работы на Замкавай гары з руінамі замка ідуць 
актыўна, і сёння гэта яскравы прыклад таго, што мы шмат 
можам зрабіць на карысць Бацькашчыны – у адзінстве, 
паядноўваючы сілы і сродкі. А ў Беларусі важна не 
проста зберагчы гістарычную, культурную спадчыну –  
задзейнічаць гэты магутны патэнцыял у працы з моладдзю. 
Бо любоў да Радзімы пачынаецца з ведання нашай гісторыі, 
мовы, культуры. Да таго ж такія праекты, як Гальшанскі – 
гэта энергічны імпульс для развіцця ўсяго рэгіёна.

Пагутарылі мы, рыхтуючы нататкі, і з экскурсаводам 
Таццянай Завадскай. Родам яна з Гальшанаў, вучаніца 
Эдуарда Корзуна: ён і ў яе гісторыю выкладаў, пад яго 
апекай першыя экскурсіі па школьным музеі ў старэйшых 
класах праводзіла. Закончыла школу ў 2001-м. З 
задавальненнем спадарыня Таццяна канстатуе: Гальшанскі 
праект раскручваецца. Толькі за лета-2021 па канец жніўня 
пабывала там больш за 6000 экскурсантаў, а турсезон 
прадаўжаецца. Турысты – не толькі з Беларусі: едуць з 
Вільнюса, з Санкт-Пецярбурга, з Польшчы групы. Бываюць 
і самастойныя наведванні: калі, скажам, да радні людзі 
прыязджаюць, то прыходзяць паглядзець: як тут цяпер 
стала. Бо памятаюць, як было ў мінулым.

Памятаем наш вандроўны візіт у Гальшаны і мы. І 
тое добра помніцца, як спыталі ў Эдуарда Сямёнавіча: што 
перш-наперш трэба паглядзець у Гальшанах? Ён параіў 
нам пайсці да руінаў замка князёў Гальшанскіх і Сапегаў. 
Мы рушылі туды па вуліцы Савецкай. Памятаем, як 
сядзелі каля руінаў, нават паходную гарбатку там гатавалі 
на невялічкім вогнішчы. І якой цёплай была тая старая, 
прагрэтая за дзень красавіцкім сонцам цэгла, што ацалела ў 
руінах. Здіўляліся: некаторыя цагліны нават ен патрэскаліся 
за многія стагоддзі… Быў цудоўны красавіцкі дзень. 
Над руінамі высока кружыў бусел. І толькі спевы птушак 
парушалі глыбокую, велічную прызамкавую цішыню. 
Паміж намі ішла гаворка і пра тое, ці можна ўзнавіць 
былую прыгажосць, паказаць яе маштабы, даць уяўленне 
нашчадкам пра моц і веліч уладанняў князёў Гальшанскіх і 
Сапегаў. Тады мы яшчэ не ведалі, што ўсё гэта – адбудзецца. 
І што ў Гальшанах будуць ладзіцца традыцыйныя “Вечары ў 
Соф’і Гальшанскай”. І будзе здавацца, што час паворочваецца 
назад, і замак магнатаў жыве звычайным жыццём – на 
пышных балях пад чароўныя гукі музыкі кружацца ў танцах 
пары, захопліваюць рыцарскія турніры… А ў паветры на 
такіх фэстах лунае водар знакамітага Гальшанскага перніка, 
прыгатаванага па старадаўнім рэцэпце. Гастранамичными 
вынаходствамі, як сведчыць гісторыя, Сапегі любілі 
здзіўляць гасцей.

Іван і Валянціна Ждановічы

Да фэстаў і святочных вечароў у Гальшанскім замку 
кандытары Ашмянскага філіяла Гродзенскага абласнога 
спажывецкага таварыства традыцыйна выпякаюць 
фірменныя ласункі: пернікі. Князі Сапегі любілі здзіўляць 
гасцей, у тым ліку гастранамічнымі сюрпрызамі. Гэта 
ў наш час пернік — дэсерт, даступны кожнаму, а ў XVII 
стагоддзі дазволіць сабе духмяную глазураваную выпечку 
маглі толькі багатыя людзі. Cёння набыць салодкі сувенір 
ручной работы па старадаўнім рэцэпце могуць усе. 
Гальшанскі пернік з іншымі не зблытаеш: на пярэднім баку 
ёсць выява замка, галоўнай славутасці мястэчка.

У Гальшанскі замак – на свята
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У гонар юбілею Ніны Ламановіч, народнай артысткі 

Беларусі, лаўрэата Дзяржаўнай прэміі, кавалера ордэна 

Францыска Скарыны – у Вялікім тэатры давалі «Аіду», 

адзін з наймагутнейшых харавых твораў Джузэпэ 

Вердзі. А перад операй «Кармэн» Жоржа Бізэ ў фае 

адкрылася выстава, якая ілюструе творчы шлях 

галоўнага хормайстра Вялікага тэатра. Яна служыць у 

ім ужо 45 гадоў.
З нагоды юбілею Ніну Ламановіч павіншаваў 

Прэзідэнт Беларусі. У віншаванні гаворыцца: «Усё 

сваё жыццё вы прысвяцілі служэнню беларускаму 

музычнаму мастацтву. За гады вашага кіраўніцтва 

х о р  Вя л і к а г а  т э ат р а  Б ела р ус і  на б ы ў  с ла ву 

высокапрафесійнага калектыву, якому падуладныя 

самыя віртуозныя выканальніцкія харавыя партыі”. 

Аляксандр Лукашэнка пажадаў Ніне Ламановіч, каб 

яе творчасць яшчэ доўгі час дарыла ўсім гледачам 

мастацкую асалоду ад гэтага элітарнага мастацтва.

Фактычна любы оперны спектакль Вялікага тэатра 

штодзень амаль гучыць і ў гонар Ніны Ламановіч. 

Бо ў кожным спявае яе хор! Але ж не толькі спявае. 

Вось як пра хор кажа юбілярка: «Цяпер хор настолькі 

вырас у прафесійных адносінах, стаў настолькі рухомы 

і гнуткі, што ў рэжысёра з’явілася магчымасць рабіць 

з ім на сцэне неверагодныя рэчы. Артысты хору і ўд-

зельнічаюць у бітвах, і танцуюць, і моляцца, і карагоды 

водзяць, і, як у фінале «Сівой легенды», падаюць ніц і 

ляжаць у поўнай цемры. Пры тым яны яшчэ і спяваю-

ць! Я лічу, гэта вышэйшы пілатаж». І сапраўды: хор і 

галоўная дзейная асоба, і каментатар падзей, і фон для 

іх, інструмент для стварэння пэўных настрояў і мно-

гае-многае іншае.
Які спектакль у Вялікім ні вазьмі, у кожным хор – 

на вышыні. У кожнага спевака свой голас. Але ж тыя 

галасы трэба зладзіць так, каб яны загучалі суцэльна, 

стройна, і пры тым не страцілі сваю індывідуальнасць. 

Больш за тое, у Вялікім тэатры гэтыя спевакі – яшчэ і 

артысты, кожны з якіх, у чым не раз мы пераконваліся, 

іграе сваю прыкметную ролю. Варта толькі прыглед-

зецца.
Адна з апошніх прэм’ер, якая ўзрушыла нас най-

прыгажэйшай музыкай Уладзіміра Солтана – опера 

«Дзікае паляванне караля Стаха» ў пастаноўцы Ганны 

Маторнай. Калі пачыналіся рэпетыцыі, то стаяла пы-

танне: ці трэба прыцягваць у спектакль артыстаў ба-

лета. Пра тое перад закрыццём тэатральнага сезона, 

напярэдадні прэм’еры Ніна Ламановіч распавяла жур-

налістам на прэс-канферэнцыі, што ладзілася прама 

на сцэне, у новых дэкарацыях. Вырашылі абысціся без 

артыстаў балета, бо з харэаграфіяй справіліся артысты 

хору:
– Дзякуй Богу, хор у нас, які рухаецца, малады. Гэта 

рэдкі хор, і мы павінны шанаваць яго такія здольнасці! 

Нагрузка ў артыстаў вялікая, але ім гэта падабаецца, 

яны імкнуцца ўсё выканаць, што прапануе балетмай-

стар. Вольга Костэль шмат сіл паклала, каб тое ўсё 

склалася. Яна ўмее працаваць з масоўкай, і вельмі 

шмат у чым масавыя сцэны – яе заслуга.

Узгадала Ніна Іосіфаўна таксама іншыя прыемныя 

моманты з мінулых дасягненняў хору:
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– Ка лі  мы прывезлі  «Дзікае 
паляванне караля Стаха» ў Вялікі 
тэатр СССР (пастаноўка 1989 года. – 
Аўт.) знакамітая народная артыстка 
Савецкага Саюза Наталля Шпілер 
напісала вялікі ўхвальны артыкул 
пра нашы спектаклі, – расказвае Ніна 
Ламановіч. – І ў гэтым артыкуле, я 
лічу, быў велізарны камплімент хору! 
Шпілер напісала: «Толькі трошкі быў 
вялаваты балет!» А там не было ба-
лета! Божа мой, як я радавалася, што 
ўсё гэта зрабіў наш хор. Яшчэ адзін 
цікавы момант з гісторыі пра хор, які 
Ламановіч згадала  на прэс-канферэн-
цыі:

– Быў калісьці ў нас саліст Міхаіл 
Рысаў. Ён даўно ўжо працуе ў Італіі. 

Прыйшоў неяк да нас 
тэатр і глядзіць, як 
рухаецца хор у «Яўгеніі 
Анегіне». Паглядзеў і 
пытаецца: «Гэта што, 
балет і танчыць, і спя-
вае?» А я яму адказваю: 
«Гэта хор і танчыць, і 
спявае!» А ён мне: «Та-
кога быць не можа!»

Чым не вышейшы 
камплімент!

А вось як выка-
залася Ганна Матор-
ная, рэжысёр-паста-
ноўшчыца “Дзікага 
п а л я в а н н я  к а р а л я 
Стаха”:

– Я вельмі ўдзяч-
ная Ніне Іосіфаўне, 
якая на маё пытанне, 
ці зможам мы абысціся 
без балета і паставіць 
увесь спектакль на хор, 
сказала: «Вядома! Мы 
ўсё можам! » Я, уласна 
кажучы, і не сумнява-
лася. Гэта такі надз-
вычайны калектыў. Па 
прафесіяналізме хор 
Вялікага тэатра Бела-
русі на сённяшні дзень 
адзін з самых лепшых.

Сваю пахва лу ў 
адрас артыстаў хору 
Ніна Ламановіч выказ-
вае стрымана, скупым 
словам “нядрэнна”. Ды 
ўсе ж ведаюць, што 
ў яе вуснах падобная 
адзнака – вышэйшая. 
Таксама вядома, што 

кіраўніца яна строгая, як гавораць, 
трымае хор “ в ежовых рукавицах”. Але 
пры тым адзначае, што гэта – яе сям’я. 
І не дзіва! Бо з 1976-га Ніна Іосіфаўна 
ў тэатры хормайстар, а з 1993-га – хор-
майстар галоўны. І тое, што мы чуем 
са сцэны Вялікага тэатра, бачым і су-
перажываем усяму, што там адбываец-
ца, яскрава сведчыць: у яе тэатральнай 
сям’і пануе поўны парадак

Што такое праца хормайстра? Ці 
памятае Ніна Іосіфаўна першы свой 
дзень у тэатры? Праца з кім з дырыжо-
раў выклікае ў яе захапленне па гэты 
час? Што азначае кіраваць вялізным 
харавым калектывам, “трымаць хор”? 
А ў ім, дарэчы, 70 творчых, таленавітых 
асоб! Ці шкадуе хоць на хвіліну, што не 

стала ўрачом, як школьніцай марыла, а 
прысвяціла жыццё тэатру? Адказы на 
гэтыя ды іншыя пытанні мы атрымалі 
на сустрэчы Ніны Ламановіч з гледа-
чамі, журналістамі, якая праходзіла ў 
Камернай зале перад пачаткам спекта-
кля “Кармэн”.

Дык вось, спадарыня Ніна не шка-
дуе ніколькі, што не стала ўрачом: 
«Геніяльныя партытуры і музыка, цу-
доўныя галасы, неверагоднае дзейства 
мяне дагэтуль прыводзяць у неапі-
сальнае захапленне!». Такое захаплен-
не яна адчувала ўжо тады, калі пачала 
вучыцца ў кансерваторыі – цяпер гэта 
Беларуская дзяржаўная Акадэмія му-
зыкі – у класе дацэнта, народнага ар-
тыста Беларусі Аляксея Кагадзеева. З 
вялікай удзячнасцю казала пра яго:

- Калі я была на 3-м курсе, мой на-
стаўнік Аляксей Кагадзееў прыцягнуў 
мяне да працы над операй «Лоэнгрын» 
Рыхарда Вагнера, і я ўжо выпускалася 
з уласным спектаклем «Дон Паскуале» 
Гаэтана Даніцэці. Як бачым, Аляксей 
Пятровіч не баяўся рызыкаваць, даваў 
працаваць самастойна. Як педагог ён 
ніколі не прымушаў студэнтаў вучыц-
ца, прытрымліваўся прынцыпу: захоча 
чалавек – будзе і хадзіць, і займацца. 
Цікава, што калі я ступіла на сцежку 
выкладання, у мяне склалася даклад-
на такая ж сістэма. Калі чалавек хоча 
нечаму навучыцца, то ён абавязкова на-
вучыцца. Я вельмі ганаруся, што была 
вучаніцай Аляксея Кагадзеева! Можна 
сказаць, ён «ўнук», а я «праўнучка» вы-
бітнага рускага хормайстра Міхаіла Ге-
оргіевіча Клімава! Кагадзееў закончыў 
аспірантуру ў Ленінградзе ў хормайс-
тра і педагога, прафесара, народнай 
артысткі Расіі Лізаветы Пятроўны Ку-
драўцавай, якая была вучаніцай Клі-
мава. І калі Аляксей Пятровіч, зусім 
яшчэ малады, прыехаў у Мінск, яго 
адразу ж прызначылі галоўным хор-
майстрам у беларускім Вялікім: бо да 
яго не было тут кіраўніка хору з ад-
мысловай хармейстарскай адукацыяй. 
І яго школа харавога дырыжыравання 
сапраўды выдатная. Аляксей Пятровіч 
быў чалавек адукаваны, вельмі шмат 
чытаў і нас любіў знаёміць з навінкамі 
літаратуры. У той час у тэатры павін-
ны былі праходзіць палітзаняткі, вось 
у тыя гадзіны ён і дзяліўся сваімі дум-
камі аб прачытаным, знаёміў з пры-
гожымі і мудрымі цытатамі вялікіх 
людзей... Менавіта Кагадзееў вучыў 
таму, што трэба слухаць і бачыць 
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самых розных музыкантаў. Таму што 
ў аднаго абавязкова знойдзецца тое 
зерне, якога няма ў іншага. Нездарма 
кажуць: музыкант вучыцца ўсё жыццё. 
Вось і я вучуся”.

Сустрэча з Нінай Ламановіч была 
прасякнута цёплынёй, душэўнасцю, 
і здавалася, ад яе зыходзіць святло. 
У дачыненнях з людзьмі яна вельмі 
добразычлівая, прыветная. Нездарма 
сябры, знаёмыя, калегі, хто з ёй бліжэй 
знаёмы, кажуць: Ламановіч як сонца.

Пытанні гледачоў, журналістаў 
так і сыпаліся ў той вечар. Даведалі-
ся мы, чаму хор для любога дырыжо-
ра – “галаўны боль”. Спадарыня Ніна 
спаслалася на меркаванне вядомых 
творцаў: «Калі Мсціслаў Растраповіч 
толькі пачынаў вучыцца дырыжыра-
ванню, перад адным спектаклем ён 
спытаў у знакамітага аўстрыйскага 
дырыжора Герберта фон Караяна:«За 
кім сачыць мне ў першую чаргу: салі-
стамі, хорам, аркестрам?». «Трымай 
хор!” – адказаў аўстрыйскі геній. І я з 
ім згодная. Бо гэта маса спевакоў, якія 
раскіданыя па сцэне, але якія абавяза-
ны дыхаць як адзіны арганізм. Таму 
хормайстар павінен так падрыхтаваць 
сваіх артыстаў, каб дырыжору было 
лёгка. Таму я заўсёды імкнуся зрабіць 
сваю працу па максімуме... ». Так і ёсць. 
Да таго ж калегі адзначаюць яе невера-
годную працаздольнасць.

Як Ніне Іосіфаўне ўдаецца трыма-
ць такую цудоўную форму? На гэтае 
пытанне яна адказала коратка: “Галоў-
нае ў жыцці – нікому не зайздросціць”. 
Безумоўна, знешняй прывабнасцю 
прырода яе надзяліла шчодра. І прыго-
жай гаворкай, і душэўнасцю, і выдат-
най памяццю. Сярод яркіх успамінаў 
галоўнага хормайстра Вялікага тэатра 
ёсць адзін, якім яна падзялілася з намі 
на сустрэчы. Гэта меркаванне народ-
нага артыста СССР, вялікага опернага 
спевака і рэжысёра Івана Казлоўскага. 
Пасля аднаго са спектакляў падчас 
гастроляў Вялікага тэатра Беларусі 
ў Маскве яны сустрэліся за кулісамі. 
Казлоўскі ўзяў яе руку ў сваю і сказаў: 
такога гучання хору ён раней не чуў...

Трэба было бачыць, як пра тое 
Ніна Іосіфаўна казала. Яе перапаўняла 
гордасць за свой хор, за гэты магутны 
“калектыўны голас” у оперы. Без якога 
апрыёры няма опернага мастацтва.

Валянціна Ждановіч.
Фота прадастаўлена 

Вялікім тэатрам Беларусі
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ЭКСПЕДЫЦЫЯ 

Гэтай восенню ў дваццаць восьмы ўжо раз па 
вызначаным маршруце з Мінска рушыла Навукова-
асветніцкая міжнародная экспедыцыя “Дарога да 
Святыняў” з Благадатным Агнём ад Гроба Гасподняга. 
У дарогу па гарадах і вёсках Бацкаўшчыны 
скіраваўся калектыў, склад якога ад пачатку першых 
экспедыцый амаль не змяніўся: вядомыя святары, 
гісторыкі, літаратары, дзеячы мастацтваў. Іх мэта – 
пабываць у мясцінах, найбольш значных для нашай 
гісторыі, дазнацца пра нешта дагэтуль малавядомае 
і самім, у часе сустрэч з людзьмі, данесці новыя веды 
пра мінуўшчыну тых мясцін.

Паяднальнымі сімваламі экспедыцыі з першага 
яе дня застаюцца лампада, запаленая ад Благадатнага 
Агня ля Гроба Гасподняга у Ерусаліме, і цудадзейны 
абраз: ён быў знойдзены 
на Святым полі пад 
Баранавічамі, дзе пакінулі 
сляды многія войны мінулых 
стагоддзяў. У гарадах і вёсках 
з найвялікшай пашанаю 
сустракаюць лампаду і абраз: 
з імі святары асвячаюць 
школы, бальніцы, установы 
адукацыі, сямейныя дзіцячыя 
дамы. Агонь ад лампады 
пасля сумеснага набажэнства 
перадаецца на свечкі 
прыхаджан, і яны нясуць тое 
святло-цеплыню дадому: як 
сімвал завешчанага нашымі 
продкамі адзінства.

Праз Мінскую і 

Брэсцкую вобласці прайшла сёлетняя экспедыцыя “Дарога 
да Святыняў”. Варта нагадаць, што ўдзельнікі яе за мінулыя 
гады прайшлі-праехалі дзясяткі тысяч кіламетраў.

Ад аднаго паселішча да наступнага мы ехалі на аўтобусе, 
бліжэй да тых, хто сустракае экспедыцыю, падыходзілі 
пешшу, і далей ужо разам з мяцовымі жыхарамі рухаліся 
ў Хросным ходзе. Сумесныя набажэнствы у мясцовых 
храмах, творчыя сустрэчы ў клубах і палацах культуры, 
урокі пісьменства ў школах ладзіліся ў гарадах і вёсках з 
раніцы да вечара. Не абыходзіў наш маршрут і знакавыя 
мясціны: ля мемарыялаў і брацкіх магіл воінаў і партызан, 
бязвінных ахвяраў вайны святары разам з усімі ладзілі 
памінальныя набажэнствы. 

Даследуючы мінулае і ролю царквы 
ў нашай агульнай гісторыі, удзельнікі 
экспедыцыі наведваюць мясціны, 
звязаныя з жыццём славутых святароў, 
вернікаў, якія пакінулі след ва ўдзячнай 
памяці нашчадкаў. На сёлетнім маршруце, 
напрыклад, быў зроблены прыпынак у 
райцэнтры Узда, каб пабываць на месцы 
пахавання святога пакутніка Міхаіла 
Навіцкага. І вядомага святара Пятра 
Грудзінскага ўзгадвалі і ў ягонай роднай 
вёсцы, сённяшнім аграгарадку Цімкавічы 
Капыльскага раёна. Таксама ўдзельнікі 
пабывалі ва ўрочышчы Ізбійскі Бор 
Ганцавіцкага раёна: у даўніну там быў 
знойдзены цудадзейны абраз Маці Божай.

Усюды, дзе бывала экспедыцыя, 
яе ўдзельнікі разам з жыхарамі садзілі 
маладыя дрэўцы, якія штогод пашыраюць 
Усебеларускі Сад малітвы. Такая 
традыцыя склалася даўно. Пасаджаныя за 
мінулыя гады па ўсёй краіне многія сотні 

яблынек, дубкоў, 
бярозак растуць-
падрастаюць на 
галоўных плошчах, у 
скверах, каля храмаў 
і вакол мемарыялаў. 
Усебеларускі Сад 
малітвы – яшчэ адзін 
каштоўны, жывы 
сімвал экспедыцыі, 
які памкнёны ў 
будучыню і будзе 
нагадваць нашчадкам 
пра сёняшні шлях 
наш да духоўнасці, да 
згоды, да адзінства.

Яўген Пясецкі.
Фота аўтара

ШЛЯХ ДА ЗГОДЫ 
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